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علی آبادی: صنایع باید ارز 
خود را تامین کنند 

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان این که صنایع داخلی 
باید دنبال سهم مناسب از بازار های بین المللی باشند گفت: 
صنایع باید بتوانند ارز خود را تامین کنند و این جز با رویکرد 
صادرات محور بودن محقق نخواهد شد. وزیر صنعت، معدن 
و تج��ارت گفت: صنایع داخلی باید دنب��ال سهم مناسب از 
بازار ه��ای بین المللی باشند، ما هم به صنایعی ارج می نهیم 

که بتوانند جای خود را در دنیا پیدا کنند. 3

بهره وری الزامی حیاتی برای 
اعتلای صنعت کشور است

محمدیاس��ر طیب نیا، مدیرعامل ف��ولاد مبارکه در سی امین 
همای��ش دستاوردهای بهره وری سال ۱۴۰۱ این شرکت اظهار 
کرد: امروز، روز تقدی��ر از عزیزانی است که بهره وری را در فولاد 
مبارکه طی سال گذشته به خوبی در دستور کار خود قرار دادند. 
در تعری��ف بهره وری باید بگویم که بهبود کارایی و اثربخش��ی، 
هم��ان بهره وری است که امروز از کارکن��ان این مجموعه برای 

6سی امین سال متوالی تجلیل و قدردانی می شود.
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مهم ترین ابزار توسعه معادن
بخش معدن ازجمل��ه مهم ترین بخش   هایی 
است ک��ه در دوره تحریم   ها توانسته جایگزین 
درآم��د نفتی ش��ود و باتوجه ب��ه غنی بودن 
ای��ران از لحاظ مواد معدن��ی با سرمایه گذاری 
و مدیری��ت صحیح این حوزه در مسیر توسعه 
ق��رار می گی��رد. موض��وع مدیری��ت یک��ی از 
چالش   ه��ای این بخش به حساب می   آید، چرا 
که هم   افزایی مدیران جوان و مدیران باتجربه 
توامان در کنار هم می تواند رشد و پیش��رفت 
را به بخ��ش معدن تزریق کند. جذب سرمایه 
یکی از مهم ترین ابزاره��ای توسعه به ویژه در 
حوزه مع��دن است که با ج��ذب سرمایه   های 
داخل��ی توسع��ه حاصل نخواهد ش��د و ایجاد 
ارتباط��ات بین المل��ل پنج��ره ورود سرمایه و 
دان��ش و تکنولوژی به کش��ور است که تحقق 
ای��ن امر نیز به تدبی��ر و مدیریت نی��از دارد. 
رئیس هی��ات عامل اسبق سازم��ان توسعه و 
نوسازی معادن و صنای��ع معدنی ایران اظهار 
کرد: ایران چن��د امتیاز فوق   العاده دارد که در 

دنیا چند کشور معدود دارند. 
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چرخه تکرار
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تفکیک هزینه بر 
است

 تحول از سده گذشته 
تا امروز تـفـکیـک پـرمـاجـرا

روزگار معدن تشکیل وزارت بازرگانی را بررسی کرد؛ 

4

سال گذشته نوش�تم و گفتم که باید از سیر تحولات 
وزارت صنع�ت، مع�دن و تج�ارت در صدوچن�د س�ال 
گذشته درس های بس�یار بیاموزیم و بهتر است مقامات 
دولت�ی کم�ی تاری�خ بخوانن�د و بیندیش�ند. آنچه که 
ب�ر صنع�ت و معدن و تجارت در این س�ال ها گذش�ته، 
می تواند تجربه تاریخی برای همه کس�انی باش�د که به 
این س�رزمین عش�ق می ورزند و درس ارزن�ده ای برای 
کس�ان دیگر باش�د که فک�ر می کنن�د با تغیی�ر نام ها 

می توان عملکردها را هم تغییر داد.
آنچ�ه که ی�ک س�ازمان ی�ا وزارتخانه یا ی�ک اداره 
کوچک یا کارخانه ای بزرگ را می س�ازد، مدیریت است؛ 
مدیریت می تواند یک س�رزمین را شاداب و سبز سازد 
ی�ا آن را ب�ه بیابانی خش�ک تبدیل کند. خ�اف آنچه 
که بعض�ی تصور می کنند، پول و ث�روت، همراه با لطف 
خداون�دی در عملک�رد مدیریت ها نهفته اس�ت که در 

طول زمان بروز خواهد کرد.
س�ال 128۵ در دولت شاهزادگان قاجار، با رفت وآمد 
به فرنگ احس�اس ش�د که وجود وزارت تجارت الزامی 
اس�ت و جهت تجمی�ع اقدامات و سیاس�ت گذاری های 
دول�ت در ح�وزه تج�ارت و بازرگان�ی و صنع�ت، ای�ن 

وزارتخانه متولد شد.
س�ال 1302 نام این وزارتخانه ب�ه وزارت فوائد عامه 
تغییر کرد تا ش�اید فای�ده ای برای عامه مردم داش�ته 

باشد.
ادامه در صفحه 2

اولین روزنامه تخصصی معدن  و صنایع معدنی ایران

یادداشت ها

تیتر روز

سرمقاله

ناصر بزرگمهر
management@smtnews.ir
به نام او که هر چه بخواهد همان می شود



زمانی که شرکت سنگ آهن به صندوق فولاد واگذار شد 
قرار بر این بود که ۵ درصد سهام شرکت به کارکنان و 

بازنشستگان تعلق گیرد اما در آن زمان از این سهام استقبال 
نشد و تنها ۹ دهم درصد خریداری کردند و حدود ۴.۱ 

درصد باقی ماند

اخبار

ادامه از صفحه یک
س��ال ۱۳۰۸ وزارت فوائد عامه ب��ه دو وزارتخانه اقتصاد 
ملی )متولی امور مربوط به بازرگانی، کش��اورزی، صنعت و 
اداره ثب��ت علائم تجارتی و صنعتی( و وزارت طرق و شوارع 
ی��ا همان اداره کل راه )متولی ام��ور مربوط به جاده سازی، 
احداث راه آهن، کش��ف معادن نفت شمال، مطالعه درباره 

ذوب آهن و تاسیس کارخانه آن( تفکیک شد.
سال ۱۳۱۶ وزارت اقتص��اد ملی به دو وزارتخانه تجارت 
و وزارتخان��ه صنای��ع و مع��ادن تفکیک ش��د. از این سال 
وزارت صنای��ع به ص��ورت تخصص��ی در تم��ام حوزه های 
مرتب��ط با صنعت و معدن شروع به کار کرد و بعد با تصمیم 
فرهنگستان ای��ران، نام وزارت تجارت به وزارت بازرگانی و 

وزارت صنایع و معادن به وزارت پیشه و هنر تغییر یافت.
سال ۱۳۲۰ وزارت بازرگانی و وزارت پیش��ه و هنر ادغام 
شدن��د و نام آن به وزارتخانه بازرگانی و پیش��ه و هنر تغییر 

کرد.
ای��ن وزارتخانه در سال ۱۳۲۶ دوباره ب��ه وزارت اقتصاد 
مل��ی تغییر نام داد و اداره امور صنای��ع و معادن دولتی نیز 
ب��ه آن واگذار ش��د که در دوره جنب��ش ملی شدن صنعت 
نفت، وظیفه صادرات و واردات کالاهای غیرنفتی را برعهده 

گرفت.
سال ۱۳۳۴ وزارتخانه اقتصاد ملی دوباره دچار دگرگونی 
و ب��ه دو وزارتخانه بازرگانی و وزارت صنایع و معادن تبدیل 

و تفکیک شد.
س��ال ۱۳۴۱ وزارت بازرگانی و وزارت صنایع و معادن با 

یکدیگر ادغام شدند و وزارت اقتصاد شکل گرفت.
س��ال ۱۳۵۲ وزارت اقتصاد از هم پاشید و به ۳ وزارتخانه 
بازرگانی، صنایع و معادن، اقتصاد و امور دارایی تبدیل شد.
س��ال ۱۳۶۰ وزارت صنای��ع و معادن ب��ه دو وزارتخانه 

معادن و فلزات و صنایع تفکیک شد.
سال ۱۳۶۱ وزارت صنایع به دو وزارتخانه صنایع کوچک 
و صنای��ع سنگین تقسیم شد و ای��ن نخستین باری بود که 
حوزه صنعت و معدن ازسوی ۴ وزارتخانه بازرگانی، معادن 

و فلزات، صنایع کوچک و صنایع سنگین اداره می شد.
س��ال ۱۳۷۳ وزارت صنای��ع کوچ��ک و صنایع سنگین 

ادغام شدند و از وزارت صنایع رونمایی شد.
سال ۱۳۷۹ وزارت صنایع با وزارت معادن و فلزات ادغام 

شدند و وزارت صنایع و معادن متولد شد.
سال ۱۳۹۰وزارت بازرگانی و صنایع و معادن در یکدیگر 
ادغام شدند و وزارت صنعت، معدن و تجارت شکل گرفت.

سال ۱۳۹۳ بعد از تولد روزنامه صمت، وزارتخانه صنعت، 
معدن و تج��ارت، به صورت مخف��ف وزارت صمت خوانده 
ش��د و با استفاده مسئولان کش��ور در سخنرانی های شان، 
کلیدواژه وزارت صمت برگرفته از روزنامه صمت ثبت شد؛ 
به تعریفی وزارت صم��ت کنونی فرزن��د ناخوانده روزنامه 

صمت است.
 حالا سه چهار سالی است که دوباره موضوع تفکیک این 
وزارتخانه مطرح شده است. در چند سال اخیر و بعد از رفتن 
مهندس نعمت زاده از میانه س��ال ۱۳۹۶ از این وزارتخانه، 
بیش از شش هفت وزیر و سرپرست وزارتخانه تغییر کرده و 
در این پنج شش سال، هیچ ثباتی در حوزه وزارتی مهم ترین 

وزارتخانه کشور وجود نداشته است.
ح��الا در سال ۱۴۰۲ قرار داری��م، وزیری جدید سکاندار 
ش��ده و باز هم قصه تفکیک وزارت صنعت، معدن و تجارت 

مطرح شده است.
باید از آقایان مجلس استدعا کرد که فرصت دهند تا وزیر 
کمی مطالعه کند؛ دولت باید کمی از تاریخ بیاموزد تا هر روز 
ب��ا تغییر، نیاز به میلیاردها هزینه برای ساختمان و سربرگ 

و تابلو نداشته باشیم.
یک قصه گوی بزرگ این سرزمین، سال ها پیش حکایت 
ک��رد هر بار که سفره گست��رده می شود، یک عده بر سر آن 
سیر می شوند. این قصه تکراری گستردن سفره، بدون توجه 
ب��ه عواقب فرهنگی و مالی آن، حکایت از نبود برنامه ریزی، 
بی اخلاق��ی و نامنظم بودن افراد خان��واده و دردسر فراوان 

برای بانوی خانه دار دارد.
ساختمان هایی که هر بار خریداری می شوند، تابلوهایی 
که ع��وض می شون��د، سربرگ هایی که چ��اپ می شوند، 
کارکنان��ی که می آین��د و می روند، مدیران��ی که منصوب 
می شوند و صدها موض��وع کوچک و بزرگی که با هر تغییر 
پدی��د می آی��د و ریخت وپاش هایی که می ش��ود از جیب 
مردمی است که ت��اوان ندانم کاری و سلیقه ای عمل کردن 
مدیریت ه��ای ارش��د را در طول یک قرن اخی��ر داده اند و 

می دهند و خواهند داد.
به هزاران بخشنامه و دستورالعمل و آیین نامه و قوانینی 
فک��ر کنیم ک��ه از دو روز دیگ��ر دوباره دستخ��وش تغییر 

می شود و مراجعان سردرگمی که نمی دانند چه کنند؟
آیا نمی ت��وان به جهان مترقی و صدها کش��وری که هم 
صنع��ت دارند و هم معدن، هم تجارت دارند و هم بازرگانی، 
هم ص��ادرات دارند و هم واردات، هم صنایع کوچک و خرد 
دارن��د و هم صنایع سنگین واقعی، هم دسته بیل می سازند 
و ه��م هواپیما و کش��تی و فضاپیما، ه��م تیرکمان درست 
می کنن��د و هم ت��وپ و تان��ک می سازند، ه��م سه چرخه 
کودکان��ه دارند و هم ف��راری و پورشه و بنز و لکسوس سوار 
می شوند، ه��م گمرک دارند و هم مالی��ات می دهند و هم 
جیب مردم را نمی زنند و از همه مهم تر نفت و گاز و طلا هم 
ندارند و صدها نمونه و مثال دیگر نگاه کرد و از آنها آموخت.

هان!  ای دل عبرت بین از دیده عبر کن هان
 ایوان مدائن را آیینه عبرت دان

دندانه هر قصری پندی دهدت نونو
پند سر دندانه بشنو ز بن دندان

سرمقاله

تهیه نقشه جامع ازمعادن سیستان وبلوچستان   نقش کلیدی دانش بنیان ها در پیشران بودن حوزه فولاد 

وزی��ر صنعت، معدن و تجارت ب��ا بیان این که صنایع داخل��ی باید دنبال سهم 
مناس��ب از بازار های بین المللی باشند گفت: صنایع باید بتوانند ارز خود را تامین 

کنند و این جز با رویکرد صادرات محور بودن محقق نخواهد شد.
وزی��ر صنعت، معدن و تجارت گفت: صنایع داخل��ی باید دنبال سهم مناسب از 
بازار های بی��ن المللی باشند، ما هم به صنایعی ارج می نهیم که بتوانند جای خود 

را در دنیا پیدا کنند.
عل��ی آبادی افزود: اگر صنعتی داریم که در کش��ور ماشی��ن تولید می کند و به 
دست مردم می دهد و یا کش��وری شبیه به همین جا، این قابل قبول نیست.وزیر 
صمت گفت: ما باید در بین بهترین های دنیا قرار بگیریم، چون لیاقت آن را داریم 

مانند ساخت توربین گاز که جز بهترین ها هستیم و ثابت کردیم که می توانیم.

علی آبادی با اشاره به تحولات سریع برای پیش��رفت صنایع در جهان گفت: ما 
همچنان با بهره وری بسیار پایین در کش��ور درگیر مشکلات هستیم و در حالیکه 
دنی��ا در ح��ال ایده پردازی برای انقلاب صنعتی شش��م است م��ا هنوز در انقلاب 

صنعتی اول به سر می بریم. 
وزیر صنعت با اشاره به اینکه در کش��ور بهره وری وجود ندارد و این یک نقص 
ب��زرگ است، افزود: ما باید نیروی کار ایرانی را ارزش بدهیم و حق و حقوق آن را 

به طور کامل پرداخت کنیم.
وی ادام��ه داد: دول��ت ب��ه جای تصدی گ��ری باید به سم��ت حکمرانی برود و 
مشکلات موجود به دلیل رقابت دولت با بخش خصوصی بوده است. وزیر صمت با 
تاکید بر حرکت بسوی دانش بنیان ها برای کنترل انرژی گفت: صادر کردن مس و 

آلومینیوم به صورت خام، صادرات ثروت کشور است که ارزشمند نیست.
عل��ی آب��ادی افزود: م��ا باید به سمت برق��ی شدن حرکت کنی��م و این خطای 
راهب��ردی است اگر ما الان در گیربکس اتوماتی��ک سرمایه گذاری کنیم، زیرا دنیا 

این را کنار گذاشته و به سمت برقی شدن حرکت کرده است. 
وی تاکی��د کرد: توسع��ه پایدار زمان��ی اتفاق می افتد که ب��ه سمت محصولات 
ص��ادرات مح��ور حرکت کنیم و صنایع باید بتوانن��د ارز خود را تامین کنند و این 
ج��ز با رویکرد صادرات محور بودن محقق نخواه��د شد آن هم صادرات بر اساس 

مزیت های کشور نه صادراتی که انرژی بر هستند.
وزیر صمت گفت: ما با واردات مخالف نیستیم، اما واردات باید برای تنظیم گری 

باشد آن هم کالا هایی که در کشور مزیت آن را نداریم.

استان��دار سیستان و بلوچستان گفت: مسئولان حوزه معدن 
باید نقش��ه جامع و کاملی از معادن با مکان و مختصات دقیق 
برای بهره برداری بهتر از این ظرفیت تهیه کنند. محمد کرمی 
در نشست شورای معادن استان گفت: معادن استان یک ثروت 
عظی��م ملی است که با تلاش جدی و شبانه روزی و با حضور 
سرمایه گ��ذاران بخش دولتی و خصوصی باید به بهره برداری 

برسد.
وی ب��ا تاکید بر رف��ع موانع توسع��ه معادن اف��زود: باید از 
ظرفی��ت معادن در جهت توسعه در حوزه های مختلف استان 

و بهره مندی مردم استفاده شود.
ریی��س شورای معادن استان با بیان اینکه فرآوری معادن و 
ایج��اد صنایع تبدیلی برای توسع��ه استان بسیار مهم است، با 
اش��اره به خام فروشی برخی معادن اف��زود: دستورالعمل عدم 
خروج مواد از معادن به صورت خام ابلاغ شده است اما برخی 

از مسئولان متولی امر، اطلاع و نظارتی بر کارها ندارند.
وی ب��ا اشاره به دیدار اخی��ر با وزیر صنعت، معدن و تجارت 
بی��ان داشت: تصمیم گیری در مورد معادن و مسائل استان بر 
عهده مسئولان استانی است. در صورت غیر فعال بودن معادن 
تح��ت نظر ایمیدور امتیاز آنها سلب و توسط مسئولان استانی 

تصمیم گیری خواهد شد.
استاندار تصریح کرد: مسئولان مربوطه شناسایی پهنه های 
جدید معادن، حجم مواد معدنی موجود و استقرار مجموعه ها 

برای بهره برداری را در دستور کار قرار دهند. با توجه به اینکه 
فعالیت معادن تاثیر مستقیم بر توسعه و پیشرفت استان دارد، 
اگر بعد از ۶ ماه از صدور مجوز شاهد تغییر در بهره برداری و 

انجام کارها نبودیم مجوز صادره باید ابطال شود.
وی اف��زود: برگ��زاری جلسات م��داوم با معدنک��اران، سهم 
معادن در امور اجتماعی، میزان سوخت مصرفی معادن، میزان 
استخ��راج، فعالیت در صنایع تبدیلی و خروجی معادن در بازه 

های زمانی مشخص باید رصد شود. 
مسئ��ولان مربوط��ه نسبت به برنامه ری��زی در انجام کارها، 
سرعت در صدور مجوزها، جلوگیری از بروکراسی های اداری، 
نظ��ارت بر انجام ام��ور و انجام کارها به ص��ورت ساده و روان 

اقدام کنند.
وی ب��ر انج��ام مطالعات و تحقیقات، انج��ام کارها بر اساس 
دانش، آینده نگ��ری، توجه به شرکت های دانش بنیان تاکید 

کرد.
استان��دار بیان داشت: پیش نویس ه��ای لازم بر پایه نیازها 
و امکانات جه��ت انعقاد قرارداد با سرمای��ه گذاران خارجی و 

داخلی توسط مسئولان مربوطه بررسی و تهیه شود.
کرم��ی با اش��اره به تهی��ه برنامه مدون برای ف��رآوری مواد 
معدنی خام کش��ورهای همسایه براساس مکان ایجاد کارخانه 
ه��ا، نوع مواد معدنی، میزان مش��ارکت کش��ورهای مختلف و 

آمادگی در مذاکرات تاکید کرد.

مج��ری طرح ایج��اد زیست بوم ن��وآوری و فناوری 
بخ��ش معدن و صنای��ع معدنی) ایمین��و( اعلام کرد: 
طبق تاکی��د مقام عال��ی وزارت و سرپرست ایمیدرو؛ 
حوزه های فولاد و مس پیشران هستند و در این راستا 
ب��رای تحقق اهداف این بخش ه��ا؛ رویکرد استفاده از 
ظرفیت دانش بنیان ها و حوزه فناوری موردتوجه است.
مجی��د وفایی فرد مج��ری طرح ایج��اد زیست بوم 
ن��وآوری و فن��اوری بخ��ش معدن و صنای��ع معدنی) 
ایمینو(، که امروز در هفتمین رویداد همرسانی توسعه 
ب��ازار و تج��اری سازی محص��ولات و خدمات شرکت 
های دانش بنیان زنجی��ره »آهن و فولاد« )دایان ۷(، 
در سال��ن اجتماعات ایمی��درو سخن می گفت؛ افزود: 
موضوع پیش��ران ب��ودن بخش های ف��ولاد و مس با 
تمرکز بر استفاده از ظرفیت های فناورانه حاکی از آن 
است؛ سهم دانش بنیان ه��ا در تولید ناخالص داخلی 
افزای��ش می یاب��د. وی با بیان اینک��ه در طرح زیست 
ب��وم نوآوری و فناوری؛ تسهی��ل گری و بسترسازی را 
در اولوی��ت ق��رار داده ایم، گفت: بدیه��ی است نقش 

“فناوری« در جلوگیری از خام فروشی موثر است. 
ب��ه نوع��ی ص��ادرات فولاد خ��ام نیز خ��ام فروشی 
محسوب م��ی شود و در صورتی ک��ه جهت گیری به 
سمت تولید آلیاژها و سوپرآلیاژها سهم ما را در ایجاد 

ارزش اف��زوده مناسب، افزای��ش خواهد داد.این مسیر 
بهره مندی از ظرفیت دانش بنیان ها بسیار مهم است.

مج��ری طرح ایج��اد زیست بوم ن��وآوری و فناوری 
بخ��ش معدن و صنای��ع معدنی عنوان ک��رد: از سوی 
دیگ��ر در حوزه “فولاد سب��ز” و کلان روندهای بخش 
صنایع معدنی، موضوع کربن زدایی، بازیافت و اقتصاد 

چرخشی مطرح است.
وی ادام��ه داد: کلان روندها در ح��وزه فولاد بسیار 
با اهمی��ت است و دنیا هم به این سمت متمرکز شده 
است. همچنین ایجاد ارزش اف��زوده در صنایع پایین 
دستی ف��ولاد بسیار مهم است که در این زمینه بحث 
تحقیق��ات و ظرفیت دانش بنی��ان ها در شرکت های 
پیش��رو جهان مورد توجه است و نمونه موفق آن را در 

کشور آلمان شاهد هستیم.
وی افزود: این جش��نواره ک��ه در دوره های گذشته 
در بخش های فرآوری م��واد معدنی، هوشمندسازی، 
ماشی��ن آلات، آه��ن ف��ولاد)۱( و HSE برگزار شده 
اس��ت؛ نیازها را احصا ک��رده که در سایت ایمینو قابل 
دست��رس است. مجری طرح ایجاد زیست بوم نوآوری 
و فناوری بخش معدن و صنایع معدنی اعلام کرد: این 
اطلاعات برای متخصصان و دانش��گاهیان که به دنبال 

ایجاد استارت آپ هستند، بسیار مفید است.

پرداخت وام ۳۰ میلیون تومانی به بازنشستگان 
مدیرعامل صندوق 
بازنشستگی فولاد 
اعلام کرد:

گروه خبر روزگار معدن

مدیرعام��ل صن��دوق بازنش��ستگی ف��ولاد از 
پرداخت وام ۳۰ میلیون تومانی به بازنش��ستگان 
خبر داد و گفت: این وام از همین هفته پرداخت 

می شود.
حجت کاظمی، در آیین تجلیل از بازنشستگان 
شرکت سن��گ آهن مرکزی ای��ران که با حضور 
محمدرض��ا فلاحت��ی، مدیرک��ل تع��اون، کار و 
رفاه اجتماع��ی استان یزد، مجتب��ی حمیدیان، 
مدیرعام��ل شرک��ت سنگ آهن مرک��زی ایران، 
ابوالقاس��م دهق��ان، فرمان��دار باف��ق و جمعی از 
مدیران ومس��وولان شهرستان در سالن همایش 
های شهرک آهنش��هر بافق برگ��زار شد با بیان 
ای��ن مطلب اظهار ک��رد: از تیم مدیریتی شرکت 
سن��گ آهن برای پایدار نگ��ه داشتن شرکت در 
بح��ران های داخلی و خارجی تش��کر و قدردانی 

ویژه می کنم.
 این تیم توانست شرکت سنگ آهن مرکزی را 
در برهه ای که کش��ور با قطعی برق مواجه بود و 
از سویی جنگ روسیه و اوکراین موجب متلاطم 
شدن ب��ازار فولاد شده بود پای��دار نگه دارد و از 

بحران ها عبور کند.
وی امضا تفاهمنامه همکاری با سازمان انرژی 
اتم��ی را اتفاقی بزرگ ب��رای شرکت سنگ آهن 
خواند و افزود: هم اکنون حدود ۲۰۰ میلیون تن 
سنگ شناسایی ش��ده که برای سالهای متمادی 
 م��ی تواند خوراک م��ورد نیاز شرک��ت را تامین 
کن��د.  بی شک این اتف��اق مهم با تلاش و همت 
 تی��م مدیریت��ی شرکت سنگ آه��ن انجام شده 
است. کاظمی در بخ��ش دیگری از سخنانش به 
مطالبات بازنش��ستگان اش��اره کرد و گفت: یکی 
از مطالبات به حق بازنش��ستگان همسان سازی 
اس��ت که در این زمینه کارگروهی برای پیگیری 

تشکیل شده و امیدواریم به زودی پیگیری های 
این کارگروه به نتیجه برسد و بازنش��ستگان حق 

خود را دریافت کنند.
وی در خصوص جذب فرزندان بازنش��ستگان 
نی��ز اظهار کرد: از مدیریت محترم شرکت سنگ 

آه��ن و هیات مدیره شرکت م��ی خواهم که در 
این زمین��ه مساعدت ه��ای لازم را انجام دهند 
و اولوی��ت را برای ج��ذب فرزندان تحصیل کرده 

بازنشستگان و شاغلان قرار دهند.
کاظم��ی همچنین از پرداخ��ت کلیه معوقات 

بازنش��ستگان فولاد تا پایان شهریور ماه خبر داد 
و گفت: برای سفرهای زیارتی بازنش��ستگان نیز 
تسهیلات��ی در نظ��ر گفته ش��ده و امیدواریم به 
زودی ای��ن سفرها بدون پرداخت هیچ هزینه ای 

انجام شود.
وی در خص��وص سهام ترجیح��ی نیز تصریح 
ک��رد: زمانی که شرکت سن��گ آهن به صندوق 
ف��ولاد واگذار ش��د قرار بر این ب��ود که ۵ درصد 
سه��ام شرکت به کارکنان و بازنش��ستگان تعلق 
گیرد اما در آن زمان از این سهام استقبال نشد و 
تنها ۹ دهم درصد خریداری کردند و حدود ۴.۱ 

درصد باقی ماند.
کاظم��ی اضافه کرد: اگر سهام ترجیحی بعد از 

یکماه به فروش نرس��د سازمان بورس می تواند 
آن را ب��ه فروش برساند اما این موضوع را متوقف 
کردی��م و در تلاشیم تا راهک��اری حقوقی برای 
تعلق گرفتن این سهام به بازنشستگان و کارکنان 

شرکت پیدا کنیم.
مدیرعامل صندوق بازنش��ستگی فولاد با بیان 
اینکه در حوزه صندوق های بازنش��ستگی دچار 
مشکلات عدیده ای هستیم تصریح کرد: یکی از 
ابر چالش ها در حوزه سیاست های کلان کشور 
بح��ران در صندوق های بازنش��ستگی است که 

عوامل زیادی در آن دخیل هستند.
وی ب��ه بدهی ۵۳ هزار میلی��ارد تومانی دولت 
هم اش��اره کرد و گفت: بای��د نمایندگان شهرها 
و مناطق��ی مانند کرمان، ی��زد، مازندران، گیلان 
و ... خواستار »پراخ��ت« بدهی دولت شوند و از 
 آن بخواهن��د ک��ه بار مالی ایجاد ش��ده را تامین 

کند.
به�ره گی�ری از ظرفی�ت معن�وی و  �

تخصصی بازنشستگان
مجتب��ی حمیدیان، مدیرعام��ل شرکت سنگ 
آهن مرک��زی ایران نی��ز در ای��ن مراسم ضمن 
خوشامد گوی��ی به بازنش��ستگان شرکت گفت: 
تجلیل از بازنش��ستگان تجلیل از خدماتی است 
ک��ه امروز نتای��ج آن را در قالب پیش��رفت های 
صنعتی و فعالیت های اقتصادی کشور می بینیم.
وی اف��زود: امیدواریم بتوانی��م از ظرفیت های 
معنوی و تخصصی تمامی بازنشستگان عزیز بهره 
ببریم و آینده روشنی برای شرکت سنگ آهن و 

تمامی مردم شریف بافق رقم بزنیم
حمیدی��ان با اش��اره به اب��لاغ و پیگیری طرح 
جام��ع تکریم بازنش��ستگان تصریح کرد: شرکت 
سنگ آهن مرکزی برنام��ه هایی برای ارتقا رفاه 
و سلامت بازنش��ستگان اجرا کرده که امیدواریم 
به زودی در قالب طرح جامع تکریم بازنشستگان 

این برنامه ها بیش از پیش توسعه پیدا کند.

ی��ک تولیدکننده شم��ش روی گفت: در حال 
حاضر صنع��ت روی در وضعیت قرم��ز قرار دارد 
و تولیدکنندگان ب��ه شدت نیازمند خاک معدنی 
برای ادامه تولید هستند اما کاهش قیمت جهانی 
شم��ش روی ک��ه باعث ش��ده تولیدکنندگان به 
اجبار فروش محص��ولات و واردات خاک معدنی 
از کشور ترکیه را متوقف کنند، شرایط را بغرنج تر 

کرده است.
این فع��ال صنع��ت روی در گفت و گو با فلزات 

آنلاین، بی��ان کرد: از سال ۱۳۸۵ فعالیت خود را 
در صنع��ت روی، با ظرفی��ت اسمی پنج هزار تن 
شمش آغ��از کردیم اما در ح��ال حاضر به دلیل 
مش��کلات فراوان با ۴۰ درصد توان خود مشغول 

به تولید هستیم.
و  روی  صنع��ت  وضعی��ت  خص��وص  در  وی 
تولیدکنندگان فع��ال در این صنعت، اذعان کرد: 
متاسفانه صنع��ت روی در ایران در شرایط بسیار 
نامناسبی ق��رار دارد. تولیدکنندگ��ان برای تهیه 

م��واد اولیه و مواد مصرفی مورد نیاز خود و حمل 
آن ت��ا واحد تولیدی با مش��کلات بسیاری مواجه 
هستند. قیمت خاک معدن��ی عرضه شده معدن 
انگوران در بورس ک��الا، نسبت به عیار آن بسیار 
بالاس��ت و واردات خاک معدنی از کش��ور ترکیه 
نیز با اما و اگر های فراوانی مواجه است. همچنین 
قیمت جهانی شم��ش روی در حال حاضر بسیار 
کاهش یافته و تولیدکنندگان به سبب رفع تعهد 
ارزی و پرداخت ۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده، 

خسارات مالی هنگفتی را متحمل شده اند. 
این تولیدکننده شم��ش روی در همین راستا 
ادام��ه داد: در کنار چالش  تهیه مواد اولیه، اکنون 
تولیدکنندگ��ان در زمینه تامی��ن و قیمت انرژی 
)برق و گاز( نیز با مش��کلاتی روبه رو هستند زیرا 
واحد ه��ای تولیدی ک��ه مصرف ب��رق بالای ۲۰ 
مگاوات دارند، ملزم به خرید برق از تابلوی بورس 
ان��رژی هستند. همچنین کمی��اب بودن قطعات 
یدکی نیز باعث شده تا تولیدکنندگان هزینه های 

بسیاری را متحمل شون��د و به دلیل اینکه آن ها 
تنه��ا به یک عدد از قطعه مورد نظ��ر نیاز دارند، 
نمی توانن��د اقدام به واردات کنند؛ به عنوان مثال 
ب��ه دلیل کمیاب ب��ودن یک قطع��ه الکترونیکی 
ساده، ما مجبور شدیم دستگاهی را که در گذشته 
دو میلیون تومان خری��دار کرده بودیم، اکنون با 
قیم��ت ۵۰ میلیون تومان تهی��ه کنیم. متاسفانه 
این مش��کلات باعث شده اند ت��ا صنعت روی به 

خطر بیافتد.

صنعت روی، یک گام تا خاموشی
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معدن

یادداشت

مدیرعامل تجلی با اشاره به بحران مشکلات مالی شرکت های معدنی و اتمام تاب 
آوری آنها گفت: با حمایت بیش��تر دولت طرح های تولیدی و توسعه ای این شرکت 

ها انجام می شود.
مرتضی علی اکبری با بیان اینکه تاب آوری شرکت های معدنی تمام شده و بیش 
از این نمی توانند در برابر فشار های مالی و اقتصادی دوام بیاورند، اعلام کرد: از نظر 
مالی فش��ار زیادی بر روی شرکت های معدنی و صنایع معدنی وجود دارد که همین 

مسئله بسیار جای نگرانی دارد.
اگر تا دوسال دیگر مش��کلات مالی بخش های مختلف معدنی برطرف نشود قطعا 
تحمل این بنگاه ها تمام شده و نمی توانند روند کاری را ادامه دهند. این مشکلات نه 
تنها مختص شرکت  های معدنی کوچک است و آنها را با چالش های گوناگونی روبرو 

کرده بلکه باید برای شرکت های بزرگی مانند چادرملو، گل گهر و فولاد مبارکه هم 
احس��اس ترس و نگرانی داش��ت. زیرا بر روی این شرکت ها هم فش��ار مالی زیادی 

وجود دارد و قطعا تا چند سال آینده با مشکلات بیشتری هم مواجه خواهند شد.
شرکت ه��ای بزرگ معدن��ی درحال انجام وظایف دولت��ی هستند. به همین دلیل 
لازم است حمایت های بیشتری متوجه این شرکت ها شود تا با مشکلات مالی دچار 
مش��کل نش��ده و طرح های تولیدی و توسعه ای را انجام دهن��د. اگر شرایط بانک ها 
مساع��د شود، بسی��اری از بنگاه های معدنی تمایل دارند تامین سرمایه را از بانک ها 

انجام دهند.
البت��ه در شرایط کنونی رویه بورس کاملا درست است و آنچه مش��کل دارد راه و 
روش بانک ها است. چرا که اگر فضای بانک ها مثل بورس درست بود فضای بهتری 

برای تامین نقدینگ��ی بنگاه ها بوجود می آمد. متاسفان��ه بنگاه های اقتصادی عادت 
نکردن��د تعهدات را به موقع پرداخت کنند و نسبت به پرداخت معوقه ها حساسیتی 

ندارند که این روشی کاملا غیراصولی است.
س��ال جاری ب��رای بنگاه ها سخت است. چرا که به فاصله چهار ماه از مجامع باید 
سود تقسیم کنند برای همین مجبورند دوباره وام بگیرند یا اوراق بدهند که همین 
مسئل��ه معضل بزرگی را برای شرکت ها ایجاد کرده است. مدیران باید به تاب آوری 
شرکت های معدنی توجه بیش��تری داشته باشند و آن را جزو اولویت  های برنامه ای 
قرار دهند تا بنگاه های اقتصادی دچار مشکلات و چالش های بیشتری نشده و کار و 
فعالیت اقتصادی را رها نکنند. چرا که تعطیلی هر بنگاه اقتصادی مش��کلات فراوان 

دیگری را نیز به همراه می آورد.

مهم ترین ابزار توسعه معادن
گروه گزارش

بخش معدن ازجمل��ه مهم ترین بخش   هایی است 
که در دوره تحریم   ها توانسته جایگزین درآمد نفتی 
ش��ود و باتوجه به غن��ی بودن ای��ران از لحاظ مواد 
معدنی با سرمایه گذاری و مدیریت صحیح این حوزه 
در مسیر توسعه قرار می گیرد. موضوع مدیریت یکی 
از چالش   های این بخ��ش به حساب می   آید، چرا که 
هم   افزایی مدیران جوان و مدیران باتجربه توامان در 
کنار هم می تواند رشد و پیشرفت را به بخش معدن 

تزریق کند.
ج��ذب سرمایه یکی از مهم ترین 
ابزارهای توسعه به ویژه در حوزه 
مع��دن اس��ت ک��ه ب��ا ج��ذب 
توسع��ه  داخل��ی  سرمایه   ه��ای 
حاص��ل نخواه��د ش��د و ایجاد 
ارتباط��ات بین الملل پنجره ورود 
سرمایه و دانش و تکنولوژی به کشور است که تحقق 
این امر نیز به تدبیر و مدیریت نیاز دارد. رئیس هیات 
عامل اسب��ق سازم��ان توسعه و نوس��ازی معادن و 
صنایع معدن��ی ایران اظهار کرد: ای��ران چند امتیاز 
فوق   العاده دارد که در دنیا چند کش��ور معدود دارند. 
ای��ران به دلیل دارا بودن نفت و گاز فراوان نسبت به 
سایر کش��ورها در حوزه انرژی وضعیت مطلوبی دارد 
و ع��لاوه بر آن وجود مع��ادن غنی ایران را نسبت به 
سایر کشورها متمایز می کند.  در حوزه اکتشاف یک 
عقب افتادگی دیرینه وجود دارد که اگر در این حوزه 
از فن��اوری و تکنولوژی   های روز دنیا استفاده کنیم و 
بدانیم در حوزه معدن چه داریم قطعا شرایط در این 
بخ��ش نیز روبه بهبودی خواهد رفت. به عنوان مثال 
در ح��وزه عمق طی این سال ها کاری انجام نش��ده 
اس��ت چرا ک��ه علاوه بر تکنول��وژی در این حوزه به 
ماشی��ن آلات نیز دسترسی نداریم به عبارت بهتر دو 
ح��وزه انرژی و معدن ارزش افزوده بالایی دارند و در 
دنی��ا کمتر کش��وری وجود دارد ک��ه ۲ شرایط را با 
همدیگر داشت��ه باشد. به عنوان مثال ایالات متحده 
آمریک��ا مع��دن و انرژی را ب��ا هم دارد و کش��وری 
همچون استرالیا فق��ط دارای معادن غنی است و از 
انرژی کافی برخوردار نیست، با این وجود مش��اهده 
می شود که کش��وری همچون استرالیا سالانه چیزی 
ح��دود ۱۰۰ میلیارد دلار صادرات سنگ آهن دارد و 

در حوزه فرآوری فعالیت چندانی ندارد.
توجه�به�بخش�معدن�نشده�است��

مهدی کرباسیان به دنی��ای اقتصاد گفت: پیش و 
پ��س از انقلاب توجه ویژه   ای به بخش معدن نش��ده 
اس��ت و دلیل آن نف��ت و درآمده��ای نفتی بود که 
اقتصاد کش��ور را می   چرخان��د. در سال های ۱۳۶۸ 
ت��ا ۱۳۷۶ وزارت معادن و فل��زات یک کار اساسی و 
زیربنای��ی را آغاز کرد، بعدها ط��ی سال های ۱۳۸۰ 
تا ۱۳۸۴ که سازمان ایمیدرو تش��کیل شد برنامه   ها 
ادامه داشتند و در دولت یازدهم نیز توجه ویژه   ای به 
بخش معدن شد و تحولی در بخش معدن ایجاد شد 
به نوعی که در سال ۱۳۹۰ که وارد کننده ۶ میلیون 
ت��ن ف��ولاد بودیم در س��ال ۱۳۹۷ ب��ه صادر کننده 
ف��ولاد تبدیل شدیم و در سایر حوزه   ها نیز با حداقل 
سرمایه گ��ذاری و با مدیری��ت و برنامه   ریزی درست 
به جایی رسیدیم    که بی��ش از ۲۳ درصد از صادرات 
غیرنفتی به معدن و صنای��ع معدنی اختصاص داده 
ش��د. بنابراین می ت��وان گفت اگر ب��ه بخش معدن 

توجه وی��ژه   ای صورت گیرد می ت��وان شاهد جهش 
اساسی بود. وی گفت: پهنه کشور چیزی حدود یک 
میلی��ون و ۶۰۰ هزار کیلومترمربع است و به آب   های 
آزاد راه داریم و از طرفی ۱۰ کش��ور در اطراف ایران 
به آب   ه��ای آزاد راه ندارند و از ای��ن امتیاز می توان 
استف��اده کرد و در رابطه ب��ا تربیت نیروهای انسانی 
و رشت��ه دانش��گاهی در ح��وزه مع��دن در سطح و 
جایگاه قابل قبولی قرار داریم اما از نظر ماشین آلات 
و فن��اوری بسیار ضعیف هستی��م و همچنین از نظر 
استفاده از نوآوری و ماهواره   ها در جایگاه خوبی قرار 
نداری��م و به ط��ور کلی می توان گف��ت حوزه معدن 
و به خصوص اکتش��اف اولوی��ت هیچ کدام از دولت   ها 
نب��وده است و به دلیل اینک��ه سازمان زمین شناسی 
متول��ی اصلی این امر اس��ت و یک سازمان دولتی با 
بودجه خیلی محدود به شمار می   آید اما این سازمان 
ب��ا تمام تلاش خود با وجود بودجه محدود نتوانسته 
در درون کش��ور یک کار اساسی در حوزه اکتشافات 
انج��ام دهد و از طرفی به دلی��ل اینکه یک سازمان 
دولت��ی است نتوانسته از تکنولوژی   ه��ای روز دنیا و 
شرکت های مشاور خارجی بهره کافی را ببرد. علاوه 
ب��ر این مش��کل بزرگ ت��ری وجود دارد. در کش��ور 
سازم��ان    و وزارتخانه   های��ی همچون نف��ت و انرژی 
اتم��ی بخش   هایی به نام اکتش��اف دارند و متاسفانه 
ای��ن سازمان ها اطلاع��ات خ��ود را در اختیار دیگر 
سازمان ه��ا ق��رار نمی   دهند، سازم��ان زمین شناسی 
به عنوان یک سازمان مح��وری باید این جمع آوری 
را انج��ام ده��د، بنابرای��ن می توان گف��ت در حوزه 
زمین   شناسی حتی در مع��ادن روباز نیز دچار عقب 
افتادگ��ی هستیم. خوشبختان��ه در سازمان ایمیدرو 
در سال های ۱۳۹۳ به بع��د چیزی حدود ۲۷۰ هزار 
متر با کمک دو سازمان زمین   شناسی و انرژی اتمی 
عملیات اکتشافی جدید انجام شد. معاون سابق وزیر 
صنع��ت، معدن و تجارت در ادام��ه عنوان کرد: طی 
این همکاری سازمان انرژی اتمی توانست با اجاره دو 
هلی   کوپتر خارجی ۱۰۰ هزار کیلومترمربع ژئوفیزیک 
هوایی در م��دت دو سال برای سازم��ان ایمیدرو را 
انجام دهد که این عدد رکورد سازمان زمین   شناسی 
را شکست. خوشبختانه این روند همچنان ادامه دارد، 

اما به نظر می رسد اگر در حوزه معدن بخواهیم یک 
کار چش��مگیر و فوق العاده انج��ام دهیم باید دولت 
حداقل یک برنامه ۴ یا ۵ ساله را در این حوزه داشته 
باشد و ایمیدرو یک سازمان محوری در این خصوص 
به حساب می   آید که می تواند با حمایت   های مالی که 
از سازمان زمین شناسی می کند در حوزه اکتشافات 
گام   های اساسی بردارد، ضمن اینکه در معادن عمقی 
به سرمایه گ��ذاری مطلوب نیاز اس��ت. ماشین آلات 
معدنی در کشور فرسوده هستند متاسفانه بر اساس 
ی��ک شعار مبنی بر خودکفایی و تولید داخل چیزی 
ح��دود ۷ سال است که اج��ازه واردات ماشین آلات 
سنگی��ن را نمی   دهن��د ک��ه ای��ن موض��وع هدف و 
سیاستگ��ذاری غلط در دولت   های مختلف به حساب 
می   آید و ادامه این روند موجب ایجاد رانت می شود. 
همچون اتفاق��ی که در صنعت خودرو افتاده است و 
ماشین   هایی با کیفیت پایین و قیمت تمام شده بالا 
و مص��رف سوخت زیاد را تحویل م��ردم می دهند و 
پشت این گونه انحصارها همیشه رانت و فساد وجود 

داشته است.
لزوم�تعریفی�از�هدف�و�توسعه�کشور��

کرباسی��ان تاکید کرد: برای حل مش��کلات فعلی 
چن��د شاخص بای��د در کنار هم ق��رار گیرد. یکی از 
ای��ن شاخص   ها، تعریف هدف و توسعه کش��ور است 
و رفاه مردم را بای��د در اولویت قرار داد و در صورت 
اجرای توسعه سرمایه گ��ذاری نیز حاصل می شود و 
در ص��ورت تحقق این موض��وع بخش خصوصی نیز 
تقویت می شود و موجب جذب سرمایه گذار خارجی 
می شود. جذب سرمایه یکی از اصلی   ترین ابزارهایی 
به حساب می آیدکه به وی��ژه در حوزه معدن موجب 
توسعه می شود و ارز   بر است. با درآمد داخلی نمی توان 
جه��ش در حوزه معدن ایجاد کرد و افرادی که شعار 
می دهند در واقع مردم را گول می   زنند و این در  شأن 
دولت   ه��ا نیست که با مردم شف��اف نباشند. دومین 
نکته نیروی انسانی بامهارت، ماشین آلات، تجهیزات 
و فناوری   ه��ای مدرن است که میزان زیادی از آن به 
تحریم   ها وابسته اس��ت و باید تعاملات بین المللی را 
در تمام حوزه   ها اصلاح کنیم و به دلیل عقب ماندگی 
اساسی در حوزه معدن برقراری تعاملات بین المللی 

یکی از ضرورت   هاست. زمانی ک��ه از سرمایه گذاری 
خارجی صحب��ت می شود فقط مسال��ه دلار و یورو 
نیست که وارد کشور می شود بلکه با ورود هر کشور 
صاحبنام به داخل کشور با خود تکنولوژی و فناوری 
را وارد می کن��د و این موضوع موجب می شود که در 
کن��ار این موارد تربیت و آم��وزش نیروی انسانی نیز 
شکل گیرد. موضوع بع��دی بحث مدیریت است که 
در بنگاه   های ب��زرگ و کوچک نیز از اهمیت خاصی 
برخوردار است و باید گفت متاسفانه این موضوع در 
کش��ور ما سال هاست مغفول مانده است. وی یادآور 
ش��د: در دولت نهم و ده��م بنای رئیس جمهور وقت 
این بود که به مساله تجربه توجه ویژه   ای شود. بدیهی 
است مدیران ج��وان باید روی کار بیایند اما باید در 
کنار مدیران جوان مدیران باتجربه نیز حضور داشته 
باشند ت��ا با هم   افزایی پیش رون��د.  متاسفانه حذف 
تجرب��ه در دستور کار دول��ت سیزدهم قرار گرفته و 
بیش از آنکه به کشور و ملت لطمه وارد کند به خود 
دول��ت آسیب رسانده است و ب��ه همین دلیل است 
که ط��ی یک سال گذشته وزی��ران و معاون وزیران 
نیز به صورت متعدد تغیی��ر کردند، مهم ترین دلیل 
ای��ن تغییرات عدم کارآیی ای��ن افراد است. تحریم از 
ابتدای انقلاب با ما همراه بود، چراکه با شعاری تحت 
عنوان»استقلال، آزادی، جمهوری اسلامی« انقلاب 
انجام شد که در این شعار چهار پارامتر نهفته است. 
رک��ن اول شعار استقلال اقتص��ادی و سیاسی است 
که خوشبختان��ه در حوزه استق��لال سیاسی موفق 
ظاهر شدی��م و به یکی از مستقل   ترین کش��ورهای 
دنیا تبدیل شدیم، ام��ا در بخش استقلال اقتصادی 
باید پذیرفت که موفق عمل نش��ده است و دلیل آن 
نی��ز سیاست   ها و برنامه   ه��ای اقتصادی بوده که طی 
این سال ها در دستور ک��ار قرار گرفته است. در این 
بخش نیز تلاش شده اما به دلیل محدودیت ها نتیجه 

مطلوبی حاصل نشده است.
شایسته���سالاری�به�معنای�واقعی�استفاده���

نمی�شود
رئیس هیات عامل سابق سازمان ایمیدرو ابراز کرد: 
موضوع مهمی که از پیش از انقلاب تا به امروز مطرح 
می ش��ود جایگزینی واردات و تولید داخلی است، در 

صورتی که در کش��وری همچون ترکیه از دوره آقای 
اوزال ب��ه این نتیجه رسیدند که صادرات محور اصلی 
قرار گیرد و به همین دلیل تولید باید با قیمت تمام 
شده پایین و کیفیت بالا انجام شود تا بتواند با اقلام 
واردات��ی خارجی رقابت کند. ایران قطعا می توانست 
به ای��ن جایگاه برسد چرا که دو شان��س مواد اولیه 
مرغوب و انرژی در کش��ور موجود ب��ود و در نتیجه 
محصول می توانست با قیمت تمام شده بسیار کمتر 
تولید شود که تا امروز میسر نش��ده است. رکن دوم 
شع��ار آزادی ب��ود که امید م��ی رود در این بخش با 
استف��اده از انتخابات و مردم به جایگاه واقعی برسیم 
و شورای نگهبان تامل بیش��تری به خرج دهد و این 
اجازه به مردم داده شود که به انتخاب واقعی برسند. 
در کن��ار این موارد مجلس به صورت جدی تضعیف 
شده و شوراه��ای عالی    متعددی ب��ه وجود آمده   اند 
ک��ه بعضی از آنها اختیار قانون گ��ذاری پیدا کرده   اند 
و ب��ا قانون گ��ذاری هر کدام از آنه��ا در واقع مجلس 
در ح��ال تضعیف شدن است که این موضوع موجب 
فاصله گرفتن از بخ��ش سوم شعار یعنی جمهوریت 
شده است و امید م��ی رود بازنگری در این خصوص 
نی��ز انجام شود. به طور کلی هنوز مجلس و صندوق 
رای جایگ��اه دارد خوب است اما باید با اصلاحات به 
جایگاه واقعی خود برسند.  تحریم   ها بعد از این شعار 
آغاز شدن��د و با کج سلیقگی   ها و ع��دم درک منافع 
ملی کشور تشدید شدند، با این وجود تحریم موضوع 
بسی��ار مهمی ب��وده و تعام��لات بین المللی به یک 
بازنگری نیاز دارد و خوشبختانه امسال با رفتارهایی 
که با کش��ورهای عربی همچ��ون عربستان و امارات 
شک��ل گرفت و سیاست   هایی ک��ه پیش گرفته شده 
ارزشمند و راهگشا هستند. معاون سابق وزیر صمت 
در پایان خاطرنشان کرد: اگر ایران بخواهد در حوزه 
هوش مصنوع��ی رشد کند و به وسیله آن به توسعه 
اقتصاد و صنعت خ��ود کمک کند، باید این حوزه را 
ب��رای جوانان جذاب کند و ب��ه کمک سیاست   هایی 
بتواند نخبه   های خارج   نش��ین را به مملکت بازگرداند 
و از عل��م، دان��ش و تجربه این افراد در اداره کش��ور 
استفاده کند. متاسفان��ه سیاست   های شفاهی دولت 
با عم��ل همخوانی ندارد.اولین نکت��ه   ای که دولت و 
حاکمی��ت باید در رابطه ب��ا آن تصمیم بگیرد اینکه 
نقش خصولتی   ه��ا و بخش خصوصی را تعریف کند، 
اکنون در حوزه مع��دن و صنایع معدنی خصولتی   ها 
نقش بسی��ار پررنگی دارند و حت��ی دولتی   ها نقش 
زی��ادی ندارن��د. خصولتی   ها شرکت های��ی هستند 
که به ارگان   ه��ای نظامی، انتظام��ی و صندوق های 
بازنش��ستگی متص��ل هستن��د به همی��ن دلیل در 
بخش   های معدنی همچون فولاد به طور جدی سایه 
انداخته   ان��د و همچون جنگل��ی می   ماند که درختان 
تنومن��د و بزرگ اجازه رشد ب��ه نهال   های کوچک را 
نمی   دهن��د و به عبارت بهت��ر واحدهای کوچک تر یا 
ب��ه سختی فعالیت می کنند یا به سمت تعطیلی گام 
برمی   دارند. مش��کل دیگری که حدود ۲۰ سال است 
که مطرح می شود ورود شرکت ها به بورس است که 
ب��ا ورود خود نقدینگی بخ��ش خصوصی جهت یابد 
و در وهل��ه دوم از زیر پوش��ش دولت خارج شوند و 
بخش خصوصی مردم وارد عمل شوند که این اتفاق 
نیفتاد. از س��ال ۱۳۹۸ اتفاق بدتری در دولت افتاده 
اس��ت و نقش نماینده   ه��ا و دولتی   ها برای انتصاب و 
تعویض مدیران تشدید شده است و شایسته   سالاری 
به معنای واقعی استفاده نمی شود و در نهایت واحدها 

و شرکت های کوچک تر آسیب بیشتری می   بینند.
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تاب آوری شرکت های معدنی روبه اتمام است 

تقریب��اً ۴ س��ال پیش رضا رحمان��ی از وزارت 
صنع��ت، معدن و تجارت ب��ه ناگهان برکنار شد. 
آن زم��ان رسانه ه��ا بی��ان کردن��د ک��ه اختلاف 
رئیس جمهوری وقت با آقای وزیر بر سر تش��کیل 
وزارت بازرگانی سب��ب این برکناری شده است. 
ام��ا چند روز پیش مجلس شورای اسلامی لایحه 
تش��کیل وزارت بازرگان��ی را ب��ه تصویب رساند. 
پیش ازای��ن باره��ا گفته شده بود ک��ه منظور از 
پیگیری تش��کیل وزارت بازرگانی، تش��کیل یک 
وزارتخان��ه تخصص��ی برای افزای��ش مدیریت و 
نظ��ارت بر بازار و توزیع و ن��رخ کالاها و رسیدن 
اجن��اس و اقلام به دست م��ردم، کنترل به موقع 
ص��ادرات و واردات اس��ت. همچنی��ن صدها بار 
گفته شده که اگر وزارت بازرگانی تش��کیل شود، 
ظ��رف مدت کوتاهی زندگی م��ردم و وضع بازار 
بهتر می شود. این لایحه چیزی نیست در حد یک 
کش��ف علمی که بتواند دنیا را تغییر دهد یا سه 
اسب بخ��ار نیروی تازه به میل لنگ اقتصاد ایران 
بیفزاید. ولی بااین حال مبارک است. بااین حال به 
دول��ت، به نمایندگان و به تجار تبریک می گویم، 
باب��ت این اقدام به ظاهر کوچک و متقابلًا به همه 
جامع��ه ایران تسلیت می گوی��م به خاطر این که 
مجبوری��م برای حتی یک اقدام و دستور کوچک 
هم خوشحالی کنیم و به همدیگر تبریک و تهنیت 
عرض کنیم. اما کیس��ت که نداند، درحال حاضر 
م��ا یک��ی از نابسامان ترین دوره ه��ای اقتصادی 
را سپ��ری می کنی��م. همه شاخص ه��ای کلان 
اقتص��ادی نظیر نرخ تورم، ن��رخ رشد اقتصادی، 
مق��دار درآمد سران��ه، ضریب جین��ی، شاخص 
برابری قدرت خری��د، مقدار تولید ناخالص و… 
در تناسب با وسعت، جمعیت، دارایی ها و موقعیت 
جغرافیای��ی ایران در اسفبارترین وضعیت به سر 
می برن��د. در حوزه اقتصاد خرد و معیش��ت مردم 
نارضایتی ها سر به فلک کشیده و در حوزه توسعه 
اقتصادی نیز تعداد طرح ها و برنامه های نیمه کاره 
ده ها برابر طرح های آماده شروع است. با توجه به 
تحریم های بین المللی، بخش خصوصی باتحمل 
هزینه های گ��زاف جابه جایی پول مواجه است و 
بخش های دولتی و شبه دولتی نیز یا فلج شده اند 
یا ناگزیرن��د از تن دادن به اجحاف های دلالان و 
کاسب��ان تحریم. اما نکته قابل توجه باوجود تمام 
ادعاهای آقای رئیسی و گروه همکارانش در تبری 
و اعلام بیزاری از شیوه و سبک حکومتی پرزیدنت 
روحانی و بقیه السیف پرزیدنت رفسنجانی، قدم 
گذاشتن در راهکارهای حل مش��کلات اقتصادی 
ای��ن دولت ها است. احیای این وزارتخانه بارها در 
مجل��س و دولت مورد بحث و بررسی قرار گرفت 
و مجلس در سوم مهر ۱۳۹۸ با آن موافقت کرد و 
۵ تی��ر ۱۴۰۱  نیز در قالب »طرح« در دستور کار 
هیات وزیران قرار گرفت و سازمان برنامه وبودجه، 
معاون��ت امور مجلس ریاست جمهوری با مصوبه 
اعض��ای کابینه، به عنوان نمایندگان دولت مأمور 
پیگیری موضوع در مجلس شورای اسلامی شدند 
تا اینکه روز یکش��نبه ۲۵ تیر ۱۴۰۲ تشکیل این 
وزارتخان��ه در مجلس به تصوی��ب رسید. وزارت 
بازرگان��ی تا پی��ش از ادغ��ام در وزارت صنایع و 
معادن ۹ وزیر به خود دید و ۱۷ معاونت، مؤسسه 
و شرکت دولتی نی��ز زیرمجموعه این وزارتخانه 
بودند. اما مسلم است که همه مشکلات موجود در 
اقتص��اد ایران راه حل هایی دارند. مانند دستوری 
که اخیراً از سوی هیات دولت صادر و در مجلس 
تصویب ش��ده اس��ت. ام��ا تجربه تاریخی نش��ان 
می دهد مش��کلات اقتصادی با این دستورها حل 
نمی شون��د و گاه ممکن است در شکل و شمایلی 
مخرب ت��ر از گوش��ه ای دیگر س��ر برآورند. انبوه 
قوانین و مقررات وضع شده در این ۴ دهه نش��ان 
می دهد که این مشکلات ابداً ناپیدا و مبهم نبوده 
بلک��ه به خوبی بودگ��ی و تأثیرش��ان رصد شده 
و دست��ور لازم ب��رای رفع آنها نی��ز صادرشده اما 
ای��ن شناخت ها و دستورها نتوانسته مانع سقوط 
اقتص��اد ایران به دره تباهی و نابسامانی شود. در 
این اوضاع واحوال، آقای رئیسی ویارانش به جای 
اتخ��اذ تصمی��م شجاعانه، انقلاب��ی و ساختاری، 
به جای کندن و سوزاندن بیخ درخت زقوم اقتصاد 
شبه دولتی شب��ه اولیگارشیک دائماً دارند سعی 
می کنن��د ب��ا توسل ب��ه روش گذشته و به سبک 

اقتصاددانان نئولیبرال مشکلات را حل کنند.
به بیان دیگر در لایه زیرین مش��کلات مش��هود 
اقتص��اد ای��ران، ساختاری نادرس��ت وجود دارد 
ک��ه می توان��د عملًا ه��ر نیت خوب و ه��ر اقدام 
درس��ت و هر کارشناس و مدیر صالح را به اشتباه 
و انفع��ال در برابر خود واب��دارد و انواع اتهام ها را 
ب��رای او ممکن سازد. البته ممکن است که تمام 
فرضیه های یادشده ای��ن نوشته سرتاسر اشتباه 
باش��د و بزرگ تر شدن دولت ب��ا تکفیک وزارت 
صمت، سبب جهش��ی بزرگ در اقتصاد کش��ور و 

معیشت مردم شود.  الله  اعلم بحقائق الامور
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چرخه تکرار

امیرسعید عطارزاده، مدی��ر پروژه های زیرساخت فولاد سنگان 
عنوان ک��رد: پروژه های زیرساختی بخش مهمی از فرآیند توسعه 
فولاد سنگان است که با برنامه ریزی انجام گرفته، با سرعت و دقت 
در ح��ال انجام است و بخش��ی از آن ها نیز ب��ه پایان رسیده است. 
وی اف��زود: پروژه ه��ای فعال در سایت با توجه ب��ه نیاز واحد های 
مختلف تعریف می شود که شامل راه های ارتباطی، خطوط شبکه 
انتق��ال داخلی اعم از آب، ب��رق، گاز، فیبر نوری، پست های برق و 
به طور کلی بخش های غیرصنعتی و دیگر نیاز های سازمان است. 
عط��ارزاده در خص��وص پروژه های فعالی که در حال اجرا می باشد 
گفت: در حال حاضر پروژه هایی، چون محوطه سازی فاز دو با بیش 
از ۹۰ درصد پیشرفت فیزیکی، ساختمان HSE بالغ بر ۹۸ درصد 
پیش��رفت، احداث پست های برق utility که هدف از آن توسعه 

برق داخل سایت می باشد که شامل پست های برق پنج گانه است 
و حدوداً ۹۵ درصد پیشرفت فیزیکی دارد، در حال اتمام است.

مدی��ر پ��روژه زیرساخت فولاد سنگان با اش��اره به اجرای طرح 
زیس��ت محیطی شاخص این شرک��ت گفت: پروژه انتقال باطله تر 
از کارخان��ه کنسانتره سازی به لاگون های باطله از دیگر پروژه های 
درحال انجام شرکت فولاد سنگان با هدف صیانت از محیط زیست 
و بهبود وضعیت تولید بوده که ۷۵ درصد پیشرفت فیزیکی داشته 
اس��ت. وی اف��زود: پروژه ساختم��ان آماده واح��د اداری که برای 
نخستین ب��ار در منطقه در حال اجراست، شامل پکیج های آماده 
است و در شرکت بر روی هم نصب گردیده و این پروژه از پیشرفت 
۹۳ درصدی برخ��وردار است. عطارزاده با اشاره به سرمایه گذاری 
خ��وب فولاد سنگان در حوزه پروژه های زیرساخت شرکت عنوان 

داشت: در حال حاض��ر سبد پروژه های زیرساختی فولاد سنگان، 
حدود ۷۰۰ میلیارد تومان شامل پروژه جاری و در دسترس است.
وی ادامه داد: پروژه هایی، چون توسعه پست ۰۴ برق، تابلو های 
کنترلی و اصلاح مسیر کابل های ورودی از دیگر پروژه هایی است 
که به ایجاد بستر مناسب فیزیکی و مهندسی شده برای رشد تولید 
و افزای��ش بهره وری تولیدکمک می نماید. عط��ارزاده اضافه کرد: 
یکی دیگر از پروژه های جاری که در راستای سیاست های ابلاغی 
شرک��ت ف��ولاد مبارکه اصفهان و با ه��دف ایمن سازی و بهسازی 
شرایط مجتمع می باشد، پروژه اعلام اطفای حریق است که مراحل 
اولی��ه کار ش��روع شده است و اکنون در مرحله مهندسی با هزینه 

سرمایه گذاری ۴۰۰ میلیارد تومان در مرحله آغاز می باشد.
وی با اشاره به اجرای پروژه های زیرساختی و نقش آن در توسعه 

و به��ره وری شرکت گفت: این پروژه ها بیش��تر نقش تسهیل گر را 
دارن��د و در مسایل ارتباطی داخلی، انرژی، ساختمان های رفاهی 
و … ب��ا ه��دف برطرف شدن نیاز و اهداف سازمان اجرا می شود و 
پروژه هایی که برای سال های آینده در نظر گرفته شده است شامل 
طرح های مطالعاتی است که توسط مشاور مربوط به پروژه نیروگاه 
ب��ادی، در دست بررسی است و در راستای سیاست های هلدینگ 
مبارک��ه، با هدف استفاده از انرژی های تجدید پذیر می باشد و این 

پروژه عظیم مسلماً نقطه عطفی در منطقه و کشور خواهد بود.
وی در پای��ان گفت: پروژه های واحد IT، ساختمان آمفی تئاتر، 
آزمایش��گاه مرک��زی، نصب و راه اندازی پست ه��ا و … در مرحله 
انتخ��اب پیمانک��ار است که انش��الله پس از ط��ی مراحل، فرآیند 

عملیات اجرایی آن ها آغاز خواهد شد.

پروژه�های�فولاد�سنگان،�تسهیل�گر�رشد�تولید�و�بهره�وری



گزارش

 اگ��ر بخواهیم دوران بعد از انقلاب را در نظر 
بگیریم حدود ۳۰ س��ال دو وزارتخانه صنایع و 
مع��ادن و بازرگانی جدا از یکدیگر فعالیت خود 
را انجام داده ان��د. بنابراین من مخالف تفکیک 
وزارت صم��ت هست��م؛ چرا ک��ه کارشناسان و 
متخصصان ای��ن حوزه بعد از یک ب��ازه زمانی 
نسبت��ا طولانی مدت بررسی ه��ای کارشناسی 
مختلف به ای��ن نتیجه رسیدند ک��ه وزارتخانه 
های صنایع و مع��ادن و وزارت بازرگانی باید با 
یکدیگر ادغام شوند. در نهایت بر اساس ماده ۳ 
قانون پنجم توسع��ه دولت مکلف شد که چند 

وزارتخانه را با یکدیگر ادغام کند.
ب��ر همین اس��اس در اردیبهش��ت سال ۹۰، 
دول��ت وقت، تع��داد وزارتخانه ه��ا را از ۲۱ به 
۱۷ کاهش داد. در همین راستا وزارتخانه های 
صنایع و معادن و وزارتخانه بازرگانی با یکدیگر 

ادغام و وزارتخانه صمت تشکیل شد.
تفکی��ک وزارت صمت هزین��ه زیادی در پی 
خواهد داش��ت. اولا موجب خواهد شد که بدنه 
دولت بزرگتر شود و به تبع آن هزینه های جاری 
دولت افزایش پیدا کند. از طرفی ما شاهد تعدد 
مراجع تصمیم گیری و مدیریتی در حوزه تولید 
و تجارت خواهیم بود که همین موضوع موجب 
ع��دم هماهنگی در تبیی��ن راهبردها و تصمیم 
گیری ه��ا به وج��ود خواهد آم��د. این چالش 
موج��ب بروز اخت��لال در پیش��رفت صنعتی و 
تجاری کشور خواهد شد. تفکیک دو وزارتخانه 
اهداف، برنام��ه ریزی، سیاست گذاری و تعیین 
خط مش��ی در امور مدیریتی دو حوزه صنعت، 
معدن و تجارت را تحت الشعاع قرار خواهد داد.
تفکیک ای��ن دو ح��وزه موج��ب جداسازی 
دو بخ��ش تولی��د و تج��ارت و در نتیجه عدم 
هماهنگی در سیاست ه��ای صنعتی و تجاری 
کشور خواهد شد. از طرفی این اقدام موجب دو 
قطبی ش��دن سیاست ها و راهبردهای تولیدی 
و تجاری خواهد شد. تنظی��م بازار از جانب دو 
وزارتخان��ه نیز موجب ع��دم همسویی و از بین 

رفتن وحدت فرماندهی این حوزه خواهد شد.
به طور قطع در کنار هم قرار گرفتن دو حوزه 
بازرگانی و تولید اقدام عاقلانه تری است. باید با 
آسیب شناسی های دقیق مشکلات موجود در 
ای��ن حوزه احصا شود. جدیدا ساختار وزارتخانه 
نیز با تغییر روبرو شده است. باید منتظر ماند و 
دی��د که حاصل این تغییرات چه پیامدهایی در 

پی خواهد داشت.
بسیاری از مش��کلات موجود از زیرساخت ها 
نش��ات نمی گیرند بلکه چالش هایی ریشه ای 
هستن��د. از طرفی تفکیک دو وزارتخانه موجب 
خواه��د شد که دوب��اره به مدت ی��ک سال ما 
درگی��ر ساختمان و تجهیزات اداری آن، نیروی 
انسانی، انتخ��اب مدیر، بلاتکلیفی های مختلف 
و.. خواهی��م بود. به عبارتی ب��ا تفکیک این دو 
وزارتخان��ه نه تنها مش��کلی ح��ل نخواهد شد 
بلکه بر مشکلات موجود اضافه هم خواهد شد. 
نباید به صورت مکرر در کش��ور بر پایه آزمون و 
خط��ا کار کرد و بای��د توجه داشت که قبلا این 
وزارتخانه ها به صورت مجزا کار می کردند و با 
اقدامات کارشناسی و در بازه زمانی طولانی این 
ادغام صورت می گرفت تا همه راهبردها در یک 
ج��ا تعیین و نظارت شوند. بسیاری از قوانین بر 
اساس استراتژی وزارت صنعت، معدن و تجارت 
تدوین شده اس��ت. با تفکیک این دو وزارتخانه 
بلاتکلیفی قانونی به وجود خواهد آمد. بنابراین 
بهتر است که به جای تفکیک این دو وزارتخانه، 
به صورت کاملا ریش��ه ای مش��کلات و چالش 
ه��ای موج��ود را ح��ل کنیم. تفکی��ک این دو 
وزارتخان��ه هزین��ه ه��ای م��ادی و زمانی برای 
کشور دارد. چه کسی این هزینه ها را پرداخت 
خواهد کرد؟ نیاز است که به جای تفکیک باید 
به سراغ اص��لاح سیاست ها رفت، اینکه خودرو 
مشکل دارد یا تجارت با محدودیت مواجه است 
یا تولیدکنندگان برای سرمایه گذاری های جدید 
تردید می کنند آیا با تغییر در ساختار وزارتخانه 
ع��وض خواهد شد یا نیاز ب��ه اصلاح سیاست ها 
دارد؟ در واق��ع اگر م��ا سیاست ها را به درستی 
تغییر دهیم، می توان انتظار داشت که با ساختار 

فعلی نیز کار ادامه پیدا کند.
قانون اعلام کرده که دولت باید کوچک شود 
اما تفکیک وزارت صمت دوباره به سمت بزرگ 
کردن دولت پیش می رود. لذا باید تصدی گری 
اقتصادی دولت را کم کرد و به بخش خصوصی 
میدان داد. اینکه دو وزیر در آینده سیاست هایی 
را دنبال کنند که ب��ا یکدیگر در تضاد باشد به 
نفع اقتصاد ایران نیست بنابراین به نظر می رسد 
ک��ه در شرایط فعل��ی تاسیس دوب��اره وزارت 
بازرگانی هزینه هایی دارد که از منافع آن شاید 

بیشتر باشد.

عباس آرگون  
عضو اتاق بازرگانی تهران

یادداشت
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اخب��ار حاک��ی از آن اس��ت که گروه منسجم��ی از شرکت های پیش��رو در حال نوآوری و 
همکاری به منظور خلق ارزش های جدید هستند. این شرکت های معدنی و فلزی پیش بینی 
و اق��دام در راست��ای توسع��ه مدل های جدیدی برای اقتصاد چرخش��ی به منظور حمایت از 
مش��تریان و پاسخ گوی��ی به نیازهای در حال تغیی��ر آن ها را در دستور کار خود قرار داده اند. 
توسع��ه عملکردهای چرخه ای با شتاب دهی طرح های نوآورانه در کلیه عملیات های معدنی 
و فلزی اتفاق می افتد. به عنوان مثال؛ همکاری با تأمین کنندگان به منظور افزایش طول عمر 
تجهی��زات ک��لان توسط مانیتورینگ در زمان واقعی، آنالیز و نگهداری پیش��گیرانه در مورد 
تجهیزات��ی نظی��ر کامیون ها، نوار نقاله ها و سایر تجهیزات؛ توسعه اقداماتی در راستای تولید 
مج��دد )Remanufacturing( و بازیاف��ت در پایان عم��ر؛ فروش ضایعات تولید به سایر 
صنای��ع نظیر صنعت ساختمان؛ به اشتراک گذاری مالکیت تجهیزات سنگین با نرخ کارکرد 

اندک که میان سایت های مختلف یک واحد تولیدی و همچنین با دیگر صنایع محلی انجام 
می گیرد. نوآوری در تولید محصولات و خدمات چرخه ای توسط همکاری با مصرف کنندگان 
پایین دستی و ایجاد هم آفرینی در راستای تولید محصولات و خدماتی نظیر این موارد اتفاق 
می افت��د: لیزینگ محص��ولات توسط سیستم های ردیابی پیش��رفته؛ حمایت از گواهینامه 
محصولات به منظور تسهیل در استفاده و تولید مجدد محصولات؛ بهبود فرایندهای بازیابی 
قراضه ها، پردازش و استفاده مجدد از آن ها. توسعه یک اکوسیستم همکاری چرخه ای نیز با 
همک��اری فع��ال با صنایع بالادستی و پایین دستی به منظور ایجاد یک محرک صنعتی اتفاق 
می افتد. ازجمله این همکاری ها می توان به این موارد اشاره کرد: کار بر روی ایجاد قوانین و 
چارچوب هایی در راستای افزایش چرخش؛ ایجاد یک سازوکار همکاری بین صنایع به منظور 
توسعه نقشه راه صنایع فلزی و معدنی در راستای افزایش عمر محصولات و حفظ مالکیت؛ 

توسع��ه استانداردهای��ی بین صنایع برای توسعه یکپارچگی بین محصولات و مواد به منظور 
ایج��اد امک��ان بازپس گیری و تغییر کارب��ری در پایان عمر. اخبار حاکی از آن است که گروه 
منسجمی از شرکت های پیشرو در حال نوآوری و همکاری به منظور خلق ارزش های جدید 
هستن��د. ای��ن شرکت های معدن��ی و فلزی پیش بینی و اق��دام در راستای توسعه مدل های 
جدیدی برای اقتصاد چرخشی به منظور حمایت از مشتریان و پاسخ گویی به نیازهای در حال 
تغییر آن ها را در دستور کار خود قرار داده اند. در ادامه برخی از این نوآوری ها ارائه شده اند: 
شرکت Novelis مقرر نموده که درصد مواد بازیافتی در محصولاتش را از ۳۳ به ۸۰ درصد 
افزایش دهد. بدین منظور همکاری خود را با شرکت جگوار آغاز کرده و قرار است طی این 
همک��اری، شرک��ت Novelis قراضه های آلومینیومی شرکت جگوار را بازیافت کند و بدین 

ترتیب هزینه مصرف آلومینیوم و هزینه دفع ضایعات را کاهش دهد.

تـفـکیـک پـرمـاجـرا
روزگار معدن تشکیل 
وزارت بازرگانی را 
بررسی کرد؛ 

شهریار خادمی

در روزه��ا اخیر مهم ترین اخبار و سرتیتر اقتصادی 
روزنامه ها و رسانه های الکترونیکی، تفکیک بازرگانی 
از وزرات صم��ت است حالا چ��ه اتفاقی می افتد؟ آیا 
ای��ن موضوع به نف��ع تجار است؟ آیا هم��ه ابعاد این 

تصمیم گیری شفاف شده است؟
اردیبهش��ت ۱۳۹۰ ب��ا مصوبه هیئ��ت دولت وقت 
وزارت صنای��ع در وزارت بازرگانی ادغام شد. یکی از 
دلایل مهم اتخاذ این تصمیم، مدیریت واحد تولید و 
تجارت برای تسهیل فض��ای کسب وکار و حمایت از 
فعالیت تولیدی اعلام شد. اما بعدتر در دولت یازدهم 
و دوازدهم، حسن روحانی به دنبال تفکیک بازرگانی 
و صنعت رفت. تش��کیل وزارت بازرگانی همان سال 
در مجلس مطرح و با حمایت مستقیم رئیس جمهور 
دوازدهم، تلاش برای تشکیل این وزارتخانه آغاز شد؛ 
اما پس از چن��د سال بحث کارشناس��ی نمایندگان 
مجل��س دهم و مجل��س یازدهم و ش��ورای نگهبان 
در م��ورد تأسیس مجدد این وزارتخانه قانع نش��دند 
و مج��دد در فرودی��ن ۱۴۰۱ بحث تش��کیل وزارت 
بازرگانی مطرح شد که باز به جایی ختم نش��د، بعد از 
ماه ها  مسکوت  ماندن تفکیک وزارت صمت و بازرگانی، 
لایحه تش��کیل وزارت بازرگانی، شش��م اردیبهشت  
۱۴۰۲ در دولت تصویب شد و روز یکش��نبه ۲۵ تیر 
در مجلس ه��م به تصویب رسید. این اقدام در حالی 
است که علی رغم موافقت برخی از نمایندگان مجلس 
ب��ا تفکیک، برخی از اهالی بهارست��ان، سال گذشته 
به دلی��ل هزینه های بالای تش��کیل وزارت بازرگانی 
و تجربی��ات موفق جهانی درزمین��ه ادغام صنعت و 
تجارت، با این تصمیم مخالفت کرده بودند و در نهایت 
نیز به سرانجام نرسید. اکنون دوباره تاریخ تکرار شده 
است. ل��ذا برآن شدیم که با چند ت��ن از نمایندگان 
مجلس یازدهم به گفت وگو بنش��ینیم و نظر آن ها را 

در مورد تشکیل وزارت بازرگانی جویا شویم.
باید حوزه مدیریتی را کوچک کرد �

روح الله عب��اس پور سخنگ��وی کمیسیون صنایع 
و مع��ادن مجلس ش��ورای اسلام��ی در پاسخ به این 
سؤال که آیا تفکیک وزارت صمت و تش��کیل وزارت 
بازرگانی کاری منطقی اس��ت یا خیر اظهار کرد: بله 
قطع��اً. با توجه ب��ه اینکه اکن��ون وزارت صمت کلیه 
کارهای صنعتی، معدنی و بازرگانی را شامل می شود 
پس درنتیجه باید حوزه مدیریتی را کوچک کرد و در 
یک حوزه محدودت��ری نسبت به حال حاضر قرارداد 
ت��ا دقیق تر و بهتر بتواند کارها را انجام دهد و کنترل 
بیشتری را بر وزارت خانه تحت نظرش داشته باشد.

تفکی�ک وزارت صم�ت چال�ش برانگیز  �
است

الهویردی دهقانی عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس شورای اسلامی در مورد موضوع یادشده اظهار 
ک��رد: من به شخصه با تفکی��ک وزارت صمت مخالف 
هست��م. ازآنجاک��ه هرچق��در تصدی گ��ری دولت در 
حوزه های مختلف کاهش پیدا کند و ما شاهد کوچک 
شدن دولت باشیم تمرکز در تصمیم گیری های کلان 
کشور افزایش خواهد یافت. ثبات در تصمیم گیری ها 
و تمرک��ز در این زمینه درنهای��ت به نفع مردم است. 
این ک��ه ما یک نفر را به عن��وان مسئول حوزه صنعت 
و مع��دن و یک شخص دیگر را مسئول حوزه تجارت 

خارجی کشور قرار دهیم آسیب زننده خواهد بود.
وی اف��زود: نباید فراموش کرد ک��ه حدود ده سال 
گذشت��ه ما باک��ار کارشناسی اقدام ب��ه ادغام وزارت 
صنایع و معادن با وزارت بازرگانی کردیم تا فقط یک 
نفر در رأس تصمیم گیری های حوزه صنعت، معدن و 
تجارت کش��ور قرار بگیرد. با این کار حمایت از تولید 
داخلی و جلوگیری از خام فروشی، مباحث مربوط به 
اشتغال آفرینی و ارزش افزوده و سایر مسائل با تمرکز 
یک نفر پیش می رفت. در شرایط امروزی که یک نفر 
در رأس وزارتخان��ه است نمی تواند تمام این مسائل را 
رتق وفت��ق بکند؛ حال اگر دو یا سه نفر به چالش های 
موج��ود در این حوزه ه��ا ورود کنند قطع��اً ما شاهد 

اختلافات سلیقه ای متعددی خواهیم بود.
عضو کمیسیون صنایع و مع��ادن مجلس در ادامه 
تصری��ح کرد: ما با تفکیک وزارت صمت در حوزه ها و 
بخش ه��ای مختلف که وجه اشتراکاتی در بخش های 

مختلف دارند با مش��کل روبه رو خواهیم شد. به عنوان 
مثال در حوزه واردات محصولاتی که مش��ابه داخلی 
دارند یا خ��ام فروشی با چالش مواج��ه خواهیم بود. 
دهقان��ی در پای��ان گفت: اینکه ادغ��ام وزارت صمت 
تاکن��ون نتیجه بخش نبوده است ب��ه ضعف مدیریتی 
وزیرانی که در ای��ن ۱۲ سال سکان دار این وزارتخانه 
بوده اند بازمی گردد. اینکه ما دوباره هر بخشی از امور 
را به یک وزیر بسپاریم و او سازوکار های مختلفی را در 
سطح کشور ایجاد کند قطعاً نتیجه بخش نخواهد بود.

مزیت تفکیک صمت �
غلامرض��ا منتظری نماینده م��ردم آق قلا و گرگان 
در گفت وگو با روزگار معدن در مورد تش��کیل وزارت 
بازرگان��ی اظهار کرد: تجربه به ما نش��ان می دهد که 
بای��د این تفکیک صورت بگی��رد. ما در حوزه نظارت 
بر بازار و کنترل قیمت ها نیاز به یک سیستم قوی  تر 
و دقیق ت��ر داریم. اکنون کنت��رل و نظارت بر بازار در 
حاشی��ه است. یعنی وزارت صم��ت با گستردگی  که 
دارد نتوانسته انتظارات را برآورده کند. مزیت تفکیک 

آن است که کار به شکل تخصصی تر اداره می شود. 
نماینده مجلس یازدهم ادامه داد: اکنون هیچ گونه 
ثبات��ی در بازار وجود ندارد و ب��ازار هیچ گونه قابلیت 
پیش بین��ی ن��دارد. این وظایفی است ک��ه مربوط به 
ح��وزه بازرگانی می شود. ضم��ن اینکه وزرای صمت 
هم ذهنشان همواره درگیر سه موضوع مهم اقتصادی 
یعنی، صنعت، مع��دن و تجارت بوده است به همین 
علت در عملکرد در ای��ن حوزه ها همواره دچار خلل 
می شون��د. لذا تفکیک وزارت صم��ت و تبدیل آن به 
وزارتخانه های کوچک تر راهی منطقی و مثبت خواهد 
بود.  وی در پاسخ به این سؤال که آیا تشکیل وزارت 
بازارگان��ی که محوریت آن واردات است با شعار سال 
ضدیت ندارد، اظهار کرد: قطعاً ضدیت نخواهد داشت 
و کم��ک قابل توجهی به این ح��وزه بازرگانی خواهد 
ک��رد. سیاست ه��ای ابلاغی این وزارتخانه مش��خص 
است و وزی��ر احتمالی بازرگانی، قط��ع به یقین این 
سیاست ه��ا را دنبال خواهد کرد. ب��ا توجه به بحثی 
که سال هاست در کش��ور به جه��ت حمایت از تولید 
داخ��ل مطرح شده و همچنین با توج��ه آنکه امسال 
بن��ا به فرموده رهبری سال مه��ار تورم و رشد تولید 
اس��ت ، ایجاد یک وزارتخانه تخصصی با عنوان وزارت 
بازرگانی، راه رسیدن به موفقیت و عمل به شعار سال 

را مهیا خواهد کرد. 
منتظ��ری در پاسخ ب��ه این سال تش��کیل وزارت 
بازرگان��ی، قطع��اً یک رون��د اداری طولان��ی را طی 
خواهد کرد، در طول ای��ن روند مسئول تنظیم بازار 
چ��ه ارگانی خواهد ب��ود، اظهار کرد: قطع��اً دولت و 
مجل��س، پیش بینی این رون��د را در دستور کار قرار 
داده ان��د. لذا اگر قرار است این اتفاق رخ دهد الزامات 
آن پیش بینی شده است. اگر بستر آن فراهم نش��ود، 
دول��ت و مجلس با آن موافق��ت نخواهد کرد اما همه 
شواهد گواهی می دهد ک��ه دولت همه مسائل پیش 
روی تش��کیل وزارت بازرگانی را پیش بینی و بررسی 

کرده است. 

تفکیک وزارت صمت به صلاح نیست �
علی اصغ��ر عنابستانی، عض��و کمیسیون اجتماعی 
مجلس به عنوان یکی از مخالفان طرح تفکیک وزارت 
صمت و تش��کیل وزارت بازرگان��ی گفت: در رابطه با 
نتیج��ه طرح باید ببینیم دول��ت چقدر برای تصویب 
ای��ن طرح جدی است. این در حالی است که شواهد 
نش��ان می دهد، دول��ت خیلی ب��رای تفکیک وزارت 

صمت جدی نیست.
وی در ادام��ه با اشاره به دلایل دولت برای تفکیک 
وزارت صمت و تش��کیل وزارت بازرگانی اظهار کرد: 
دولت با ارائه لایحه ای، خواستار تفکیک وزارت صمت 
شد. استدلال دولت ب��رای این طرح بررسی عملکرد 
۱۰ سال اخیر وزارت صم��ت است. به عقیده دولت، 
تجربه ۱۰ سال اخیر و بعد از ادغام این دو وزارتخانه 
حاکی از عدم کنترل بازار است که درنتیجه آن نظام 
توزیع در این مدت معیوب مانده است. چراکه تمرکز 
وزارت صم��ت ب��ه جای نظام توزیع ب��ر صنعت بوده 
است. درنتیجه موارد ی��ادآور شده، درخواست دولت 

تفکیک دوباره وزارت صمت است.
عنابستان��ی ضم��ن تأکی��د بر نقش مه��م تجارت 
ب��ر رشد تولی��د، اظهار کرد: تولی��د و تجارت در یک 
زنجی��ره ق��رار دارد. ابتدا باید مواد اولی��ه را از طریق 
تجارت تأمین ک��رد و سپس با تولید، بازار تجارت را 
رونق داد. در حقیقت این یک  زنجیره است که قبل و 
بعد تولید، تجارت قرار دارد. درنتیجه اگر نتوانیم این 
زنجیره را با یکدیگر هماهنگ کنیم، قطعاً امکان رشد 
تولی��د وجود نخواهد داشت. او اف��زود: این در حالی 
است که مدت هاست ک��ل این زنجیره را رها کرده  و 
تنها به رشد تولید فکر می کنیم. توجه به رشد تولید 
در حال��ی مطرح می شود که تأمین مواد اولیه یکی از 

مهم ترین عوامل مؤثر بر رشد تولید است.
نماین��ده مجلس شورای اسلام��ی در پایان ضمن 
تأکی��د ب��ر اینکه تفکیک ب��ه صلاح کش��ور نیست، 
خاطرنشان کرد: بهتر است به جای تفکیک، شخصی 
که سکان دار این زنجی��ره می شود، شناخت کافی از 
آن داشت��ه و  بداند لازمه رشد تولی��د، تجارت است. 
درنتیجه باید بیش از تولید به تجارت توجه داشت که 
متأسفانه اکنون خلاف این موضوع رخ می دهد. یکی 
از دلایل عدم موفقیت وزرات صمت در این مدت نیز 
عدم توجه کافی به تجارت است. در اصل اگر دولت ۲ 
برابر تولید به تجارت فکر کند، بی شک تولید، تجارت، 

بهره وری و... افزایش خواهد یافت.
تفکیک به نفع مردم است �

در ادامه این پرونده با معین الدین سعیدی نماینده 
چابهار در مجلس یازدهم به گفت وگو پرداختیم، وی 
ضم��ن حمایت قاطع خود از تفکی��ک وزارت صمت 
درباره تشکیل وزارت بازارگانی اظهار کرد: معتقدم که 
شرح وظایفی که بر عهده وزارت صمت است به قدری 
زی��اد است ک��ه در انجام مأموریت ذات��ی خود دچار 
چال��ش شده است. ضمن اینکه حوزه بازار، بازرگانی، 
صادرات و واردات نیازمند نیروهای تخصصی است که 
همه تمرکزش روی این موضوعات باشد. لذا با توجه 

به بحث تفکیک وزارت صمت به نفع مردم و کش��ور 
خواهد بود و قطعاً بنده جز موافقین تش��کیل وزارت 

بازرگانی خواهم بود. 
وی در ادامه با بیان اینکه تش��کیل وزارت بازرگانی 
هیچ گون��ه ضدیتی با تحقق شعار س��ال ندارد اظهار 
ک��رد: قطعاً بای��د رویکرده��ای کل��ی مجموعه های 
اقتصادی کش��ور مبتنی بر تولید و افزایش صادرات و 
ت��راز بازرگانی ما باشد، اما به این معنی نیست که به 
واردات نی��از نداشته باشیم، خودکفایی به این معنی 
نیست که هیچ گونه وارداتی نداشته باشم، اکنون همه 
کش��ورهای دنیا واردات را در کن��ار صادرات و تولید 
دارن��د. اما این را هم نباید فرام��وش کرد که واردات 

نباید مشکلاتی برای تولید ایجاد کند.
وزارتخانه ها جزیره ای عمل می کنند �

محمود عباس زاده مشکینی معتقد است که وزارت 
بازرگان��ی سابق بر این سال ها پیش به شکل مستقل 
ک��ار می کرده است و در آن مقطع نمایندگان بررسی 
کرده اند و به نتیجه رسیده اند که این وزارتخانه ها باید 
ادغام شون��د. اکنون کسانی که دنبال تفکیک وزارت 
صم��ت هستند، مستندات منطق��ی ارائه نمی دهند، 
ضمن اینک��ه وقتی این وزارتخانه ه��ا مستقل بودند، 

ناهماهنگی میان آن ها مشهود بود.
وی در پایان اظه��ار کرد: به نظر من مدیریت های 
متمرک��ز، بیش��تر ج��واب می دهد. وقت��ی به شکل 
متمرک��ز اداره نش��ود، وزارتخانه ها جزی��ره ای عمل 
می کنند و ناهماهنگی ایجاد می شود. حوزه بازرگانی 
یک ح��وزه مهم و استراتژیک اس��ت. به همین علت 
بن��ده با تفکیک و تش��کیل ی��ک وزارتخانه مستقل 

مخالفم.
مشکلات زیاد است �

علی رضایی، نماینده مجلس یازدهم به عنوان یکی 
از موافقان طرح تفکیک وزارت صمت گفت: به اعتقاد 
من وزارت بازرگانی باید تشکیل شود. چراکه مسائل 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت بعد از تفکیک بهتر، 
حل و درمجموع مش��کلات تسهی��ل می شود. وی با 
اشاره ب��ه چالش های موجود در ص��ادرات و واردات 
اظهار کرد: به نظر می رسد اگر وزارت صمت تفکیک 
شود، دستگاهی مستق��ل بر حوزه صادرات و واردات 
تمرکز داشته باشد و ف��ردی متخصص سکان دار آن 
باشد که ح��وزه بازرگانی را در دست بگیرد، می توان 
ای��ن حوزه را بهتر مدیریت کرد. رضایی ضمن تأکید 
بر اینکه اداره وزارت صمت کار یک نفر نیست، افزود: 
تجربه سال های اخیر می گوید وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت یک وزارتخانه عریض و طویل است و اداره 
آن، کار یک نفر نیست. همان طور که شاهد بوده ایم، 
چندی��ن بار با ای��ن وزارتخانه چالش ه��ای مختلفی 
داشته ای��م که هنوز هم ای��ن چالش ه��ا ادامه دارد. 
درنتیج��ه به منظور تأمین اقتص��ادی، امنیت غذایی 
و همچنی��ن حفظ کمیت و کیفیت سف��ره مردم به 

تفکیک وزارت صمت نیازمند هستیم.
تفکی�ک وزارت صمت ب�ه نفع دولت و  �

مردم است

یحی��ی آل اسح��اق فع��ال اقتصادی اظه��ار کرد: 
تفکیک وزارت صم��ت نه تنها اقدامی کاملًا درست و 
ضروری است بلکه به عقیده من این اقدام دچار تأخیر 
طولانی مدتی نی��ز شده است و خیلی زودتر از این ها 
باید انجام می ش��د. به طورقطع تفکیک وزارت صمت 
به نفع دولت، مردم و شخص وزیر صمت خواهد بود. 
واقعیت های موجود جامعه و تجربه یک دهه گذشته 
نش��ان می دهد وزارت صمت با ادغ��ام سه وزارتخانه 
در یکدیگ��ر و باهدف ه��ای خوبی تش��کیل شده بود 
نتوانست الزام��ات لازم را فراهم کند و نتیجه مدنظر 
به ص��ورت برعکس حاصل ش��د. وی افزود: وزارتخانه 
کنونی خلاصه سه وزارتخانه صنایع سبک و سنگین، 
مع��ادن و بازرگانی است که ش��رح وظایف تمام این 
حوزه ه��ا به عه��ده یک نفر قرار داده ش��ده است. اگر 
ش��رح وظایف این وزارتخانه ه��ا از وظایف اجرایی به 
وظایف حاکمیتی )سیاست گذاری، هدایت و نظارت( 
تبدیل می شد می توانستیم امیدوار باشیم که مدیریت 
یک نفر پاسخگوی نیازهای این حوزه باشد اما امروزه 
ما با وزارتخانه ای مواجه هستیم که حجم عظیمی از 
مسائل، مش��کلات و چالش ه��ا را در برابر خود دارد. 
این در شرایطی است که کشور ما امروز با تهدیدهای 
بین المللی، جنگ اقتصادی، مشکلات متعدد داخلی 
و سایر چالش ها و مشکلات بیرونی نیز روبه رو است.

وزیر صمت زمان رس�یدگی به مشکلات  �
را ندارد

آل اسح��اق گف��ت: ام��روزه ۲۴ ح��وزه به صورت 
مستقی��م زی��ر نظر مسئولی��ت آقای وزی��ر صنعت، 
مع��دن و تجارت ق��رار دارد. این موضوع ازنظر علمی 
و عملی امکان پذیر نیست. در شرایط عادی کشورها، 
هر وزیر می تواند به ص��ورت مستقیم تنها مسئولیت 
۷ ح��وزه را در ید اختیار خود داشت��ه باشد حال ما 
در موقعیت��ی بحرانی مسئولی��ت ۲۴ حوزه را به یک 
نفر سپرده ایم. همی��ن موضوع موجب شده است که 
علی رغ��م ت��لاش شبانه روزی وزیر صم��ت و گروه او 
زمان کافی برای رسیدگی به خیل عظیم مش��کلات 
و چالش ه��ای موجود در حوزه ه��ای صنعت، معدن 
و بازرگانی کش��ور وجود نداشت��ه باشد و فرآیند حل 
آن ه��ا در بازه زمانی بسیار طولان��ی انجام شود. این 
فعال اقتصادی و تجاری کش��ور در ادامه خاطرنشان 
کرد: به تبع این موضوع م��ردم، مسئولان و حکومت 
دچار مشکلات فراوانی هستند. بنابراین تفکیک این 
وزارتخان��ه ضرورت دارد و خیلی قب��ل از این ها این 

اقدام باید عملی می شد.
آل اسح��اق در ادام��ه بر ضرورت تش��کیل وزارت 
بازرگان��ی تأکید کرد و گفت: ای��ن وزارتخانه وظایف 
مهم و تأثیرگ��ذار مختلفی مانند ایج��اد و استحکام 
رواب��ط خارجی، مجموع��ه سیاست ه��ای تجاری و 
اقتصادی، مسائل مربوط به صادرات و واردات کشور، 
حض��ور در صحنه های بین الملل��ی، مسائل مربوط به 
دیپلماسی اقتصادی، تنظیم، تأمین، توزیع و نظارت 
بر کالاها، مسائل متعدد خارجی و داخلی، سرپرستی 
و اداره بی��ش از س��ه میلی��ون نفر ح��زب و بیش از 
۱۵۰ تش��کل، ایجاد تعادل اقتصادی، هماهنگی بین 
سیاست ه��ای پولی و بانکی ب��ا بانک مرکزی و… را 
بر عهده دارد. بنابراین ضروری است که این اقدامات 
مهم در قالب وزارتخانه ای منسجم و پویا انجام شود.

وی افزود: نباید فراموش کرد کشور ما در شرایطی 
ق��رار دارد که حتی با یک محصول مانند برنج، روغن 
یا خودرو متش��نج می شود. ما امروزه نه تنها در حوزه 
صنعت و بازرگانی بلکه در حوزه معدن نیز با چالش ها 
و مش��کلات بسیار زیادی روبه رو هستی��م. بنابراین 
تفکی��ک وزارت صم��ت امری بسی��ار الزامی است تا 
با تقسیم وظایف به ص��ورت دقیق تری بتوان به تمام 

حوزه های موردنظر رسیدگی کرد.
سخن پایانی �

نزدی��ک به ۱۲ س��ال قب��ل دو وزارتخانه صنایع و 
مع��ادن و بازرگانی با یکدیگر ادغام شدند و وزارتخانه 
صنعت، معدن و تجارت تش��کیل شد. حال باگذشت 
زمان به نظر می رسد که نظرها دوباره برگشته و قرار 
اس��ت تفکی��ک وزارت صمت صورت گی��رد. باوجود 
این ک��ه تجربه وزارت بازرگانی پیش از این نیز وجود 
داشته اما باید در تفکیک وزارت صمت نظرات موافق 
و مخال��ف مسئولان و کارشناس��ان این حوزه شنیده 

شود تا این کار با کمترین ابهام به اجرا برسد.

 پیاده سازی نظام اقتصاد چرخشی در صنعت فولاد 
تفکیک هزینه بر 
است



قانون مرتبط با تکنولوژی و پردازنده های ایالات متحده، 
میزان درصد حق مالکیت چین را حدود ۲۵ درصد 

برای واجدان شرایط به منظور دریافت مشوق ها تعیین 
کرد و به نظر می رسد سطح مشابهی هم برای بخش 

»۳۰D« قانون کاهش تورم ایالات متحده آمریکا تعیین 
شود

بینالملل
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بازار جهانی سنگ آهن در کما
ب��ا وج��ود تلاش چین ب��رای تحری��ک اقتصاد 
این کش��ور و اجرای بسته   ه��ای محرک به جهت 
افزای��ش رشد اقتص��ادی و تقاضا، بازار محصولات 
فولادی در دومین اقتصاد دنیا همچنان کاهش��ی 
اس��ت. تحلیلگران معتقدند اف��ت رونق در بخش 
ساختمان س��ازی از اصلی   تری��ن دلای��ل کاهش 
جذابی��ت و تقاض��ا ب��رای محصولات��ی همچون 
سنگ آه��ن و میلگرد است. ب��ا     وجود این، قیمت 

میلگرد در دو روز گذشته وارد فاز افزایشی شد.
کاه��ش بهای محص��ولات ف��ولادی در نتیجه 
اف��ت تقاضا در دنی��ا و به خصوص شرق آسیا ادامه 
دارد. همچنی��ن گرمای شدید و بی   سابقه در چین 
ب��ر کاه��ش فعالیت   های ساختمانی ک��ه پیش از 
ای��ن نیز با خطر رکود مواج��ه بودند، اثر گذاشته 
اس��ت. کاهش ساخت وساز نیز تاثیر چش��مگیری 
ب��ر افت تقاضا برای محص��ولات فولادی همچون 
سنگ آه��ن، میلگرد و تیرآه��ن دارد. روز گذشته 
بهای محموله   های سنگ آهن عیار ۶۲ درصد برای 
تحویل به بن��در تیانچین در چین به ۱۰۹دلار به 
ازای هر ت��ن رسید و بازده هفتگی منفی ۲ درصد 
را به ثب��ت رساند. همچنین ارزش این کامودیتی 
بی��ش از ۲۰دلار کمتر از اوج قیمتی آن در مارس 
گذشت��ه است. از طرف��ی ای��ن کامودیتی حدود 
۱۳ درصد کاهش قیمت را در دومین چهارماه سال 
تجرب��ه کرده است. بررسی تازه   ترین آمارها حاکی 
از آن اس��ت ک��ه قیمت ه��ای درب کارخانه چین 
طی ماه ژوئن بیش��ترین کاه��ش را در هفت سال 
گذشته به ثبت رساند؛ اما قیمت های مصرف کننده 
ب��دون تغییر مانده است. در حالی بازار محصولات 
فولادی در این کش��ور افت نرخ را تجربه می کند 
ک��ه دولت چی��ن به تازگ��ی از بسته   های حمایتی 
جدی��د به جه��ت تحریک تقاضا پ��س از سه سال 
اعمال محدودیت به دلیل سیاست   های کرونا صفر 
رونمایی کرد. به دنبال این سیاست   های حمایتی، 
بان��ک خلق چین نی��ز از تمدید حمایت   های مالی 
از بخ��ش املاک ت��ا پایان س��ال ۲۰۲4 از جمله 
دسترس��ی آسان به وام   های گوناگون و شیوه   های 
مختل��ف تامین مالی خبر داد. تحلیلگران موسسه 
مالی Westpac نی��ز در یادداشتی اعلام کردند 
احتم��الا یک��ی از دلایل کاه��ش قیمت های آتی 
محص��ولات ف��ولادی عدم به روزرسان��ی اخبار در 
م��ورد آینده بسته های مح��رک اقتصادی توسط 
دولت چین است. با این   حال احتمال کاهش عرضه 
فولاد در شرق آسیا تقویت شده و در نتیجه ممکن 
است روند قیمت ها وارد فاز صعودی شود. مقامات 
تانگش��ان، یکی از مراک��ز تولید فولاد در چین، به 
کارخانه   ه��ای فولاد دست��ور داده   اند تا تولید خود 
در م��اه ژوئی��ه را به جهت مبارزه ب��ا آلودگی هوا 
کاهش دهن��د. همچنین پیش بین��ی می شود به 
دلی��ل گرمای شدید در شمال کش��ور فعالیت در 

بخش ساختمان سازی کاهش پیدا کند.
در��� چی�ن� پی�ش�روی� چالش���ه�ای�

بخش�املاک�و�مستغلات
 Rio Tinto Group شرکت ه��ای معدن��ی
به تازگی اع��لام کردند که همچنان با چالش   های 
اقتص��ادی کوتاه مدت در چی��ن، به ویژه در بخش 
املاک و مستغلات در این کشور مواجه اند. با وجود 
این، تحلیلگران این شرکت معتقدند که چشم انداز 
میان م��دت و بلندمدت مثبت اس��ت. دومینیک 
بارت��ون، رئی��س هیات مدی��ره این شرک��ت، روز 
دوشنبه در مصاحبه   ای با تلویزیون بلومبرگ گفت: 
ای��ن دوران پرچالش بوده است، اما نباید فراموش 
ک��رد که چی��ن یک سال پس از اکثر کش��ورهای 
دنی��ا محدودیت های کرونا را لغ��و کرد. وی افزود 
که البته همچنان مش��کلاتی وجود دارد. به عنوان 
نمونه یک چالش بزرگ در این کشور، بازار املاک 
و مستغ��لات است. بهبود اقتص��اد چین از زمانی 
ک��ه دومین اقتصاد بزرگ دنیا، سیاست   های کرونا 
صف��ر را لغو کرد با ت��داوم ضعف در بخش املاک 
هم��راه بوده است. جدیدترین داده   های مرکز آمار 
چین نش��ان می دهد که تورم در ماه ژوئن به صفر 
رسیده است که این مساله بر بازار کامودیتی   هایی 
همچون سنگ آهن که از محصولات اصلی شرکت 
Rio Tinto و مح��رک اصلی س��ود است، تاثیر 
منف��ی دارد. بارتون معتقد است، سیاستگذاران به 
دنبال ایجاد تعادل��ی جدید هستند و اولویت آنها 
نیز رشد باکیفیت است. آنها به دنبال تمرکز بیشتر 
روی بخ��ش خدمات هستند اما رخداد این مساله 
آس��ان نیست؛ چرا که نمی توانید مصرف کنندگان 
را مجب��ور ب��ه خرید کنید. وی همچنین بر نیاز به 
تداوم شهرنش��ینی در چین به عنوان منبع پایدار 
تقاض��ای سنگ آه��ن تاکید و اش��اره کرد که این 
شرکت ها برنامه   های��ی برای افزایش تولید فلزاتی 
مانند مس، لیتیوم و نیکل به دلیل افزایش مصرف 
جهانی در راستای  گذار به انرژی   های تجدید پذیر 
دارند. رئیس ریوتینتو بر نیاز به ادامه شهرنش��ینی 
در چی��ن به عنوان منبع تقاضای پایدار سنگ آهن 
تاکی��د کرد و در عین ح��ال برنامه شرکت خود را 
ب��رای افزایش قرار گرفتن در معرض مس، لیتیوم 
و نیک��ل با افزای��ش مصرف ب��رای پاسخگویی به 

نیازهای انتقال انرژی جهانی تکرار کرد.

برمدارجهان

کاهش�قوانین�فرایند�تولید�مس�در�پرو فولادسازی�به�روش�اکسیژن�قلیایی کاهش�صادرات�فلزات�باتری�های�فرسوده

محدودیت ه��ای اعمال شده در روند ص��ادرات فلزات استراتژیک همچون گالیوم و 
ژرمانیوم از چین، شرکت های دیگر در سراسر جهان را وادار به یافتن تامین کنندگان 
دیگر خواهد کرد. در اقدامی که یکی از مش��اوران ارشد تجاری چین از آن به عنوان 
آغاز ماجرا نام برد، دولت چین روز دوشنبه سوم جولای ۲۰۲۳ اعلام کرد که صادرات 
محصولات تولید شده از فلزات گالیوم و ژرمانیوم را به منظور حمایت از امنیت ملی 
چی��ن محدود می کند. این اقدام به دنب��ال تصمیم ایالات متحده آمریکا برای اعمال 
محدودیت های صادراتی به منظور محدود کردن دسترسی چین به فناوری های مهم 
مورد استف��اده در هوش مصنوعی )AI( صورت گرفت. فل��زات مورد اشاره چین در 
نیمه هادی ه��ا، فناوری های صنایع دفاعی و سایر صنایع با فناوری پیش��رفته کاربرد 
دارد. از آنجایی که فلزات مذکور در صنعت تراشه سازی سهم متوسطی از صادرات را 

به خود اختصاص می دهند، این اقدام چین دوباره حجم تقاضا در سراسر جهان برای 
یافتن کشورهای دیگری به جز چین برای فرآوری و تامین عناصر مهم مورد استفاده 
در طی��ف وسیع تری از کالاها مانند باتری ه��ای خودروهای الکتریکی را تقویت کرد. 
در همی��ن رابطه، سخنگوی وزارت بازرگانی ایالات متحده آمریکا در بیانیه ای گفت: 
اقدامات صورت گرفته از سوی کش��ور چین، ضرورت تنوع سازی در زنجیره تامین را 
ایج��اب می کن��د. ضمن اینکه ایالات متحده آمریکا با متح��دان و شرکای خود برای 
رسیدگی به این موضوع و ایج��اد تنوع سازی در زنجیره های تامین حیاتی در تعامل 
خواه��د بود. لازم به ذکر است که چین، حدود یک سوم ذخایر عناصر نادر خاکی در 
جهان را در اختیار دارد که در تولید باتری  خودروهای الکتریکی و لوازم الکترونیکی 
به کار می رود. این کشور حداقل ۸۵ درصد از ظرفیت جهان برای فرآوری این عناصر 

که تولیدکنندگان در محصولات تولیدی خود استفاده می کنند را در اختیار دارد.
است��وارت ران��دال ک��ه ب��ر بخش صنع��ت نیمه ه��ادی چی��ن از طری��ق شرکت 
»Intralink« مستقر در شانگهای نظارت دارد، عنوان کرد: چین بیش��تر این مواد 
اولیه را تولید می کند؛ به همین دلیل اعمال محدودیت برای صادرات آن ها به معنای 
از دس��ت دادن یک��ی از منابع مهم درآمد چین خواهد بود و ب��ه دنبال آن نیز دیگر 
کشورهای جهان مجبور به یافتن منابع جایگزین می شوند. کشور چین به دلیل اینکه 
مواد معدنی فرآوری شده را با هزینه کمتری نسبت به سایر کش��ورها تولید و صادر 
کند، همواره مورد توجه شرکت های تولیدکننده بوده است. با این حال، اگر با اعمال 
محدودیت ه��ا قیمت این مواد افزایش یابد، شرکت ها دلیل دیگری برای ایجاد تغییر 

در زنجیره تامین خواهند داشت.

شرکت ه��ای فع��ال در معادن مس پرو که در حال حاض��ر با وضعیت بلاتکلیفی 
سیاس��ی و اعتراض��ات دس��ت و پنجه ن��رم می کنند، اع��لام کردند که ب��ا قوانین 
دست وپاگی��ر اداری در فرایند تولید مواجه هستند. کش��ور پرو ب��ه عنوان دومین 
تولیدکنن��ده بزرگ مس در جهان، طی پنج سال گذشته شاهد عدم افزایش سطح 
تولید به دلیل بی ثباتی های سیاسی و کاهش سرمایه گذاری ها در بخش معدن این 
کشور بوده است؛ تا جایی که کشور کنگو از لحاظ مقدار تولید مس در حال پیشی 
گرفتن از این کش��ور است. انتظار م��ی رود سرمایه گذاری در معدن در سال ۲۰۲۳ 
در پ��رو، حدود یک پنجم کاهش یاب��د. همچنین مدیران شرکت های معدنی اعلام 
کردن��د که قوانین دست وپاگیر اداری باعث اخت��لال در راه اندازی پروژه های جدید 
در این کشور خواهد شد و یک تهدید بالقوه برای تولید مس در سال های آینده در 
 »Southern Copper« نظر گرفت��ه می شود. رائول جیکوب، مدیر مالی شرکت
در حاشی��ه کنفراس معدن که در شهر لیمای پرو برگزار شد، به خبرگزاری رویترز 
گف��ت: صدور مجوز های بهره ب��رداری از یک معدن در پرو اگر با مش��کلات خاص 
دیگری مواجه نشود، حدود ۱۰ تا ۱۵ سال به طول می انجامد. این عدد با میانگین 
جهانی که حدود هشت سال است، تفاوت چشمگیری دارد. وی افزود: حدود ۲۳۰ 
فراین��د اداری ب��ا مراجع مختلف برای صدور مجوز جه��ت راه اندازی یک معدن در 
پ��رو وجود دارد؛ این در حالی است که ۲۰ س��ال پیش تعداد فرایند های اداری در 
این کش��ور ۱۲ مورد بود. وی در ادام��ه عنوان کرد: رویه هایی وجود دارد که همان 
اطلاع��ات ارائه شده به یک اداره به یک سازمان دیگ��ر تحویل داده می شود و این 
نش��ان از ناهماهنگی می��ان آن ها دارد؛ بنابراین آنچه در عم��ل اتفاق می افتد، این 
است که همه این عوامل مانع از پیشبرد پروژه می شود. مشکلات مربوط به قوانین 
دست وپاگی��ر اداری در تولید مس در پرو، موجب ایج��اد چالش اقتصادی در روند 

عرضه جهانی این فلز مورد تقاضا برای گذار به انرژی های تجدیدپذیر شده است.

ت��ازه ترین گزارش  از بازار جهانی فولاد از ثبت رکورد مصرف 4۰ درصدی قراضه 
شادون��گ چین در روند تولید ف��ولاد سبز حکایت دارد. براساس جدیدترین شماره 
نش��ریه متال بولتن، شرکت فولاد دولتی شادونگ در استان هه بی در شمال چین 
به مص��رف 4۰ درصدی قراضه در مبدل ها رسید و با فولادسازی به روش اکسیژن 
قلیایی، انتش��ار گاز کربن را تا ۳۰ درص��د کاهش داده است. این شرکت همچنین 
تولیدات آزمایشی را با استفاده از ۵۰ درصد قراضه در مبدل از ماه ژوئیه آغاز کرده 
است. در حال حاضر در چین به دلیل مش��کلات فن��ی، مصرف قراضه در مبدل ها 
محدود است که گفته می شود میزان مجاز بین ۱۰ تا ۲۰ درصد است. این شرکت 
در این رابطه ادعا کرد: افزایش نسبت قراضه می  تواند به طرز چشم گیری انتشار گاز 
کربن را در فرایند فولادسازی به روش اکسیژن قلیایی کاهش دهد که برای بهبود 
کیفیت فولاد سبز با توجه به ثبت اوج انتش��ار کربن در کش��ور و اهداف صفرشدن 
انتشار کربن، روشی موثر به نظر می رسد. محصولات نهایی این شرکت ورق فولادی 
ب��ا ضخامت بالا برای صعنت خودروسازی و ورق اسیدشویی است که از کویل ورق 
گ��رم نازک و با کیفیت تهیه می ش��ود. در همین حال، عضوی از این شرکت اظهار 
اشت: به دلیل کمبود قراضه در چین، تولید محصولات فولادی با استفاده از نسبیت 
ب��الای قراضه مح��دود است. گروه شادونگ قصد دارد ب��ا استفاده از فولادسازی به 
روش اکسیژن قلیایی در بازه سال های ۲۰۵۰ تا -۲۰۶۰ به انتش��ار صفر گاز کرین 
دس��ت یابد. کارخانه های فولادی پیش رو چینی در سال ۲۰۲۳ تلاش های بسیاری 
در راست��ای کربن زدایی از جمله ساخت کارخانه آهن احیای مستقیم در عربستان 
سعودی توسط بائواستیل، افتت��اح کارخانه آهن احیای مستقیم هیدروژنی توسط 
انجمن آهن و فولاد هه بی در اواخر سال ۲۰۲۲ و آغاز عملیات آزمایش��ی در اواخر 
ماه مه ۲۰۲۳ و همچنین افزایش فولادسازی با استفاده از کوره قوس الکتریکی در 

کارخاه شاگانگ انجام دادند.

ب��ر اساس گزارش موسسه »Fastmarkets« از کنفرانس جهانی بازیافت باتری 
و زباله ه��ای الکتریکی که در روز ۲۷ ژوئن ۲۰۲۳ در فرانکفورت آلمان برگزار شد، 
الزامات تحت مقررات جدید بازیافت باتری در اتحادیه اروپا می تواند منجر به کاهش 
حج��م ص��ادرات فلزات موجود در باتری ه��ای فرسوده از مبدا اروپ��ا شود و میزان 

صادرات آن طبق قانون در سال ۲۰۲۵ به صفر خواهد رسید.
پارلمان اروپ��ا در روز ۱4 ژوئن ۲۰۲۳ به تصویب به روزرسانی دستورالعمل طرح 
مرتب��ط با باتری این پارلمان، با هدف حمای��ت از تولید مبتنی بر اقتصاد دورانی و 
تامین مواد اولیه با ارزش موجود در باتری ها برای کشورهای عضو این اتحادیه رای 

مثبت داد.
ای��ن دستورالعمل شامل جم��ع آوری و بازیافت باتری های قابل  حمل )4۵ درصد 
ت��ا سال ۲۰۲۳، حدود ۶۳ درصد تا سال ۲۰۲۷ و حدود ۷۳ درصد تا سال ۲۰۳۰( 
اس��ت. همچنین حداقل سطوح مواد بازیافت��ی از باتری های فرسوده در آن تعیین 
شده است. به علاوه میزان تولید لیتیوم از طریق بازیافت باتری ها باید از ۵۰ درصد 
در س��ال ۲۰۲۷، به ۸۰ درصد در سال ۲۰۳۱ افزایش یابد. این میزان برای کبالت، 
م��س، سرب و نیکل تا سال ۲۰۲۷ ح��دود ۹۰ درصد تعیین شده است که تا سال 
۲۰۳۱، بای��د به ۹۵ درصد افزایش پیدا کند. فقدان ظرفیت فرآوری در این قاره به 
ای��ن معنی است که فلزات موج��ود در باتری های فرسوده از جمله قراضه های خرد 
ش��ده و فلزات��ی همچون لیتیوم، کبالت، نیکل و مس تولی��د شده در اروپا در حال 
حاض��ر به آسیا صادر می ش��ود. در حالی که انتظار م��ی رود راه اندازی مجموعه ای 
از پروژه ه��ای فرآوری فلزات ب��ه طور طبیعی حجم تقاضا ب��رای فلزات موجود در 
باتری های فرسوده در اروپا را افزایش دهند، تش��دید این قانون فشار را برای حفظ 
فل��زات موجود در باتری های فرسوده در خاک کش��ورهای عض��و اتحادیه اروپا به 

منظور فرآوری بیشتر خواهد کرد. 

آمریکا به دنبال کاهش نقش چین در تامین لیتیوم
امیر ساجدی

اعض��ای شرکت کنن��ده در کنفران��س صنعتی 
موسسه »Fastmarkets« در ماه ژوئن ۲۰۲۳، 
دیدگاه ه��ای خود در مورد آنچه ک��ه در رابطه با 
 )IRA( قانون کاه��ش تورم ایالات متحده آمریکا
بیان شده یا همچنان نامشخص است و همچنین 
پیامدهای احتمالی آن برای زنجیره تامین جهانی 
م��واد اولیه مورد استف��اده در تولید باتری ها را به 

اشتراک گذاشتند.
پانزدهمین کنفرانس ای��ن موسسه در رابطه با 
تامی��ن لیتیوم و مواد اولیه مورد استفاده در تولید 
باتری ه��ا در شهر هندرسون در ایالت نوادا ایالات 
متحده آمریکا طی روزهای ۲۰ تا ۲۲ ژوئن ۲۰۲۳ 

برگزار شد.
لازم ب��ه ذکر است که قانون کاهش تورم ایالات 
متح��ده آمریکا، یک بسته حمایتی به ارزش ۶۰۰ 
میلی��ارد دلاری اس��ت که در م��اه آگوست سال 
۲۰۲۲ ب��ه تصویب رسید. اعض��ای شرکت کننده 
در ای��ن کنفرانس عمدتا دو بخ��ش خاص از این 
قانون را مورد بحث قرار دادند که بر زنجیره تامین 
م��واد اولیه مورد استف��اده در تولید باتری ها تاثیر 

می گذارد.
 »۳۰D« قسم��ت اول آن مرب��وط ب��ه بخ��ش
اس��ت که مالیات دهندگان ای��الات متحده آمریکا 
می توانن��د از طریق اعتب��ارات شخصی یا تجاری، 

وسایل نقلیه الکتریکی )EVs( خریداری کنند.
 »4۵X« قسم��ت دوم آن مرب��وط ب��ه بخ��ش
است که در صورت استف��اده و تهیه مواد اولیه از 
داخل خاک ایالات متحده آمریکا یا کش��ورهایی 
 )FTP( که شرک��ای تجارت آزاد ای��الات متحده
هستن��د، به تولیدکنندگان بات��ری اعتبار مالیاتی 

تعلق خواهد گرفت.
اعض��ای شرکت کننده در این کنفرانس هر یک 
با توجه به تخص��ص موجود، دیدگاه های خود در 
مورد این قانون را به اشتراک گذاشتند و برخی از 
پیامدهای بالقوه اج��رای این قانون را مورد بحث 
ق��رار دادند که در ادامه بخش ه��ای مهمی از آن 

ذکر می شود.
شرط�تغییر�بخش�هایی�از�قانون��

به گفته جان میلر، مدیر بخش شاخص محیطی، 
 TD« در شرکت )ESG( اجتماع��ی و حاکمیتی
Cowen«، در ص��ورت انتخاب شدن یک رئیس  
جمهور از حزب جمهوری خواه آمریکا در انتخابات 
س��ال ۲۰۲4، در بخش های��ی از ای��ن قان��ون به  
ویژه در بخ��ش »۳۰D« ممکن اس��ت تغییراتی 

صورت گی��رد. میلر به اعض��ای شرکت کننده در 
ای��ن کنفرانس اعلام کرد ک��ه قانون کاهش تورم 
ای��الات متحده آمریکا پ��س از ۱۲ ماه مذاکره، با 
رای نماینده حزب دموک��رات به تصویب رسید و 
نمایندگان حزب جمهوری خواه به این لایحه رای 

مثبت ندادند.
از دیدگ��اه نمایندگ��ان ح��زب جمهوری خواه، 
بخش »4۵X« مش��کل خاصی ن��دارد و تنها نیاز 
به افزایش حلقه کش��ورهای مشمول شونده دارد. 
بخش »۳۰D«، نقط��ه تعارض سیاسی میان این 
دو ح��زب آمریکاست و در ص��ورت انتخاب شدن 
رئیس جمه��ور از حزب جمهوری خواه آمریکا، این 

بخش تغییر می کند.
آستی��ن دوانی، مع��اون اجرای��ی و مدیر ارشد 

 Piedmont« تولیدکنن��ده  شرک��ت  حقوق��ی 
Lithium« مستقر در ای��الات متحده آمریکا، با 
تایی��د گفته جان میلر، ایج��اد تغییرات در بخش 
 »۳۰D« 4۵« ای��ن قانون را بر خ��لاف بخشX«
دش��وار دانست. وی اف��زود: دلیل این دشواری در 
ایجاد تغییرات در بخش »4۵X«، سرمایه گذاری 
شرکت ه��ا در سراسر آمریکاس��ت. این شرکت ها 
نسبت به تمایلات احزاب سیاسی بی اعتنا هستند 
و در عی��ن حال نگ��اه آن ها ب��ه ایالت های تحت 

سلطه جمهوری خواهان است.
کش�ورهای��� حلق�ه� افزای�ش�

مشمول�شونده�
ب��ه گفته ان��درو لیلان��د، یک��ی از بنیان گذاران 
 Supply Chain« موسس��ه  عام��ل  مدی��ر  و 

Insights«، در ح��ال حاضر کش��ورهای کانادا، 
مکزی��ک، کره جنوب��ی، شیل��ی و استرالی��ا، جزو 
کش��ورهای مش��مول  قانون تجارت آزاد با ایالات 
متحده آمریک��ا و بخش »4۵X« مربوط به قانون 

کاهش تورم ایالات متحده آمریکا هستند.
وی عن��وان ک��رد: کش��ور آرژانتی��ن، احتمالا 
کش��ورهای عض��و اتحادیه اروپا و شای��د اندونزی 
نی��ز به این فهرست افزوده شوند. در صورت انجام 
ای��ن کار، ای��الات متحده آمریک��ا از آن به عنوان 
اهرمی در مذاکرات تج��اری خود استفاده خواهد 
کرد. وی خاطرنش��ان ک��رد: ه��دف از انجام این 
کار، تمرکز زدای��ی از زنجیره تامین در چین بوده 
و آمریک��ا در تلاش است ک��ه یارانه ای در زنجیره 
تامین کشورهای رقیب تجاری این کشور خصوصا 

چین هزینه نشود.
آمریکا�به�دنبال�کاهش�نقش�چین�در���

زنجیره�تامین�مواد�اولیه
طب��ق بخ��ش »۳۰D« قان��ون کاه��ش تورم 
ای��الات متح��ده آمریک��ا، اعتب��ار مالیات��ی برای 
باتری خودروهای الکتریک��ی تولیدشده یا مونتاژ 
ش��ده یا تامین مواد معدنی حیاتی از کش��ورهای 
دارای تع��ارض منافع تجاری با آمریکا نظیر چین، 
تعل��ق نمی گیرد. طبق گفته ان��درو لیلاند، عنوان 
کش��ورهای دارای تعارض منافع تجاری با آمریکا 
ب��ه بخش هایی که کنترل مالکیت یا تحت نظارت 

کش��وری با این برچسب مثلا کش��ور چین باشد، 
دلال��ت می کند. البته هن��وز در رابطه با میزان در 
اختی��ار داشتن و کنترل بخش های تولید کش��ور 
مربوط��ه که باعث به خطر افت��ادن منافع تجاری 

آمریکا شود، صحبتی به میان نیامده است.
وی اف��زود: قان��ون مرتب��ط ب��ا تکنول��وژی و 
پردازنده ه��ای ایالات متحده، می��زان درصد حق 
مالکی��ت چین را حدود ۲۵ درص��د برای واجدان 
شرایط به منظور دریافت مش��وق ها تعیین کرد و 
به نظر می رسد سطح مش��ابهی ه��م برای بخش 
»۳۰D« قانون کاهش تورم ایالات متحده آمریکا 
تعیی��ن شود. به گفته دوانی، فش��ار سیاسی قابل  
توجه��ی ب��ه منظور اطمین��ان حاصل ک��ردن از 
تاثیر مثب��ت دریافت کنندگان اعتب��ارات مالیاتی 
و سازم��ان خدمات درآمد داخل��ی ایالات متحده 
آمریک��ا بر زنجی��ره تامین ایالات متح��ده آمریکا 
و شرک��ای تجارت آزاد با این کش��ور وجود دارد. 
میل��ر مطرح ک��رد: احتمال تغیی��ر بخش هایی از 
قان��ون در صورت به دست گرف��ت قدرت توسط 
یک رئیس جمهور از حزب جمهوری خواهان وجود 
دارد. به عنوان مث��ال، رئیس جمهور آینده آمریکا 
می تواند میزان درصد حق مالکیت چین را به صفر 

کاهش دهد.
برخی شرکت کنندگ��ان در این کنفرانس اعلام 
کردند که همکاری اخیر شرکت خودروسازی فورد 
با شرکت تولیدکننده باتری »CATL« در چین 
ب��رای تولید سلول های باتری لیتیوم آهن فسفات 
)LFP( در ایالات متحده آمریکا، می تواند شاخص 
مناسبی برای بررسی تاثیر این اقدام در روند بازار 
باش��د. در همین رابطه، فرمان��دار ایالت ویرجینیا 
آمریک��ا مخالفت خود با همک��اری شرکت فورد با 
شرکت »CATL« را اعلام ک��رد. فرماندار ایالت 
میش��یگان دیدگاه متفاوتی درب��اره این همکاری 
تجاری دارد. پیش��نهاد مش��ابهی از سوی شرکت 
تس��لا در رابطه با همک��اری شرکت های چینی با 
این شرک��ت تولیدکننده خودروهای الکتریکی در 
آمریکا مطرح شد که واکنش ها به آن مثبت نبود.
پیش��رفته ترین  ک��ه  داش��ت  اظه��ار  لیلان��د 
شرکت های تولیدکننده باتری  در جهان در کشور 
چی��ن قرار دارد؛ بنابراین اگ��ر فناوری های جدید 
ای��ن شرکت های چینی از بازار آمریکا دریغ شود، 
این موضوع می تواند به ضرر منافع تجاری ایالات 
متحده آمریکا تمام ش��ود. در واقع می توان گفت 
ک��ه فقدان تخص��ص فنی شرکت ه��ای غربی در 
تولی��د باتری های لیتیومی، باع��ث ایجاد وضعیت 
بلاتکلیف��ی در روند عرضه و تقاض��ا در بازار شده 

است.
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اعمال محدودیت در روند صادرات فلزات استراتژیک از چین 



افزایش تعداد واحدهای فراوری معدنی در سمنان اقدام ویژه فولاد زاگرس در صنعت فولاد آزادسازی سه پهنه معدنی در استان مرکزی 
سید محمدرض��ا هاشمی در نش��ست شورای مع��ادن شهرستان های شاهرود و میامی در 
سرسرای فرمانداری شاهرود با بیان اینکه بیش از ۷۰  نوع ماده معدنی در کشور وجود دارد، 
گفت: استان سمنان با در اختیار داشتن بیش از ۴۰ نوع ماده معدنی سهم به سزایی در حوزه 
مع��دن کش��ور را ب��ه خود اختصاص داده است. وی با بیان اینک��ه ۶۵۰ معدن در این استان 
وج��ود دارد، اف��زود: ایجاد کارخانه های فرآوری معادن یکی موضاعاتی است که طی ۲ سال 
گذشته به منظور رشد اقتصادی استان پیگیری شده است. هاشمی با بیان اینکه فعال نمودن 
کارخانه ه��ای ف��رآوری مواد معدنی دیگر معادن استان نیز در دستور کار است، افزود: معدن 
م��س چ��اه موسی یکی از معادن فعال مستق��ر در منطقه طرود شاهرود است که استفاده از 
نیروهای بومی منطقه به منظور ایجاد رونق اقتصادی در اولویت کار خود قرار داده است. وی با 
بیان اینکه منطقه طرود از ظرفیت های بسیار ارزشمند در حوزه معدنی برخوردار است، افزود: 
اج��رای طرح ه��ای عمرانی استان سمنان تا حد امکان باید در اختیار پیمانکاران و نیروهای 
بوم��ی ق��رار گیرد تا موجب رشد و قوت شرکت ه��ای فعال استانی شود. هاشمی بر استفاده 
از مصال��ح و تولی��دات داخل استان در حوزه های عمرانی تاکی��د کرد و گفت: معدن داران و 
سایر اقش��ار اقتص��ادی در طرح های بزرگ، نسبت به انج��ام مسئولیت های اجتماعی خود 
مش��ارکت بیش��تری داشته باشند. استاندار سمنان با بیان اینکه یکی از مهمترین دغدغه 
مردم روستاها فعالیت معادن است، گفت: معدنکاران به مسئولیت اجتماعی خود در راستای 
توسعه روستاها عمل کنند. وی به ابلاغیه سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور اشاره کرد و 
افزود: استان سمنان در سال ۱۴۰۱ سومین استان از نظر رشد اقتصادی معادل ۵.۲ درصد، 
بع��د از هرمزگان و بوشهر استان های نفت��ی، رشد اقتصادی مثبتی داشت. استاندار سمنان 
ادامه داد: ۱۹ ناحیه صنعتی در این استان وجود دارد که یکهزار و ۷۰۰ واحد تولیدی در آن 
فعالیت دارند.در راستای اجرای برنامه یکشنبه های صنعتی، امروز هاشمی استاندار سمنان، 
محمدرض��ا صادق��ی معاون هماهنگی امور اقتصادی استاندار، ابوطالب جلالی فرماندار ویژه 
شهرستان شاهرود و جمعی از مدیران کل اجرایی استان، از معادن طرود و همچنین طرح 
ساخ��ت و بهسازی جاده طرود ب��ه شاهرود بازدید کردند. بازدید از کارخانه فرآوری شرکت 
صنعت و معدن مس کلانتری، کارخانه فرآوری مس چاه موسی شرکت گسترش و نوسازی 
مع��ادن خاورمیان��ه واقع در منطقه طرود و همچنین شرک��ت فولاد صنعت، شرکت رنگین 
پروفیل کویر واقع در شهرک صنعتی شاهرود و شرکت شن و ماسه دهملا، از دیگر برنامه های 

حضور یک روزه استاندار در شهرستان شاهرود بود.

محمدجواد احمدی مدیرعامل شرکت مجتمع فولاد زاگرس اندیمشک گفت: 
با پیگیری های متعدد برای نخستین بار در صنعت فولاد کش��ور موفق به تامین 
 EPC مالی ۲۰ هزار میلیارد ریالی از طریق انتشار اوراق مرابحه در قرارداد های
به منظور خرید ماشین آلات و تجهیزات در این شرکت شدیم. وی اظهار داشت: 
اوراق مرابح��ه به عن��وان یکی از ابزار نوین تامین مال��ی علاوه بر تسهیل گری، 
صرفه جوی��ی در زمان و هزین��ه، می تواند گامی ب��زرگ در تامین مالی طرح ها 
و پروژه ه��ای سرمایه گذاری در سطح کش��ور باشد.  احمدی خاطر نش��ان کرد: 
شرک��ت مجتمع ف��ولاد زاگرس اندیمش��ک در سال ۱۳۹۸ ب��ا سرمایه گذاری 
مشترک صنایع بزرگ معدنی و فولادی )فولاد مبارکه، فولاد خوزستان، معدنی 
و صنعتی گل گهر و چادرملو( با هدف تامین بخشی از نیاز صنعت فولاد کشور و 
در راستای رسیدن به هدف تولید ۵۵ میلیون تن فولاد در افق ۱۴۰۴ با ظرفیت 
تولیدی ۸۰۰ هزار تنی بیلت فولادی و یک میلیون تنی آهن اسفنجی با سرمایه 
گ��ذاری بالغ بر ۹۳ میلیون یورو در ف��از اول و در زمینی به مساحت ۹۴ هکتار 
با پیش بینی اشتغ��ال مستقیم و غیر مستقیم ۱۰۰۰ نفر در شهرستان محروم 
اندیمش��ک شروع به فعالیت نم��ود. مدیرعامل شرکت مجتم��ع فولاد زاگرس 
اندیمش��ک با بیان اینکه پس از طی تشریفات قانونی، انتخاب پیمانکار و انعقاد 
قرارداد عملیات اجرایی پروژه آغاز شد اظهار داشت: متاسفانه با بروز تحریم های 
اقتصادی و شرایط بحران نقدینگی و از طرفی آثار تورم ناشی از تغییرات نرخ ارز 
و در نتیج��ه نیاز مبرم به تامین منابع مالی جدید با تصمیم سهامداران شرکت 
تامی��ن تسهیلات و منابع مالی از ط��رق مختلف و از منابع بانکی در دستور کار 
ق��رار گرفت. احمدی گفت: خوشبختانه پس از تلاش ه��ای و پیگیر های فراوان 
برای نخستین بار در کشور و با اخذ مجوزات لازم از سوی سازمان بورس و اوراق 
بهادار و سایر مراجع قانونی موفق به تامین مالی ۲۰ هزار میلیارد ریالی با دوره 
باز پرداخت ۵ ساله طی دو مرحله انتشار و با تشکیل کنسرسیوم از شرکت های 
تامی��ن سرمایه و محوریت شرک��ت تامین سرمایه امید از طریق انتش��ار اوراق 
مرابح��ه در قرارداد های EPC به منظور خرید ماشین آلات و تجهیزات فولادی 
در این شرکت شدیم. بدون شک با این اقدام بخش عمده ای از مش��کلات پیش 

روی شرکت برای تامین نقدینگی و تجهیزات مورد نیاز برطرف خواهد شد.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری مرکزی گفت: آزادسازی سه پهنه معدنی 
پس از سال ها در استان مرکزی، یک اتفاق بزرگ است که این پهنه ها بالغ بر ۸۰۰ 
هزار هکتار است. »علی اکبر اسدی« افزود: اتفاق مهم دیگر، آغاز مزایده ۸۱ معدن 
و مح��دوده معدنی ب��ه صورت برخط بود که این امر نش��ان از شفافیت واگذاری ها 
دارد. پیش بین��ی می شود با واگذاری ها در این حوزه، بالغ بر ۲۰۰ تا ۳۰۰ معدن به 

مجموعه معادن استان مرکزی اضافه شود شمار معادن استان به یک هزار برسد.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان مرکزی هم در این آیین گفت: معادن 
یکی از مزیت های نسبی است که در سال های گذشته مغفول مانده بود. »نوربخش 
عسک��ری« افزود: آزادسازی پهنه های معدنی و مزایده این بخش به صورت برخط، 
پاسخگویی را راحت می کند و در افزایش اعتماد مردم به دولت نقش موثری دارد. 
اعتم��اد سازی لازمه کار دولت است و شفافیت در امور بسیاری از ابهامات را پاسخ 
می ده��د. رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان مرکزی ادامه داد: باید تلاش 
ش��ود در حوزه معدن از خام فروشی جلوگی��ری شود و ارزش افزوده در این بخش 
مورد توجه جدی قرار گیرد. مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان مرکزی در این 
آیین گفت: امروز )یکشنبه( یک اتفاق ویژه در حوزه معدنی استان رخ داد، سه پهنه 
از مجموع پهنه های معدنی استان بالغ بر هشت هزار کیلومتر مربع آزاد شد. » علی 
جودک��ی« افزود: پس از آزادسازی و در دقای��ق اول، بالغ بر ۳۰۰ محدوده به ثبت 
رسید که این آمار بیانگر افزایش علاقمندان به حوزه معدن است. وی بیان کرد: در 
کناز آزادسازی این پهنه ها، نخستین مزایده برای ۸۱ معدن و محدوده معدنی آغاز 
ش��د که به مدت یک هفته ادام��ه دارد و علاقمندان می توانند با مراجعه به سامانه 
کاداست��ر، محدوده های م��ورد نظر را انتخاب و شرکت کنن��د و در پایان، برندگان 
مش��خص و اعلام می شود.  مدیرکل صنعت، مع��دن و تجارت استان مرکزی ادامه 
داد: مزایده های عمومی محدوده های معدنی استان شامل، ۲۶ درخواست اکتشاف، 
۱۹ فقره پروانه اکتشاف، پنج فقره گواهی کشف و ۳۱ فقره پروانه بهره برداری است. 
س��والات زیادی در خصوص واگذاری معادن وج��ود داشت و با این اقدام، شفافیت 
امور در این حوزه مشخص شد. وی اظهار کرد: حوزه معادن در رشد اقتصادی کشور 
نقش موثری دارد و اگر در این حوزه فعالیت های چش��مگیری صورت گیرد، تحقق 

رشد اقتصادی استان مرکزی سهل تر انجام می شود.
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ادغام شرکت ها؛ راه حل 
بهینه سازی در زنجیره تولید

امی��ن صفری، معاون توسع��ه معادن و صنایع 
معدن��ی شرکت سرمایه گ��ذاری توسعه معادن و 
فلزات، بیان کرد: دولت اختیار سهام شرکت های 
ب��زرگ معدنی در مجامع که بین چند وزارتخانه 
غیرتخصصی تقسیم شده را در اختیار بخش های 
تخصصی قرار دهد تا اجرای طرح های توسعه ای 
در بخش معدن با چالش مواجه نش��ود. صفری با 
اعلام این مطلب گفت: در صورت واگذاری اختیار 
سهام مجامع شرکت های معدنی وابسته به دولت 
به بخش ه��ای تخصصی، ضمن برخ��ورداری از 
توجی��ه اقتصادی و فن��ی، از حالت بهم ریختگی 
خ��ارج و بسیار چابک ت��ر از گذشته خواهند شد. 
او ب��ا اشاره ب��ه اینکه تا یکی دو س��ال پیش کار 
هلدین��گ »ومع��ادن« سهام��داری ب��ود و فقط 
کنت��رل مجام��ع را در دس��ت می گرفت، اما طی 
دوسال اخیر با اج��رای طرح های  مختلف، شیوه 
فعالیت ه��ا را تغییر داده، افزود: یکی از معضلات 
شرکت ه��ای بزرگ آن اس��ت که عموما غیرقابل 
کنترل هستند و در دوره های مختلف نیزهمگام 
ب��ا تغییر سیاست ها ب��ه سمت وسوهای مختلفی 
کش��یده می شوند، به همین دلیل پیش��نهاد این 
است که اختیار مجامع شرکت های بزرگ معدنی 
که سهامش��ان بین چن��د وزارتخانه تقسیم شده 
و در واق��ع دولت��ی هستند، برعه��ده بخش های 
تخصص��ی ق��رار گیرد ت��ا مانع از تش��تت آرا در 
تصمیم گیری ه��ا و کندی اج��رای پروژه ها شود؛ 
ب��ه عبارت ساده تر سهام��داران عمومی و وابسته 
ب��ه دولت به عنوان پدر، صرف��ا نظاره گر باشند و 
اختی��ار مجامع را برعه��ده سهامداران تخصصی 
بگذارن��د. معاون توسعه مع��ادن و صنایع معدنی 
شرک��ت سرمایه گذاری مع��ادن و فلزات با اعلام 
اینک��ه امروزه به ج��ای ادغام شرکت ها، سعی در 
تفکی��ک آن ها می کنند، تصریح کرد که تفکیک 
شرکت ها ع��لاوه بر افزایش هزینه هایی هم چون 
بالارفتن قیمت تمام شده تولید، عوارض و مالیات، 
زمین��ه کاهش کنت��رل بر روند تولی��د و کندی 
اج��رای طرح های توسعه را فراه��م می سازد؛ به 
عن��وان مث��ال در اردکان یزد چه��ار شرکت در 
منطقه چادرملو قرار دارند، این ها اگر می خواهند 
سنگ یا ماده اولیه به واحدهای زیرمجموعه خود 
بدهند باید به طور مجزا مالیات و عوارض پرداخت 
کنند و هرگونه فروش به یکدیگر مستلزم رعایت 
بخش��نامه های گوناگ��ون اس��ت، درحالی ک��ه 
درصورت ادغام همه این موارد رفع شده و مهم تر 
از آن قیم��ت تمام شده تولید و هزینه های سربار 
ب��ه شدت کاهش می یابد. ب��ه گفته او، در معدن 
گل گه��ر نیز کارخانه یکی در معدن دیگری است 
و ی��ا یک معدن میان چن��د شرکت تقسیم شده 
است؛ درحالی که می تواند در قالب یک مجموعه 
اداره شود تا علاوه ب��ر تمرکز در تصمیم گیری ها 
و استراتژی ه��ای منطق��ه، کنترل ه��ا آسان تر و 
ه��م امور جاری شرکت روان ت��ر گردد. صفری با 
اشاره به اینکه نمی توان یک آنومالی را میان چند 
شرک��ت تقسیم کرد، زیرا به لح��اظ فنی و تردد 
ماشی��ن آلات، طراحی مع��دن و… امکان پذیر و 
اقتصادی نیست؛ تاکید کرد که دولت باید با یک 
حرکت سازنده شرکت های معدنی مانند گل گهر 
و گهرزمی��ن را باهم ادغام کند تا تخصص، توان، 
چابکی و پتانسیل مجموعه بیش از پیش افزایش 
یاب��د. معاون شرکت »ومع��ادن« با ذکر مثالی از 
کشور چین اظهار داشت: کشور چین از ۲۰ سال 
پی��ش ادغ��ام شرکت های کوچک ف��ولادی را با 
اتخاذ سیاست های تشویقی و حتی تنبیهی آغاز 
ک��رد؛ به همین دلیل امروز شاهد آن هستیم که 
شرکت Masteel ۱۵ میلیون تن فولاد را با سه 
هزار نفر نی��رو تولید می کند، درحالی که مبارکه 
ب��رای تقریبا نصف همین می��زان تولید ۱۵ هزار 
نف��ر نیرو دارد. طبیعی است ک��ه این وضعیت و 
این تورم نیرو نتیجه همان عدم ادغام هایی است 
که می بایست انجام می شده ولی تاکنون تلاشی 
برای تحقق آن ص��ورت نگرفته است. وی افزود: 
مثلًا اگر چادرملو و مبارکه باهم ادغام شوند، توان 
تولی��د، پتانسیل و حتی قدرت چانه زنی آن ها در 
عرصه ه��ای بین الملل��ی به می��زان بسیار زیادی 
افزای��ش می یاب��د. صفری موض��وع معادن مس 
را یادآور شد و خاطرنش��ان ک��رد که اگر تاکنون 
شرک��ت مس از وضعیت نسبت��ا خوبی بهره مند 
ب��وده، دلیل آن تملک معادن م��س و کنترل بر 
عملک��رد معادن توسط ی��ک مجموعه مدیریتی 
بوده است که امیدواریم این روند منحرف نشود.

او در پای��ان بزرگتری��ن مش��کل شرکت های 
ب��زرگ معدن��ی را تعدد سهام��داران مختلف در 
شرکت های گوناگون و بعضا غیرتخصصی ارزیابی 
کرد. معاون توسعه معادن و صنایع معدنی شرکت 
سرمایه گذاری معادن و فلزات در ادامه در اختیار 
بودن صدها محدوده اکتش��افی نزد سازمان های 
دولت��ی را یکی از بزرگتری��ن چالش های معادن 
کشور دانست و افزود: امروز پهنه های پتانسیل دار 
کش��ور در بلوکه سازمان انرژی اتمی و نیز صدها 
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به گ��زارش روزگار معدن به نقل از سنگ آهن مرکزی، امیر معینی، معاون تولید 
شرکت سنگ آهن مرکزی ایران توقف سرد و اساسی کارخانه گندله سازی را طبق 
برنام��ه از پیش تعیی��ن شده که در تمامی کارخانجات تولی��دی به عنوان تعمیرات 
اساس��ی و سالیانه در نظر گرفت��ه می شود امری معمول دانسته و عنوان کرد: میزان 
تولی��د سه ماه��ه اول سال جاری یک میلیون و دویست ه��زار تن بوده که یکصد و 

هشتاد هزار تن از برنامه تعیین شده سال ۱۴۰۲ جلوتر هستیم.
وی ب��ا بیان اینکه کارخانجات تولیدی در ابتدای هر سال بر اساس اهداف تعیین 
شده برنامه ای شامل توقفات ماهانه )گرم( و سالانه )سرد( را ترسیم کرده که بر این 
اساس شرکت سنگ آهن مرکزی نیز تولید گندله را برای سال جاری ۴ میلیون تن 
در نظ��ر گرفته و هدف گزاری کرده همانطور که اشاره گردید در سه ماهه اول سال 

جاری با تولید یک میلیون و دویست هزار تن گندله از برنامه هدف جلوتر بوده است 
)۱۸۰ هزار تن بیشتر از هدف(.

معینی با تاکید بر اینکه در ماه جاری و مرداد ماه طبق برنامه حدود ۴۰ روز توقف 
س��رد دیده ش��ده بود که پس از فراهم نمودن زمینه تعمی��رات )خرید و تهیه اقلام 

مورد نیاز در تعمیرات( اقدام به توقف و شروع برنامه تعمیراتی شد.
وی اظه��ار کرد: از دلایل انتخاب بازه زمانی ش��روع تعمیرات اساسی را موجودی 
۳۰۰ ه��زار تن گندله قابل فروش در انبارهای ذخیره گندله دانسته و ضمناً با توجه 
ب��ه توصیه های شرکت برق منطقه ای استان ی��زد در خصوص کاهش قابل ملاحظه 
مص��رف برق در ماه ه��ای اوج مصرف از دیگر دلایل انتخاب توقف در تاریخ یاد شده 

دانست.

معین��ی در خصوص علت تعویض کامل آجرهای نس��وز کوره اظهار نمود با توجه 
ب��ه وضعیت نامناسب نسوز کوره بخاطر شوک های حرارتی ناشی از ناپایداری برق و 
م��وارد دیگر و نگرانی از توقفات پ��ی در پی و مکرر کوره و صدمه به پوسته اصلی و 

نگهدارنده نسوز کوره )شل( تصمیم به این امر گرفته شد.
معینی در پایان گفت: عوامل اجرایی کارفرما و مش��اور و پیمانکار تا پاسی از شب 
در ح��ال انجام وظیف��ه بوده و این دلسوزی و همبستگی که در مجموعه وجود دارد 

قابل تقدیر و ستودنی است.
 وی مج��دداً از ت��لاش هم��ه همک��اران مجموعه سن��گ آهن مرک��زی به ویژه 
حمایت های مدیرعامل شرکت که با تمام وجود در اعتلا و سربلندی صنعت کش��ور 

مجدانه می کوشند تشکر و قدر دانی کرد.

بهره وری الزامی حیاتی برای اعتلای صنعت کشور است مدیرعامل فولاد مبارکه در 
سی امین همایش دستاوردهای 
بهره وری اعلام کرد؛

مهدی کاوه ای

محمدیاس��ر طیب نیا، مدیرعام��ل فولاد مبارکه 
در سی امی��ن همایش دستاوردهای بهره وری سال 
۱۴۰۱ ای��ن شرکت اظهار کرد: ام��روز، روز تقدیر 
از عزیزانی است که به��ره وری را در فولاد مبارکه 
طی سال گذشته به خوبی در دستور کار خود قرار 
دادن��د. در تعریف بهره وری بای��د بگویم که بهبود 
کارایی و اثربخشی، همان بهره وری است که امروز 
از کارکن��ان ای��ن مجموعه ب��رای سی امین سال 

متوالی تجلیل و قدردانی می شود.
وی گف��ت: ارزش ی��ک انس��ان طب��ق فرمایش 
امیرالمؤمنی��ن )علیه السلام( به کاری است که آن 
را به بهترین نحو انجام می دهد. دانش، تخصص و 
کار، ملاک ارزش گذاری برای یک هنرمند، کارگر، 
ورزشک��ار، بازیگر و سایر افراد اس��ت که به انجام 
دادن ک��ار، به بهترین نحو برمی گ��ردد. البته این 
نکت��ه مهم است که هم ارزش کارها با هم یکسان 
نیست و هم کیفیت انجام کارها نیز یکسان نیست. 
به عبارت دیگر ترجمه امروزی این حدیث به قولی 
این است که ارزش انسان به بهره وری، انتخاب ها، 

اثرگذاری و خلق ارزش  است.
ما در حال بنای تاریخ صنعت کش�ور  �

هستیم
مدیرعامل فولاد مبارکه افزود: در حادثه عاشورا 
نی��ز این موضوع به خوبی دی��ده می شود؛ چرا که 
ام��ام حسی��ن )علیه الس��لام(، بهترین ک��ار را به 
بهتری��ن نحو ممکن انج��ام داد و به همین خاطر 
کار ایش��ان در تاریخ ماندگار شد؛ شاید به همین 
خاط��ر باشد که همه بزرگان تاریخ به امام حسین 
)علیه السلام( و اصحابشان غبطه می خورند؛ چون 
حضرت و یارانش��ان احیای انسانیت، انسان و دین 
را به بهترین نحو و با استفاده از جان، مال، خانواده 
و آبروی خود انجام دادند که منشأ تحولات تمدنی 

در تاریخ بوده و خواهد بود.
طیب نیا تصریح ک��رد: گاهی همه ما در حجاب 
معاصرت قرار می گیریم و نقش خودمان را درست 
متوجه نمی شوی��م؛ ولی باید توجه کنیم که امروز 
در کج��ا و چ��ه وضعیتی قرار داری��م. در سرتاسر 
فولادمبارک��ه همه ما به نح��وی باید به این سوال 
و فلسف��ه آن توجه کنیم. م��ا در حال بنای تاریخ 
صنعت کش��ور هستیم و به همین خاطر معتقدیم 

کار ما صرفاً تولید فولاد نیست و به دنبال توسعه، 
زیرساخت های آن، خدمت رسانی و توزیع ثروت در 
کش��ور با ابزار فولاد برای خلق آینده ای بهتر است 
ک��ه به همین خاطر باید نگاه خ��ود را در کارهای 

خود تغییر دهیم.
گام دوم فولادمبارکه؛ خلق آینده ای  �

بهتر برای ایران
وی تأکید کرد: در گام اول فولاد مبارکه، اتفاقات 
خوبی رق��م خورده و زیر ساخت های قابل توجهی 
بنا شده تا در گام دوم برای خلق آینده ای بهتر کار 
خ��ود را جلو برده و گام های بلندی را برای توسعه 

کشور برداریم.
مدیرعام��ل ف��ولاد مبارکه عنوان ک��رد: این در 
حالی است که قیمت آب، برق و گاز بسیار افزایش 
یافته و فولاد مبارکه به دنبال حل این مش��کلات 
است و اگر این مش��کلات و سایر مش��کلات نظیر 
محدودیت های حمل و نقل و مواد اولیه حل نشود؛ 
این صنعت با مشکلاتی جدی روبرو می شود. امروز 
در فولادمبارک��ه اف��راد زیادی به ط��ور مستقیم 
اشتغ��ال دارند و امیدواریم اشتغال زایی بیش��تری 
نیز در آین��ده رقم بخورد اما بای��د تلاش کنیم تا 

ب��ا نیروی انسان��ی و ظرفیت های موج��ود، میزان 
بیش��تری محصولات کمی و کیفی را تولید کنیم 
ک��ه این موضوع طی سال گذشت��ه به عنوان یک 

راهبرد در دستور کار قرار گفته است.
تنه�ا راه موج�ود ب�رای  � به�ره وری؛ 

رسیدن به اهداف بزرگ
وی بیان ک��رد: برای رسیدن ب��ه اهداف بزرگ 
فولاد مبارکه و صنعت کش��ور، به��ره وری تنها راه 
موجود است که همه نظریه پ��ردازان اقتصادی به 
آن توج��ه و اعتقاد داشته و ع��لاوه براین، دین به 
آن تأکی��د زی��ادی دارد. نباید فرام��وش کنیم که 
به��ره وری یک الزام حیاتی ب��رای سازمان است و 
ب��ه عنوان یک تصمی��م پر زرق و ب��رق محسوب 
نمی شود. طیب نیا گفت: صنایع امروز با حدود سی 
درصد ک��ار خود در حال فعالیت هستند و این در 
حالی است که در کشورهای پیشرفته، این میزان 
ت��ا حدود ۷۰ درصد است. ای��ن یعنی اگر با نصف 
امکانات و هزینه ه��ای موجود کار کنیم می توانیم 
دستاوردهای موج��ود را داشته باشیم یا به تعبیر 
دیگ��ر با این هزینه ها و امکان��ات باید دو برابر این 
محصولات را تولید کنیم که البته در فولادمبارکه 

وضعیت، خیلی بهتر از سایر صنایع کش��ور بوده و 
امروز ای��ن شرکت بیش از ظرفیت اسمی خود در 

حال کار است.
در  � به�ره وری  چن�دان  دو  افزای�ش 

دستور کار فولاد مردان
وی افزود: بهره وری در کش��ور موضوعی مهم و 
حیاتی است ک��ه تحقق آن باع��ث دو برابر شدن 
تولیدات صنعت کش��ور می شود. در کش��ورهایی 
نظیر ایرلند که رتبه نخست بهره وری را دارد با ۳۳ 
ساعت کار، بیش از ۷۰ درصد بهره وری دارند و این 
موضوع تا حدی در فولاد مبارکه طی دوران کرونا 
تجربه شد. در مجموع برای رسیدن به اهداف بلند 
در حوزه ای نظیر بهره وری، علاوه بر مدیران، همه 
کارکن��ان باید درگیر شده و این اتفاق، رسیدن به 

قله ها را آسان می کند.
مدیرعام��ل فولاد مبارکه توضی��ح داد: امروز به 
دنبال افزایش هر چه بیش��تر به��ره وری در فولاد 
مبارک��ه هستیم، کما اینک��ه در زمینه هایی نظیر 
افزایش تولی��د و رسیدن آن به میزان ۱۰ میلیون 
تن، ساخ��ت نیروگاه سیکل ترکیب��ی، استفاده از 
فناوری ه��ای جدید و ن��وآوری اتفاقات خوبی رقم 

خورد ک��ه این موضوع مرهون سرمایه های انسانی 
این شرکت است.

بهره مندی نیازمند آموزش و خلاقیت  �
است

وی خاط��ر نش��ان ک��رد: باید توج��ه کنیم که 
رسیدن به رکوردهای تولید نشانه بهره وری نیست 
و باید حواسم��ان باشد که در ای��ن رکوردها باید 
هزینه ها، ضایعات، استف��اده از منابع و... کم شود 
و ای��ن یعنی م��ا باید در مسیره��ای جدیدی گام 
برداری��م. در ف��ولاد مبارکه علی رغ��م اینکه حوزه 
بهره وری در کش��ور نمونه است هن��وز در اول راه 
هستیم و باید در حوزه های مختلفی نظیر کیفیت، 

اتفاقات بهتری را رقم بزنیم.
طیب نیا تصری��ح کرد: به��ره وری در حوزه های 
کیف��ی، سرمایه گ��ذاری، خرید، مال��ی و ... نیز از 
جمله م��واردی است ک��ه علاوه بر به��ره وری در 
نی��روی انسانی باید بهتر از قبل در دستور کار قرار 
بگیرد. به��ره وری نیازمند آموزش و خلاقیت است 
که این یعن��ی باید تفکر به��ره وری در جای جای 
فولادمبارک��ه پیاده سازی ش��ود و به همین خاطر 
هم��ه سرمایه های انسان��ی فولادمبارک��ه باید در 
این زمین��ه درگیر باشند. وقتی از کیفیت صحبت 
می کنیم بدیهیست ک��ه به خاطر خلق ارزش باید 
هزین��ه کنیم و به همین خاط��ر باید بهره وری در 

وجود و روح همه نیروهای سازمان نهادینه شود.
ضرورت بررس�ی دائمی بهره وری در  �

سازمان
وی تأکید کرد: هر کدام از ما باید با کیفیت ترین 
شخصیت خودم��ان در فولاد مبارک��ه و حتی در 
زندگی شخص��ی خودمان باشیم. بای��د همواره از 
خودم��ان بپرسیم که آیا عملکردم��ان خوب بوده 
یا بهتر از آن نی��ز می توانستیم وظایف خودمان را 
به خوبی انجام دهیم. این سوال را باید هرروز و در 

هر وهله از خودمان بپرسیم.
مدیرعام��ل فولاد مبارکه عنوان ک��رد: وقتی به 
پاس��خ این سوال دست پیدا کنی��م؛ جرقه اصلاح 
عملک��رد می خورد ت��ا در حوزه به��ره وری، هرروز 
شروعی دوب��اره را شاهد باشیم. پیامبر اکرم )ص( 
در این زمینه فرموده اند که هرکس هر دو روزش با 
هم یکسان باشد در خسران است و اگر بدتر باشد 
این شخص ملعون اس��ت. امیدواریم با آرمان های 
متعال��ی خود بتوانیم گام های��ی بلند را برای خلق 

آینده  بهتری برای ایران برداریم.

معاون تولید شرکت سنگ آهن مرکزی ایران:                 میزان تولیدکارخانه گندله سازی جلوتر از برنامه است 



تولید نفت خام ایران از آغاز سال ۲۰۲۳ میلادی 
تاکنون با ۳۵۰ هزار بشکه افزایش همراه بوده است. 

آژانس بین المللی انرژی اعلام کرده است که تولید 
نفت خام ایران با وجود تحریم های شدید در سال 
۲۰۲۲ میلادی هم با افزایش ۱۳۰ هزار بشکه ای 
روبه رو بوده و به میانگین ۲ میلیون و ۵۵۰ هزار 

بشکه در روز رسیده است

سه شنبه 
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انرژی

امپراطوری انرژی سبز 
چین در آمریکای لاتین

چی��ن در س��ال ۲۰۲۲، با ص��رف مجموعا 
۵۴۶ میلی��ارد دلار هزین��ه روی انرژی ه��ای 
و  ب��ود  پیش��تاز  جه��ان،  در  تجدیدپذی��ر 
بخش ه��ای انرژی پاک این کش��ور اکنون از 
نظ��ر اقتص��ادی خودکف��ا و در سطح جهانی 

بسیار رقابتی هستند.
چی��ن به سرع��ت پتانسیل رش��د و تولید 
انرژی سبز را توسعه می دهد و به موازات آن، 
در بازاره��ای نوظهور مهم در سرتاسر جهان، 
نفوذ می کند. اگرچه چین در بازارهای انرژی 
تجدیدپذیر در آسیای جنوب شرقی، آفریقا و 
حتی غرب سخت مشغول فعالیت بوده است 
ام��ا نفوذ این کش��ور در هیچ کج��ا به اندازه 

آمریکای لاتین رشد نکرده است.
چی��ن از نظر هزینه  روی انرژی پاک، گوی 
سبق��ت را از سایر کش��ورهای جهان ربوده و 
زنجیره ه��ای تامین انرژی پاک این کش��ور، 
بیش��تر و توسعه یافته تر از هر کشور دیگری 
در جهان است. تقریبا نیمی از کل هزینه های 
صرف شده برای انرژی تجدیدپذیر در سراسر 
جه��ان در سال ۲۰۲۲ مرب��وط به چین بوده 
است و طبق بررس��ی و تحلیل بلومبرگ نیو 
انرژی فاینانس که اوایل سال میلادی جاری 
منتش��ر شد، ب��ه بی��ش از ۵۴۶ میلیارد دلار 
بالغ شده است. هزینه پکن تقریبا چهار برابر 
۱۴۱ میلی��ارد دلار هزین��ه  واشنگتن و ۲.۵ 
برابر هزینه ۱۸۰ میلیارد دلاری اتحادیه اروپا 

بوده است.
هزینه ه��ای هنگف��ت چی��ن در این حوزه 
نتیجه داده است. بخش های انرژی پاک چین 
اکن��ون از نظر اقتصادی به حد کافی خودکفا 
هستن��د ت��ا از حمایت های سنگی��ن دولت 
صرفنظر ک��رده و در رقابت از هر پیش��روی 
ان��رژی پاک در سطح جهان��ی، جلوتر باشند. 
نش��ریه “ساینتیفیک امریکن«  اخیرا به نقل 
از آنت��وان واگن��ور جونز، مسئ��ول تحقیقات 
زنجیره ه��ای تج��ارت و تامی��ن در بلومبرگ 
نیو ان��رژی فاینانس اخیرا نوشت: چین موفق 
ش��ده است این زنجیره ه��ای ارزش یکپارچه 
و کارآم��د را ب��رای ساخ��ت تجهیزاتی مانند 
پنل ه��ای خورشی��دی و سلول ه��ای باتری 
حمایت کند. با توجه ب��ه شروع زودهنگامی 
که چین در این بخش ه��ا دارد، این احتمال 
وج��ود دارد که پک��ن حداق��ل در یک دهه 
آینده، همچنان نفوذ خود را در این بخش ها 

حفظ کند.
ای��ن پویایی به خصوص در آمریکای لاتین 
که حدود ۹۰ درصد از تمام فناوری های بادی 
و خورشیدی نصب  ش��ده توسط شرکت های 
چینی تولید شده اند، کاملا به چشم می خورد. 
تا سال ۲۰۲۳، پک��ن توافق های تجارت آزاد 
فعال��ی با شیل��ی، کاستاریکا، اک��وادور و پرو 
داشت��ه و در ح��ال حاضر سرگ��رم مذاکره با 
اروگوئه است و تاکنون ۲۱ کش��ور آمریکای 
لاتی��ن با ط��رح سرمایه گ��ذاری زیرساختی 
بین المللی چی��ن، موسوم به ابتکار کمربند و 

جاده، توافق کرده اند.
شبکه برق دولتی چین اکنون عمده توزیع 
نی��روی سامانده��ی ش��ده شیل��ی را کنترل 
می کن��د. مش��کلات مش��ابه در پ��رو نمایان 
ش��ده است. یک گروه صنعتی پرو اوایل سال 
میلادی جاری هش��دار داد که قرارداد بزرگ 
خرید دو تامین کننده برق محلی توسط یک 
شرکت چینی، تقریب��ا انحصار این بخش در 
پ��رو، به  خص��وص در شهر و پیرام��ون لیما، 
پایتخت این کش��ور را به این کشور آسیایی 
می دهد. ای��ن ق��رارداد که هن��وز در انتظار 
تایی��د رگولاتوری اس��ت، جدیدترین قرارداد 
از مجموع��ه خریدهایی است که چینی ها در 
پرو انجام داده اند. انجمن ملی صنایع پرو که 
ات��اق بازرگانی شرکت ه��ای خصوصی است، 
هش��دار داده است که اگر ای��ن قرارداد تائید 
ش��ود، ۱۰۰ درص��د بازار توزیع ب��رق لیما را 
تحت کنترل چین درمی آورد. چین همچنین 
به سرعت در حال افزایش سرمایه گذاری های 
خ��ود در مواد معدنی آمریک��ای لاتین است. 
ای��ن قاره سرشار از مواد مه��م در انرژی های 
تجدیدپذی��ر و تولید وسایل نقلیه برقی مانند 
لیتیوم، نیکل و کبالت است. بر اساس گزارش 
اویل پرایس، نش��ریه “ساوت چاینا مورنینگ 
پس��ت” اخیرا بر اس��اس آم��ار بلومبرگ نیو 
ان��رژی فاینانس گزارش ک��رده بود که چین 
در حال حاض��ر، تولیدکننده ب��زرگ عناصر 
خاک��ی نادر و گرافیت در سطح جهانی است. 
همچنی��ن حدود یک سوم عناصر خاکی نادر 
جهان��ی، یک شش��م گرافیت و یک هش��تم 
ذخای��ر لیتیوم را در اختی��ار دارد و گسترش 
خریدهای مواد معدنی آمریکای لاتین، بخش 

مهمی از استراتژی چین است.

موج انرژی

برق ۵۱ اداره پرمصرف تهران قطع شد پایداری و تاب آوری آبی شهر تهران افزایش می یابد پتروشیمی ها به دنبال خوراک ارزان نیستند

سید رضا مرتضوی شامگاه شنبه پس از جلسه شورای اداری استان اصفهان در 
جم��ع خبرنگاران، با بیان اینکه فرونش��ست زمین یکی از اصلی ترین چالش های 
استان است، اظهار داشت: تفاوت فرونشست اصفهان با سایر استان های کشور این 
است که در استان های دیگر در مناطق دشتی و بیابان ها رخ داده اما فرونش��ست 

اصفهان وارد مجموعه های مسکونی و صنعتی و برخی زیرساخت ها شده است.
وی ادام��ه داد: بازدیده��ا و جلسات متعددی در خصوص فرونش��ست اصفهان 
برگ��زار شده و ۲ مرتبه رئیس سازمان محیط زیست و ۲ مرتبه وزیر نیرو و اخیراً 
وزیر کشور از برخی مناطق تحت تأثیر فرونشست بازدید کردند و بعنوان یکی از 

اصلی ترین چالش های استان در تهران نیز پیگیر این موضوع بودیم.
استان��دار اصفهان تصریح کرد: راهکار کاهش نرخ و متوقف کردن فرونش��ست 

زمین، تغذیه آبخوان استان و حوضه آبریز زاینده رود است به نحوی که از چگالی 
تر شدن لایه های زمین و فرونشستن بیشتر زمین جلوگیری کنیم.

مرتضوی ابراز داشت: پی��رو این مسئله، انتقال آب، کاهش مصرف و جلوگیری 
از مص��ارف غیرقانونی در دست��ور کار قرار گرفت که در حال انجام است و از سال 
گذشته تا امسال چاه هایی که بصورت غیر مجاز در حوضه زاینده رود از آب زاینده 
رود به ص��ورت سطحی برداشت می کردند در استان به کنتورهای فهام هوشمند 

مجهز شدند که خارج از برنامه برداشت نداشته باشند.
وی اضاف��ه کرد: یکی دیگر از اقدامات برنامه ریزی روی خطوط انتقال و تأمین 
آب��ی است که بای��د انجام شود که در این راستا از س��ال گذشته تاکنون ۲ پروژه 
بزرگ در استان انجام می شود که پیش��رفت های خوبی داشتیم و هفته ای دو روز 

درباره این پروژه ها جلسات برگزار می شود و برای گره گش��ایی مسیر پروژه ها کار 
می کنیم.

استاندار اصفهان تصریح کرد: یکی از مش��کلات ما در استمرار سرعت پروژه ها 
تأمی��ن مناب��ع مالی در ادامه مسیر است که در ای��ن راستا جلسات متعدد ملی و 
استان��ی و ب��ا بنگاه های اقتصادی استان داشتیم و امی��د است با روندی که پروژه 
پی��ش می رود در زمانی کمتر از مدت پیش بینی شده برخی پروژه ها را به نتیجه 
برسانی��م. مرتضوی گفت: نگرانی شخصی من باب��ت ادامه مسیر تأمین های مالی 
اس��ت که وقت قاب��ل توجهی از ما می گیرد و هر هفته در دستور کار ثابت من در 
همه پیگیری ها تأمین مالی این پروژه هاست از بابت این که در آینده به سرعتی 

که اکنون است پیش می رود اگر تدبیر نشود، ادامه نیابد.

مدیرعامل توزیع برق پایتخت با اعلام قطع برق ۵۱ مش��ترک اداری پرمصرف 
پایتخت، از مشترکان اداری و تجاری شهر تهران درخواست کرد تا برای همراهی 
در تأمین برق موردنیاز هموطنان، حداکثر صرفه جویی را در مصرف داشته باشند.
کامبیز ناظریان ادامه داد: گرچه پیش بینی نیاز مصرف برق شهر تهران طی روز 
یکش��نبه؛ ۲۵ تیرماه با دمای هوای بیش از ۴۰ درجه سانتیگراد بالغ بر ۵ هزار و 
۵۰۰ مگاوات بوده است؛ ام��ا با اقدام های انجام شده توسط همکاران و همچنین 
همراهی قابل تقدیر مشترکان و شهروندان تهرانی، پایداری شبکه به صورت کامل 
حف��ظ ش��ده است.تداوم این پای��داری همان طور که پیش ازای��ن نیز عنوان شده 

نیازمند همراهی همه جانبه مشترکان است.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ، با بیان این که هر یک درجه 
افزایش دمای هوای شهر تهران تشدید فعالیت سامانه های سرمایشی را به دنبال 
دارد خاطرنش��ان ساخت: این موضع حدود ۲۰۰ مگاوات به بار شبکه توزیع برق 

شهر تهران می افزاید.
ناظریان کنترل دما و عملکرد سامانه های سرمایش��ی را در مدیریت بار مصرف 
بسی��ار مؤثر دانست و ادامه داد: مش��ترکان اداری و تج��اری از جمله بزرگ ترین 
مصرف کنندگ��ان انرژی در این کلان شه��ر هستند که از همراهی غالب مسئولان 

دستگاه های اجرایی قدردانی می شود.
وی خاطرنش��ان کرد: مش��ترکان تجاری بزرگ شهر تهران در صورت مدیریت 
مص��رف برق می توانند بالغ ب��ر ۳۰ مگاوات از بار شبکه ب��رق تهران را در ساعت 
اوج مصرف کاهش دهند و در صورت خودداری از همکاری مورد انتظار به منظور 
کسب اطمینان از آرامش و آسایش همه شهروندان، با اعمال محدودیت های ویژه 

مواجه خواهند شد.
مدیرعام��ل توزیع برق پایتخت افزود: همه مش��ترکان شه��ر تهران در صورت 
استف��اده از مولده��ای برق در ساعت اوج مصرف ب��ه ازای هر کیلووات ساعت برق 

تولیدی یک هزار و ۵۰۰ تومان پاداش خواهند گرفت.
وی گفت: بیش از یک میلیون مش��ترک خانگی شهر تهران از ابتدای خردادماه 
تا امروز نیز مشمول دریافت پاداش ریالی صرفه جویی شده اند که از همکاری آنان 

با خادمان خود در صنعت برق کشور قدردانی می کنیم.

مدیرعام��ل آبفای استان تهران گف��ت: بهره برداری از ای��ن پروژه ها موجب 
پای��داری و ت��اب آوری بیش��تر در پهنه غرب و جنوب غ��رب کلان شهر تهران 

خواهد شد.
محسن اردکان��ی مدیر عامل آبفای استان تهران در آئین افتتاح بخش��ی از 
ط��رح جامع آب رسانی تهران در تش��ریح مخازن افتتاح شده گفت: این مخازن 
شام��ل مخزن ۳۰ هزار مترمکعبی ارتش، مخزن ۱۵ هزار مترمکعبی شماره ۲ 
شهی��د باقری، مخزن ۱۵ هزار مترمکعبی شهی��د عباسپور، توسعه مخزن ۳۰ 
ه��زار مترمکعبی ۱۱۸۳ غ��رب، توسعه مخزن ۲۰ ه��زار مترمکعبی شماره ۸ 
ک��وی نصر و توسعه مخزن ۳۰ هزار مترمکعبی شماره ۱۳ صادقیه است که از 

تصفیه خانه های شماره ۲ و ۶ آب تهران تغذیه می شوند.
ب��ه گفته اردکانی طول خط��وط انتقال آب در استان ته��ران سه میلیون و 
۸۱۹ کیلومت��ر، طول شبک��ه توزیع ۱۸ ه��زار و ۶۶۸ کیلومتر و حجم مخازن 
در م��دار بهره ب��رداری سه میلی��ون و ۷۶۲ مترمکعب مخازن است و هش��ت 
 واح��د تصفیه خانه آب به ظرفیت ۳۵ مترمکعب ب��ر ثانیه در حال بهره برداری

 است.
مدیرعام��ل آبفای استان تهران با بیان اینکه ط��ول شبکه و خط انتقال آب 
ته��ران ۲۴۰ کیلومت��ر است که ۱۷۰ کیلومتر آن شام��ل طرح جامع آبرسانی 
تهران اس��ت، گفت: تاکنون ۱۰۸ کیلومتر از خط��وط انتقال تهران اجرا شده 
اس��ت و امروز نیز ۵۵ کیلومت��ر به بهره برداری رسیده اس��ت و به این ترتیب 
جابجایی آب بین تصفیه خانه ها و مخازن شهر تهران به ویژه در مواقع بحرانی 
ک��ه یک��ی از سامانه های آب��ی از دسترسی خ��ارج شود امکان انتق��ال آب از 

سامانه ای به سامانه دیگر را به راحتی میسر می کند.
اردکانی با اشاره به افزایش میزان ضریب تاب آوری و پایداری تأسیسات آب 
شه��ر تهران در چارچوب تأمین اه��داف مدیریت بحران و پدافند غیرعامل در 
مواق��ع بحرانی، افزود: افزایش حجم مخازن ذخیره آب تهران، امکان جابجایی 
آب بی��ن سامانه ه��ای تأمین آب ته��ران و همچنین مدیری��ت مصرف انرژی 
و کاه��ش هزینه ه��ا از طریق انتقال آب ب��ه روش ثقل��ی از عمده ترین اثرات 

بهره برداری از این پروژه ها بوده است.

احمد مهدی ابهری، دبی��ر کل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی در 
گفت وگ��و با خبرنگار اقتص��ادی خبرگزاری تسنیم، در خص��وص حواشی مصوبه 
جدید تعیین نرخ خ��وراک واحدهای پتروشیمی گفت: همه بدانند که ما نه رانت 

می خواهیم و نه به دنبال خوراک ارزان هستیم.
وی اف��زود: انتظار ما این است که دولت با پتروشیمی ها، مثل دنیا رفتار کند و 

خوراک گاز و سوخت واحدهای پتروشیمی را به نرخ دنیا به ما بدهد.
دبیر کل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی تصریح کرد: الان با مصوبه 
اخیر، گاز تحویلی ب��ه پتروشیمی های داخل، گران تر از نرخ خوراکی است که در 
دنی��ا عرضه می شود، چرا که یک ب��اره ۱۰۰ درصد نرخ سوخت افزایش یافته و با 
ع��وارض مربوطه به ۵۰۰۰ تومان در هر مترمکع��ب و نرخ خوراک گاز با عوارض 

مربوطه به ۸۰۵۰ تومان در هر مترمکعب رسیده است.
وی ادامه داد: آیا در دنیا ۱۰۰درصد نرخ گاز افزایش یافته؟ پاسخ منفی است و 

توجیه منطقی در پی این افزایش نرخ وجود ندارد.
مه��دوی ابهری با بیان اینکه “قیمت گاز در هنری هاب از ۷ سنت تا ۱۲ سنت 
در ماه ه��ای اخی��ر بوده است”، گفت: با نرخ تسعی��ر ۲۸۵۰۰ تومانی ارز، نرخ گاز 
پتروشیمی ها در داخل کشور به ۲۸ سنت و با نرخ تسعیر ۳۷ هزار و ۵۰۰ تومنی، 
۲۱.۵ سن��ت م��ی شود که پتروشیمی ه��ای داخلی با این قیمت ه��ا نمی توانند 

محصول تولید و رقابت کنند.
دبیر کل انجمن صنفی کارفرمایی صنعت پتروشیمی با بیان اینکه “اگر این نرخ 
جدید اعمال شود، پتروشیمی های ایران گران ترین نرخ خوراک در دنیا را خواهند 
داش��ت”، گف��ت: برخی عنوان می کنند ک��ه این گاز، به جای آنک��ه به واحدهای 
پتروشیمی داخلی داده شود، صادر شود بهتر است؛ سوال این است که آیا همیشه 
پ��ول گاز صادراتی دریافت می شود؟ اساسا چقدر ظرفیت صادرات گاز داریم؟ اگر 
گاز تحویلی به متانولی ها را بخواهیم صادر کنیم، ظرفیت صادرات آن وجود دارد؟

مه��دی ابه��ری مقایسه صادرات گ��از خام با تحوی��ل آن ب��ه پتروشیمی ها را 
مقایسه ای عوامانه دانس��ت و گفت: اینکه ساده به موضوعات نگاه کنیم و بگوییم 
گاز را صادر می کنیم و پولش را در جیبمان بگذاریم بهتر است تا آن را در صنعت 

پتروشیمی مصرف کنیم، اصلا اقتصادی و عقلانی نیست.

تثبیت جایگاه چهارم ایران در تولید نفت
مهدی نجفی

آژان��س بین المللی ان��رژی و دبیرخانه اوپک 
در تازه ترین گزارش های خود بر روند افزایش��ی 
و ادام��ه دار تولی��د نف��ت ای��ران ط��ی ماه های 
حض��ور دول��ت سیزدهم صح��ه گذاشتند. این 
نه��اد بین المللی مستقر در پ��ارس به تازگی در 
گزارشی اعلام کرده است تولید نفت خام ایران 
از آغ��از س��ال ۲۰۲۳ میلادی تاکن��ون با ۳۵۰ 
هزار بش��که افزایش همراه ب��وده است. آژانس 
بین الملل��ی انرژی اعلام کرده اس��ت که تولید 
نف��ت خام ایران با وج��ود تحریم های شدید در 
سال ۲۰۲۲ میلادی هم ب��ا افزایش ۱۳۰ هزار 
بش��که ای روبه رو بوده و به میانگین ۲ میلیون و 

۵۵۰ هزار بشکه در روز رسیده است.
لیندسی گراهام، سناتور جمهوری خواه آمریکا 
در ماه م��ه امسال اعتراف کرده بود تحریم های 
یکجانبه اعمال شده علیه ایران بی اثر بوده است.
به گفت��ه تحلیلگران حوزه ان��رژی به نقل از 
بلومبرگ، ص��ادرات نفت ایران پ��س از اعمال 
دوب��اره تحریم ها علیه این کش��ور هرگز به این 
ان��دازه بالا نبوده است. بر اساس گزارش آژانس 
بین المللی انرژی، ایران در میان اعضای سازمان 
کش��ورهای صادرکننده نفت )اوپک( بیشترین 
افزایش تولید نفت را داشته است، در حالی که 
دیگر اعضا شاه��د تثبیت یا حتی کاهش تولید 

خود بوده اند.
در همین ح��ال، دبیرخانه اوپک در تازه ترین 
گزارش ماهان��ه خود )ژوئیه( به نق��ل از منابع 
ثانوی��ه اعلام کرد تولید نف��ت خام ایران در ماه 
ژوئیه ب��ه  ۲ میلیون ۷۵۴ هزار بش��که در روز 
رسیده است که در مقایسه با ثبت رقم روزانه ۲ 
میلیون و ۶۷۹ هزار بشکه ای در ماه مه، افزایش 

روزانه ۵۶ هزار بشکه ای را نشان می دهد.
گزارش ه��ای ماهانه سه ماه اخی��ر دبیرخانه 
اوپک به نقل از منابع ثانویه نشان می دهد تولید 
نف��ت خام ایران در ماه ه��ای آوریل، مه و ژوئن 
روندی افزایشی را طی کرده است، به طوری که 
ای��ران از ماه مه امسال توانس��ت دوباره جایگاه 
چهارمین تولیدکننده نفت در اوپک را که برای 
سال ه��ا از آن دور شده بود دوباره به دست آورد 

و تثبیت کند.
با روی  ک��ار آم��دن دولت سیزده��م، توجه 
ب��ه بازیاب��ی بازاره��ای نفت��ی ای��ران و احیای 
ظرفیت های تولید نفت در اولویت قرار گرفت تا 
آنجا که پس از چند ماه اعلام شد صادرات نفت 

ایران ۴۰ درصد افزایش داشته است.
روند رشد تولید و صادرات نفت ایران در سال 

۱۴۰۱ هم تدام داشت و در همین زمینه جواد 
اوج��ی، وزیر نفت با تأیید افزایش صادرات نفت 
ایران پی��ش از این گفته ب��ود در سال ۱۴۰۱، 
۱۹۰ میلیون بشکه نفت بیشتر از سال ۱۳۹۹ و 
۸۳ میلیون بش��که بیشتر از سال ۱۴۰۰  صادر 
شد و پیش بینی می ش��ود امسال رکوردی تازه 

در صادرات نفت ثبت شود. 

سمین��ار  هش��تمین  در  به تازگ��ی  اوج��ی 
بین الملل��ی اوپک در وین با اش��اره به ظرفیت 
تولید روزانه ۳ میلیون و ۸۰۰ هزار بش��که نفت 
خام و میعان��ات گازی و بی��ش از یک میلیارد 
مترمکعب گاز غنی )ترش( در ایران گفته بود: با 
توجه به وجود ظرفیت بالای توان تولید نفت و 
گاز، ایران در دولت سیزدهم برنامه ریزی مدونی 

برای افزایش توان تولید در نظر گرفته است.
وی همچنی��ن پیش تر درباره به صفر رسیدن 
میعانات گازی شناور در سواحل نیز یادآور شده 
ب��ود: در شهریورماه ۱۴۰۰، ۸۷ میلیون بش��که 
میعان��ات گازی شن��اور روی آب از چالش های 
مه��م و مش��کل اساسی و پاشن��ه آشیل دولت 
بود و مش��تری یابی برای این میعانات گازی که 
حتی دو فاز ش��ده بودند و تغییر رنگ هم داده 
بودند، کاری بسیار سخت بود و همه مخازن در 

خشکی و دریا پر شده بود.
وزی��ر نفت گفته بود: با تولی��د روزانه نزدیک 
۸۰۰ ه��زار بش��که میعانات گ��ازی و با همت 
میعان��ات  نه تنه��ا  اکن��ون  سیزده��م  دول��ت 

تولیدش��ده، فروخته شده است و بش��که ای به 
ذخیره سازی های روی آب اضافه نمی شود، بلکه 
میعانات گازی از پیش ذخیره شده هم با وجود 
سخت گیرانه تری��ن تحریم ها فروخته و میعانات 

گازی روی آب صفر شده است.
وی ب��ا اش��اره ب��ه اینکه م��ا ب��ا تحریم های 
ظالمانه یک کش��ور روبه رو هستیم و تحریم ها 
علی��ه اقتص��اد و صنعت نفت ای��ران مربوط به 
سازم��ان ملل متحد نیس��ت، تصریح کرده بود: 
با تجربه خودم��ان در سال های طولانی تحریم 
در زمین��ه توسع��ه میدان ه��ای نف��ت و گاز و 
ساخت پالایش��گاه ها و مجتمع های پتروشیمی ، 
 ام��روز ظرفی��ت افزای��ش تولید نف��ت و گاز را 

داریم.
خجسته مه��ر،  محس��ن  ب��اره،  همی��ن  در 
مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران چندی پیش 
ب��ا اشاره به افزایش خیره کنن��ده صادرات نفت 
در دول��ت سیزدهم در مقایسه با دولت گذشته 
گف��ت: مجموعه صنعت نفت در دولت سیزدهم 
با درای��ت وزیر نفت و به کارگی��ری دیپلماسی 
موف��ق انرژی، توانست صادرات نفت را به مقدار 

قابل توجهی افزایش دهد.
مدیرعام��ل شرک��ت ملی نفت ای��ران با بیان 
اینک��ه تولید روزانه نفت خام ای��ران در ابتدای 
آغ��از به کار دولت سیزدهم ح��دود ۲ میلیون و 
۲۰۰ ه��زار بش��که بود و امروز ب��ه ۳ میلیون و 
۱۰۰ هزار بش��که در روز رسیده است، تصریح 
ک��رده بود: تولی��د نفت سنت��زی )مخلوطی از 
میعانات گ��ازی و نفت سنگین ایران( از عوامل 
مهم در افزایش صادرات و مشتریان تازه است، 
در ۲۰ ماه اخیر یک میلیون بش��که به تولید و 

صادرات نفت کشور افزوده ایم.
»بررسی آم��اری انرژی جهان« که به بررسی 
عملک��رد صنعت انرژی جه��ان در سال ۲۰۲۲ 
میلادی می پ��ردازد، تولید نفت خام و میعانات 
گازی ای��ران در سال ۲۰۲۲ میلادی ۳ میلیون 
و ۳۱۳ هزار بش��که ثبت ش��ده است، در حالی 
که این رقم نسبت به سال ۲۰۲۱ میلادی ۴.۱ 
درصد )روزانه ۱۲۹ هزار بش��که( افزایش نشان 
می دهد. تولید نفت خام و میعانات گازی ایران 
در س��ال ۲۰۲۱ میلادی ۳ میلیون و ۱۸۴ هزار 

بشکه در روز ثبت شده بود.
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سرمایه: 

آغاز عصر جدیدی برای توکن شیبا اینو
اعضای اکوسیستم شیبا اینو )SHIB( امروز بسیار پرهیجان هستند؛ زیرا حساب رسمی توییتر این 
میم کوین آخرین به روزرسانی خود )اصلاح صفحه لندینگ پروتکل( را به اشتراک گذاشته است. به 
گفته این تیم، بازسازی وبسایت شیبا اینو از فصل تابستان الهام گرفته شده که اکنون به طور کامل 
آغاز شده است. وبسایت جدید جزییات زیادی را نشان می دهد که شاخص ترین آنها، اکوسیستم ها و 
پیش��نهادات برتر پروتکل از جمله شیباریوم، Shibacals، Shib the Metaverse، و شیباسواپ 

هستند.
پروتکل شیبا اینو می گوید که بازسازی وبسایت، تنها یکی از محصولات از سری محصولاتی است 
ک��ه قص��د دارد در تابستان امسال عرضه کند. شیبا اینو ب��ه پروتکلی تبدیل شده است که اکنون به 
اعضای جامعه خود پیشنهاد سودمندی و ارزش می دهد. درست است که شیبا با یک شوخی شروع 
شد، اما اکنون نقشی را ایفا می کند که در دیگر پروتکل های برتر لایه 1 و 2 با توجه به پشتیبانی از 

قراردادهای هوشمند دیده ایم.
پروتکل مقیاس پذیر لایه 2 شیباریوم، یکی از بزرگ ترین موفقیت های شیبا اینو تاکنون بوده است. 
شیباریوم که برای رقابت با پالیگان )MATIC( و آربیتروم )ARB( طراحی شده است، هم در میان 
توسعه دهندگ��ان و ه��م در میان کاربران، محبوبیت زیادی به دس��ت آورده است. از زمان راه اندازی 
شبک��ه آزمایش��ی شیباریوم با نام PuppyNET، ای��ن پروتکل تعداد زیادی کارب��ر را با میلیون ها 
تراکن��ش ثبت ش��ده در سراسر جهان جذب کرده است. راه اندازی پیش��نهادی شیباریوم روی شبکه 

اصلی در تابستان امسال، بخشی از برنامه های تیم شیبا است.
رشد مداوم اکوسیستم شیبا اینو به احیای اشتیاق کاربران نسبت به این ارز دیجیتال کمک کرده 
اس��ت، تا جای��ی که همچنان در بین 20 رمزارز برتر ق��رار دارد. در زمان نگارش این خبر، هر توکن 
SHIB ب��ا قیم��ت 0.000008315 دلار معامل��ه می شود که بیش از 6 درص��د در هفته رشد دارد. 
پیش بین��ی می شود که این الگوی رشد زمانی ادامه یاب��د که شیباریوم در شبکه اصلی شروع به کار 

کند.

بیت کوین بر سر دوراهی  صعود یا سقوط 
با توجه به افزایش قیمت ارز دیجیتال ریپل )XRP(، بیت کوین هم در تاریخ 13 ژوئیه فشار خرید 
شدیدی را تجربه کرد. با یک کندل قوی و صعودی، خریداران مقاومت قیمتی در محدوده 31.500 

دلار را شکسته و معامله گران منتظر را برای ادامه روند صعودی وسوسه کردند.
با این حال، خریداران قادر به حفظ قیمت های بالاتر نبودند که این امر منجر به شکل گرفتن یک 
کندل قرمز قوی شد که چشم انداز صعودی را برای بیت کوین تضعیف می کند. در تاریخ 1۴ ژوئیه، 
قیمت بیت کوین یک کندل قرمز بلند را ثبت کرد که کندل خریدارانی را که برای شکستن مقاومت 
31.500 دلاری استف��اده شده بود، پوشش داد. کندل های فروشندگان سلاح های خریداران را نابود 
ک��رد و نش��ان داد که در حال حاض��ر سناریوی تله گاوی )Bull Trap( ب��ه وجود آمده که ممکن 
است فشار عرضه بیشتری را به همراه داشته باشد؛ زیرا خریداران عجول ممکن است لیکویید شوند.
بنابرای��ن، قیمت بیت کوین دوباره وارد محدوده قیمت��ی 31.500 دلار تا 2۹.630 دلار شد. بیت 
کوین در حال حاضر در حدود 30.۴61 دلار معامله می شود، اما با فروش پایدار، می تواند 2.۷5 درصد 

دیگر کاهش یافته و به حمایت 2۹.630 دلاری برسد.
رفتار قیمت در حمایت مذکور بسیار حیاتی است تا بررسی شود که آیا فرایند بازیابی فعلی سالم 
است و یا بیت کوین ممکن است اصلاح قیمتی بیشتری را تا سطح 28.۴60 دلار تجربه کند. شکست 
جعلی از سطح 31.500 این سطح را به عنوان یک منطقه عرضه بالا برجسته می کند. از طرف دیگر، 
اگر قیمت بیت کوین در روزهای آینده پایداری خود را در سطح 2۹.630 دلار نشان دهد، دارندگان 
بیت کوین ممکن است با یک روند جانبی طولانی مدت مواجه شوند. بنابراین، برای مشخص کردن 

روند بیت کوین در آینده، به یک شکست واقعی از محدوده، نیاز است.
بولینگر باند: باند بالا و پایین نشانگر BB که با حمایت و مقاومت الگو هم تراز شده اند، وزن بیشتری 
ب��ه آنها می دهند. اندیکاتور همگرایی و واگرایی میانگین متحرک )MACD(: وقتی شیب اندیکاتور 
MACD در وضعیت تلاقی منفی قرار داشته باشد، نش��ان می دهد که فروشندگان به طور فعال بر 

قیمت بیت کوین تأثیر می گذارند.

برنامه های ریپل برای عرضه اولیه سهام
همان طور که در خبرهای قبلی رمزارز نیوز گزارش شد، پس از نزدیک به سه سال مبارزه قانونی، 
دادگ��اه ایالات متحده، ارز دیجیتال XRP را یک دارایی دیجیت��ال غیر اوراق بهادار اعلام کرد. این 
تصمی��م یک پی��روزی قابل توجه برای ریپل، جامع��ه XRP و صنعت گسترده ت��ر ارزهای دیجیتال 

محسوب می شود.
ح��ال و پس از پی��روزی اخیر ریپل، گمانه زنی ها در مورد احتمال عرض��ه اولیه سهام )IPO( این 
شرکت افزایش یافته است. در همین راستا، چهره های برجسته در جامعه کریپتو معتقدند از آنجایی 
ک��ه ریپ��ل بر یک مانع مهم در برابر قانون گذاران ایالات متحده غلبه کرده و به دنبال آن، بسیاری از 
صرافی های رمزارزی بزرگ دوباره XRP را به لیست دارایی های خود اضافه کرده اند، هدف بعدی این 

شرکت، تلاش برای IPO خواهد بود.
ب��ه گفت��ه کارشناسان، با رفع ابهامات نظارتی پیرامون XRP، ی��ک IPO فرصتی را برای شرکت 
ریپل فراهم می کند تا از نفوذ فزاینده خود استفاده کرده و عملیات خود را بیشتر گسترش دهد. یک 
IPO می تواند هجوم سرمایه قابل توجهی را برای ریپل به همراه داشته باشد و اعتبار آن را به عنوان 
یک نهاد تنظیم شده افزایش دهد. همچنین، این احتمال وجود دارد که با این اقدام، طیف وسیع تری 
از سرمایه گ��ذاران، از جمله نهادهایی که به دلیل نگرانی های نظارتی در مورد ورود به فضای کریپتو 

محتاط بودند، بیشتر جذب این صنعت شوند.
در حالی که ریپل به طور رسمی، عرضه اولیه سهام شرکت خود را تایید نکرده، برد گارلینگهاوس، 
مدیرعام��ل ریپل، پیش تر به عرض��ه عمومی بالقوه این شرکت اشاره کرده ب��ود. جان دیتون، وکیل 
مشهور جامعه XRP هم در مصاحبه ای در ماه ژوئن گفته بود که سهام ریپل ممکن است یک سال 
پس از پیروزی کامل، عمومی شود. دیتون در آن زمان همچنین استدلال کرده بود که در نتیجه این 

اقدام، ارزش ریپل می تواند به 100 میلیارد دلار برسد.
 ،IPO ب��ا این حال، توجه ب��ه این نکته هم ضروری است که عمومی شدن ی��ک شرکت از طریق

مستلزم الزامات نظارتی و قانونی مختلفی است.

آیا هاوینگ لایت کوین به رشد چشمگیر می رسد؟
روی��داد آت��ی هاوینگ لایت کوین که قرار است در تاریخ 2 آگوست 2023 رخ دهد، پاداشی را که 
استخراج کنندگ��ان ب��رای اعتبارسنجی تراکنش ها دریافت می کنند، ب��ه نصف کاهش می دهد. این 

پاداش از 12.5 به 6.25 لایت کوین کاهش می یابد.
هاوینگ باعث کاهش عرضه لایت کوین جدید به بازار می شود که این امر می تواند منجر به افزایش 
قیمت در این ارز شود. هاوینگ لایت کوین یک رویداد برنامه ریزی شده است که هر چهار سال یکبار 
در بلاکچین لایت کوین اتفاق می افتد که برای اولین بار در سال 2015 و دومین بار در سال 201۹ 
انجام شد. هاوینگ لایت کوین به مهار نرخ تورم این ارز دجیتال از طریق کاهش مقدار عرضه جدید 

ایجاد شده به نصف کمک می کند و ارزش آن را در طول زمان ثابت نگه می دارد.
مدنظر داشته باشید که مطالب این خبر به هیچ وجه پیش��نهاد خرید یا فروش نیست، لذا قبل از 

هرگونه سرمایه گذاری در این رمزارز، تمام جوانب را کاملًا بسنجید.
هاوین��گ لای��ت کوین یک رویداد مهم برای جامعه این رمز ارز ب��ه حساب می آید. سرمایه گذاران 
و استخراج کنندگ��ان پیش بین��ی می کنند که قیمت لایت کوین چگونه ممک��ن است به این رویداد 

واکنش نشان دهد. 
هاوینگ همچنین می تواند پذیرش لایت کوین توسط سرمایه گذاران را افزایش دهد؛ زیرا افراد این 
ارز دیجیت��ال را دارای��ی با ارزش تر و کمیاب تر می دانند. با این حال، پیش بینی اینکه چه اتفاقی برای 
قیم��ت لایت  کوین، پس از هاوینگ خواهد افت��اد، چالش برانگیز است؛ زیرا به عوامل مختلفی مانند 
وضعیت کلی بازار ارزهای دیجیتال و سطح تقاضا برای لایت  کوین بستگی دارد. برخی از تحلیل گران 
ب��ر این باورند که هاوینگ می تواند قیمت لایت کوین را افزایش دهد؛ زیرا عرضه کاهش می یابد، در 
حال��ی که برخی دیگر فکر می کنند ک��ه این موضوع می تواند منجر به فروش کوتاه مدت لایت کوین 
شود. ریسک این پیش بینی این است که استخراج کنندگان دارایی های لایت کوین خود را می فروشند 

تا هزینه های خود را پوشش دهند.

پوری�ا ن�وری: »سی��د فرهنگ حسین��ی« به 
وضعیت این روزهای معاملات بورس اشاره کرد و 
افزود: تجربه سال 13۹۹ برای فعالان و تازه واردها 
به بازار سرمایه بد و بسیار پرهزینه بود. وی اظهار 
داشت: از زمان اوج بازار تا کنون قیمت دلار بیش 
از 2 برابر ش��ده و همچنین شاهد تورم ۴0 تا 50 
درص��دی سالانه بودیم، اما بی��ش از 30 ماه طول 

کشید تا بازار به سطح اوج قبلی خود برسد.
حسینی با بیان اینکه این موضوع نش��ان از آن 
دارد ک��ه شاخص بورس در م��رداد 13۹۹ سازگار 
ب��ا واقعیت های اقتصادی نب��ود، اعلام کرد: اکنون 
متوسط نسبت قیمت به سود شرکت ها که نسبتی 
مناسب برای تشخیص ارزانی و گرانی قیمت سهام 
شرکت ها و کلی��ت بازار در نظ��ر گرفته می شود، 
بی��ن 5 تا 10 اس��ت؛ در حالی که ای��ن میزان در 
م��رداد 13۹۹ به 30 تا ۴0 رسی��ده بود و این امر 
نشان می دهد بازار آن زمان ۴ تا 6 برابر گران تر از 

وضعیت عادی خود بوده است.
به گفته این کارشناس ب��ازار سرمایه، امروز نیز 
نسبت قیمت به سود بازار در محدوده عدد هشت 
است، این موضوع نش��ان دهنده آن است که بازار 

وضعیت مشابه سال 13۹۹ ندارد.
وی معتقد است، به دلیل تجارب سال های قبل 
و نیز تجربه مردم، انتظار نمی رود که طی سال های 
پیش رو بازاری مشابه سال 13۹۹ را تجربه کنیم.

عملک�رد دول�ت س�یزدهم در حوزه  �
بازار سهام

حسینی به عملکرد دول��ت در بازار سهام اشاره 
کرد و افزود: ای��ن موضوع از زوایای مختلفی قابل 
بررسی است، دولت سیزده��م برنامه تامین مالی 
از طری��ق فروش سهام یا اوراق ب��ا درآمد ثابت را 
از اولویت های خود خ��ارج کرده که این امر باعث 

ایجاد ثبات نسبی در بازار شده است.
این کارشناس بازار سرمایه خاطرنش��ان کرد: از 

سوی دیگر، دولت سیزدهم برخلاف دولت قبل که 
مردم را دعوت به سرمایه گ��ذاری در بورس کرده 
ب��ود، هیجانات سرمایه گذاران برای حضور در بازار 
سرمایه را مدیری��ت و کنترل کرد که این موضوع 
در کنترل و کاه��ش رفتار هیجانی سرمایه گذاران 
برای ورود به ب��ورس و سرمایه گذاری در این بازار 

تاثیرگذار بود.
وی به اقدام��ات انجام شده از دولت سیزدهم از 
زم��ان آغاز به کار خود اشاره ک��رد و گفت: دولت 
در 2 س��ال گذشته اقدامات��ی را در راستای بهبود 
حقوق سهامداران از جمله فرایند افزایش سرمایه 
الکترونیک��ی، پرداخ��ت س��ود نق��دی و معوقات 
س��ود نقدی از طریق سامان��ه سجام، متنوع سازی 
صندوق ها از جمله صندوق تضمین اصل سرمایه و 
املاک و مستغلات و تضمین سود سهامداران خرد 
و در ریز ساختارهای بازار، افزایش دامنه نوسان و 
نمایش تمام مظنه ها به همه فعالان در دستور کار 
قرار داد که اجرای چنین تصمیماتی را می توان به 
عنوان اقدامات انجام شده از سوی دولت در 2 سال 
گذشته معرفی کرد. به گفته حسینی، بازار در این 

مدت تحت تاثیر اقدامات و برنامه ریزی های صورت 
گرفته از سوی مس��وولان شاهد ورود شرکت های 

دانش بنیان بوده است.
بازدهی ۱۰۰ درصدی شاخص بورس  �

پس در ۶ ماه
این کارشناس بازار سرمایه با تاکید بر اینکه بازار 
سه��ام در بهار امسال روزهای پرنوسانی را پش��ت 
س��ر گذاشت، افزود: شاخص بورس در ابتدای بهار 
سقف تاریخ��ی معاملات بازار در س��ال 13۹۹ را 
شکست، بازار تا اوسط اردیبهش��ت روند صعودی 
داشت. وی ادامه داد: شاخص بورس پس از کسب 
بازده��ی ح��دود 100 درصدی از آب��ان 1۴01 تا 
اردیبهشت 1۴02 قادر به کسب بازدهی متناسب 
و حتی بیش��تر از رش��د دلار بود، ام��ا پس از آن 
شاخص بورس در نیمه دوم بهار وارد مدار اصلاحی 
شد و در یک روند فرسایش��ی 15 درصد از ارزش 

خود را از دست داد.
افسار تورم کشیده شد �

حسین��ی عملک��رد ب��ازار ب��ورس را تابع��ی از 
چش��م انداز سودآوری شرکت ه��ا دانست و گفت: 

اکنون در ب��ازار ارز شاهد ثبات نسبی در قیمت ها 
هستیم و افسار تورم کش��یده ش��د. همچنین در 
بازارهای بین الملل قیمت جهانی کالاهای تولیدی 
و صادراتی شرکت های بورسی از جمله محصولات 
فلزی، معدنی و پترو پالایش��ی با وضعیت ضعیفی 
هم��راه هستن��د و در ماه های پیش رو چش��م انداز 
چندان روشنی برای بهبود بازارهای جهانی وجود 
ندارد؛ بنابرای��ن براس��اس پیش بینی های صورت 
گرفت��ه آینده ب��ورس تحت تاثیر عوام��ل داخلی و 

خارجی ضعیف به نظر می رسد.
این کارشناس بازار سرمای��ه ادامه داد: از سوی 
دیگر، افزایش قیمت نهاده های تولید سبب کاهش 
حاشیه سود و سودآوری شرکت های بورسی شده 
است؛ بنابراین به نظر می رسد در بازار بورس مشابه 
سایر بازارها از جمله بازار ارز، طلا، مسکن و خودرو 

رکود نسبی حاکم باشد.
توصیه به سهامداران �

وی ضم��ن توصیه به سهام��داران اعلام کرد: به 
سرمای��ه گ��ذاران غیرحرفه ای توصی��ه می شود تا 
به ص��ورت غیرمستقیم و از طری��ق صندوق های 
سرمایه گ��ذاری وارد ب��ورس شون��د و اق��دام ب��ه 

سرمایه گذاری در این بازار کنند.
حسینی اظهار داشت: سیاست های کنترل رشد 
نقدینگ��ی، کنترل تورم و مدیری��ت قیمت ارز در 
مح��دوده فعلی، به عنوان برنام��ه اصلی دولت در 
حوزه اقتصاد کلان محسوب می شود که تداوم آن 
سبب خواهد شد تا ضمن عدم تحرک نقدینگی و 
حرکت آن به بازار ب��ورس، شاهد وضعیت کاهش 
رشد س��ودآوری در شرکت های بورسی باشیم که 
همزمانی این 2 عامل سبب می شود تا انتظار بازده 
ب��الا برای بازار بورس ممکن نباشد. این کارشناس 
ب��ازار سرمایه در پایان تاکید کرد: انتظار می رود تا 
بازار بورس ت��ا پایان سال بتواند بازدهی بین رشد 

دلار و سود بانکی را تجربه کند.

راه اندازی قرارداد آتی 
شمش طلای خام

مدیریت بازارهای مشتقه و صندوق های کالایی 
شرک��ت بورس کالای ای��ران در اطلاعیه ای از راه 
اندازی قرارداد آتی شمش طلای خام تحویل 2۹ 
مه��ر از امروز سه شنبه 2۷ تیر خبر داد. براساس 
اطلاعی��ه شرکت بورس کالای ایران، قرارداد آتی 
شم��ش طلای خام تحویل 2۹ مهر ماه 1۴02 از 
روز س��ه شنبه م��ورخ 2۷/0۴/1۴02 راه اندازی 
شده و تا تاریخ 2۹/0۷/1۴02 قابل معامله خواهد 
بود. قراردادهای آتی در اولین روز، معاملاتی بدون 
حد نوسان، قیمتی با دوره پیش گشایش به مدت 
30 دقیقه در ابتدای جلسه معاملاتی آغاز و پس 
از انج��ام حراج تک قیمتی راس ساعت 10:30 با 
دوره ع��ادی معاملاتی و اعمال حد نوسان قیمت 
روزانه ادامه مییابد قیمت پایه قرارداد آتی همان 
قیمت کش��ف شده در حراج تک قیمتی خواهد 
بود که مبنای حد نوسان قیمت روزانه برای ادامه 
معام��لات در حراج پیوسته ق��رار خواهد گرفت. 
بدیهی است در صورت عدم انجام معامله در حراج 
ت��ک قیمتی قرارداد آتی متوقف و مجدداً همین، 

فرآیند روز کاری بعد تکرار خواهد شد.

کارشناس بازار سرمایه: 

سمت وسوی بازارهای جهانی به نفع بورس ایران
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

تاثیر تصمیمات و قوانین بر بورس کارشناسی شود
علیرض��ا قدرتی عض��و هیئت مدی��ره شرکت 
سبدگ��ردان هیوا ب��ا اش��اره به افزای��ش قیمت 
کامودیتی ه��ا در بازاره��ای جهان��ی بی��ان کرد: 
گزارش داده های تورمی در آمریکا نشان می دهد 
شاخص CPI کمتر از انتظ��ارات بوده و با توجه 
ب��ه این موضوع، احتمالاً ف��درال رزرو در ماه های 
 آین��ده اقدام به افزایش نرخ به��ره آمریکا خواهد 

کرد.
 افزای��ش احتمال��ی ن��رخ بهره توس��ط فدرال 
رزرو در ماه ه��ای آین��ده، خوش بینی ه��ا به رشد 
قیمت ه��ای جهان��ی را تقوی��ت ک��رد و منجر به 
واکنش مثبت قیمت  جهان��ی کامودیتی ها شد و 
اواخر هفته گذشته شاهد رشد قیمت کامودیتی ها 
بودیم. ضمن اینکه شاخص  قیمت مصرف کننده و 
شاخص مدیران در چین نیز اعداد خوبی را نشان 
داده و ای��ن امیدواری را در بین تحلیلگران ایجاد 
کرده که اقتصاد چین می تواند بخشی از تقاضای 
فروکش کرده در ماه های قبل را مجدداً احیا کند 
و افزای��ش احتمالی تقاضا در بازارهای جهانی هم 

در رشد قیمت ها تاثیرگذار بوده است.
قدرت��ی در ادام��ه ضمن اشاره ب��ه تاثیر مثبت 
افزایش قیم��ت کامودیتی ها در چند روز گذشته 
بر ب��ازار سرمای��ه ما اظه��ار کرد: معتق��دم بازار 
سرمایه ما ه��م باید خود را ب��ا قیمت های فعلی 

تطبی��ق دهد. در نظ��ر داشته باشی��د که بخش 
قابل توجه��ی از شرکت های فعال در بازار سرمایه 
ما، صادرکننده کامودیتی ه��ا )محصولات فلزی، 
معدنی و پتروشیمی( به بازارهای جهانی هستند 
و قطع��اً تغییر قیمت های جهانی روی نرخ فروش 
این شرکت ه��ا هم تاثیرگذار خواه��د بود. ضمن 
اینک��ه قیمت های بورس کالا ه��م از قیمت های 

جهانی تاثیر می پذیرد.
وی اف��زود: واکن��ش ب��ازار سرمای��ه ه��م ب��ه 
شرکت های کامودیتی محور مثبت بوده و تقاضای 
خری��د سهام در این گروه ه��ا افزایش یافته است. 
ام��ا ثبات مولفه ه��ای اساسی بالاخ��ص نرخ ارز، 
سبب ش��ده انگیزه ب��رای خرید سه��ام کمتر از 
سال های قبل باشد. حال آنکه فصل مجامع یکی 
از پررونق ترین ایام برای سرمایه گذاری در بورس 

بوده است.
قدرتی اضاف��ه کرد: در نظر داشت��ه باشید که 
بسیاری از فعالان بازار سرمایه انتظار افزایش نرخ 
ارز و تاثی��ر مثبت این رویداد ب��ر قیمت سهام را 
داشتند؛ عدم برآورده شدن انتظارات برای افزایش 
ن��رخ ارز، انگیزه خرید سه��ام را کاهش داده؛ اما 
شخصاً معتقدم ثبات مؤلفه های تاثیرگذار بر بازار 
سرمای��ه از جمله ثبات نرخ ارز می تواند روی بازار 

سرمایه در میان مدت اثر مثبتی داشته باشد. 

شهباز حسن پور بیگلری گفت: کارشناسان 
بای��د تاثیر قوانین و مقررات و تصمیماتی که 
دولت در ارتباط با بازار سرمایه می گیرند، را 

قبل از اجرا بر روی بورس بسنجند.
 شهب��از حسن پ��ور بیگلری عض��و هیئت 
رئیس��ه کمیسیون اقتص��ادی مجلس ضمن 
اشاره به لزوم توجه بیش��تر ب��ه بازار سرمایه 
و ب��ورس در برنامه هفت��م توسعه، گفت: در 
همه کش��ورها ب��ازار سرمایه یا ب��ازار بورس 
نم��اد وضعیت اقتص��ادی آن کش��ور است؛ 
یعنی برای تحلیل اقتصاد آن کش��ور، اولین 
شاخص��ی ک��ه م��ورد بررس��ی و الگ��و قرار 
می دهن��د، شاخص بورس آن کش��ور است؛ 
بنابراین بای��د برنامه ریزی ها در برنامه هفتم 
توسعه به گونه ای باشد هم شفافیت اطلاعاتی 
شرکت ها و هم شفافیت قوانین و مقررات بالا 
ب��رود؛ که  اگر چنین شود، بورس راه خودش 

را پیدا می کند.
حسن پور گف��ت: اگر شفافی��ت اقتصادی 
وج��ود داشته باشد و اطلاع��ات به موقع در 
اختیار استفاده کنندگان _اعم از هلدینگ ها 
و اشخ��اص حقیقی و حقوق��ی_ قرار بگیرد، 
ب��ورس روند معم��ول خود را ط��ی می کند. 
بنابراین تصمیات در این حوزه نباید تصمیات 

خلق الساعه باشد، زی��را موجب ایجاد تلاطم 
در بورس می شود و آن اعتمادی که مردم به 
بورس دارند، از بین می رود. وقتی این اعتماد 

از بین برود، بازسازی آن زمان بر است.
وی ب��ا تأکید بر نقش دولت بر بازار بورس، 
اضافه ک��رد: هر تصمیمی ک��ه دولت درباره 
ب��ورس می گیرد، بای��د از ابت��دا کارشناسی 
شود، چراکه شاخص ه��ای اقتصادی همه با 
هم در ارتباط هستند و می توانند بر یکدیگر 

تأثیرگذار باشند.
عض��و کمیسیون اقتص��ادی مجلس تاکید 
کرد: کارشناسان باید تاثیر قوانین و مقررات 
و تصمیماتی که نهادهای حاکمیتی از جمله 
دولت و دیگر نهادها در ارتباط با بازار سرمایه 
می گیرن��د، را قب��ل از اجرا ب��ر روی بورس 
بسنجد، ای��ن باعث می شود اعتماد به بورس 

نزد مردم باقی بماند.
وی اف��زود: این حالتی که بورس ما از یک 
طرف ص��ف خرید و از طرف دیگر در نقاطی 
صف فروش می شود و یا مثبت است یا منفی، 
برای بازار ما سم است؛ لذا مسئولان امر باید 
قوانین را طوری تدوین کنند که بازار بورس 
روال عادی داشت��ه باشد و سرمایه های افراد 

در بورس به سادگی از بین نرود.
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